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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, 

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE 

 

NOTICE IN TERMS OF RULE 3.3 
___________________________________________________________________________ 

 

TO  : MS NOMVULA MOKONYANE 

 

C/O  : MADLANGA & PARTNERS INC 

 

EMAIL : admin@mpiattorneys.co.za 

 

IN TERMS OF RULE 3.3 OF THE RULES OF THE JUDICIAL COMMISSION OF 

INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, CORRUPTION AND 

FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE 

COMMISSION”), YOU ARE HEREBY GIVEN NOTICE THAT: 

1 The Commission’s Legal Team intends to present further evidence of Mr Angelo 

Agrizzi (“Mr Agrizzi”) at its hearing held at 4th Floor, Hill on Empire, 16 Empire Road, 

Parktown, Johannesburg.  The presentation of this evidence will commence on 

28 March 2019 until its conclusion.  The evidence in question implicates, or may 

implicate you in unlawful, illegal or improper conduct in the respects set out below. 

2 The allegations set out in the evidence of Mr Agrizzi implicate you in, inter alia, 

allegedly participating in various acts of corruption, bribery, fraud, money laundering 

and/or tax evasion. 

3 The relevant portions of the statement of Mr Agrizzi which implicate you in the above 

allegations is annexed hereto marked “A”.  Your attention is drawn to paragraphs 14 

and 15 of his statement and pages 81 – 88 of the annexure.  
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4 Due to the fact that you are implicated or may be implicated by the evidence of Mr 

Agrizzi, you are entitled to attend the hearing at which that evidence is being presented. 

You are also entitled to be assisted by a legal representative of your choice when that 

evidence is presented.  The full statement of Mr Agrizzi will be uploaded on the 

Commission’s website (www.sastatecapture.org.za) as soon as he concludes his 

evidence.  The transcript will be uploaded daily. 

5 If you wish to: 

5.1 give evidence yourself; 

5.2 call any witness to give evidence on your behalf; or 

5.3 cross-examine the witness 

then you must apply, within fourteen (14) calendar days of this notice, in writing to the 

Commission for leave to do so. 

6 An application referred to in paragraph 5 above must be submitted to the Secretary of 

the Commission. The application must be submitted with a statement from you in which 

you respond to the witness’s statement in so far as it implicates you. The statement must 

identify what parts of the witness statement are disputed or denied and the grounds on 

which they are disputed or denied. 

7 In the event that you believe that you have not been given a reasonable time from the 

issuance of this notice to the date on which the witness is to give evidence as set out 

above and you are prejudiced thereby, you may apply to the Commission in writing for 

such order as will ensure that you are not seriously prejudiced. 

8 Please take note that even if you do not make an application under Rule 3.4:  

8.1 in terms of Rule 3.10, the Chairperson may, at any time, direct you to respond in 

writing to the allegations against you or to answer (in writing) questions arising 

from the statement; and 
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8.2 in terms of Regulation 10(6) of the Regulations of the Judicial Commission of 

Inquiry into Allegations of State Capture, Corruption and Fraud in the Public 

Sector including Organs of State GN 105 of 9 February 2018 published in 

Government Gazette 41436, as amended, the Chairperson may direct you to 

appear before the Commission to give evidence which has a bearing on a matter 

being investigated. 

9 The extracts of the witness statement provided to you are confidential.  Your attention 

is drawn to Regulations 11(3) and 12(2)(c) governing  the Commission, which make it 

a criminal offence for anyone to  disseminate or publish, without the written permission 

of the Chairperson, any document (which includes witnesses’ statements) submitted to 

the Commission by any person in connection with the Commission’s inquiry. 

 

DATED AT PARKTOWN ON THIS 27th DAY OF MARCH 2019. 

 

 

 

MR P PEDLAR  

Acting Secretary 

Judicial Commission of Inquiry into Allegations of  

State Capture, Corruption and Fraud  

in the Public Sector including Organs of State 
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2nd Floor, Hillside House 
17 Empire Road 

Parktown 
     Johannesburg 

2193 
Tel: (010) 214-0651 

Email: 
inquiries@sastatecapture.org.za 

Website: 
www.sastatecapture.org.za 

 
  

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, 

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE  

 

CHAIRPERSON’S DIRECTIVE IN TERMS OF REGULATION 10(6) OF THE 

REGULATIONS OF THE COMMISSION 

 

 

TO   : MS NOMVULA MOKONYANE 

 

ADDRESS  : 105 BLOUBERG STREET 

NOORDHEUWEL 

KRUGERSDORP 

1739 

 

TEL   : 082 417 3977 / 082 729 2269 / 083 421 9081 

1. By virtue of the powers vested in me in my capacity as Chairperson of the above-

mentioned Commission by Regulation 10(6)* of the Regulations of the Judicial 

Commission of Inquiry Into Allegations of State Capture, Corruption and Fraud In the 

Public Sector Including Organs of State, I hereby direct you, Ms Nomvula Mokonyane, 

to:  

                                                           
*Regulations 10(6) of the Regulations of the Commission reads: “For the purposes of conducting an investigation 

the Chairperson may direct any person to submit an affidavit or affirmed declaration or to appear before the 

Commission to give evidence or to produce any document in his or her possession or under his or her control 

which has a bearing on the matter being investigated, and may examine such person.” 
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1.1 deliver on or before 6th September 2019 to the Secretary or Acting Secretary of 

the Commission at the address given above an affidavit or affirmed declaration 

in which:  

(a) you state whether you admit or deny the allegations made 

about, or, against, you in the affidavits or statements or 

affirmed declarations of Mr A Agrizzi dated 15 January 

2019 and 26 March 2019 which were submitted to the 

Commission for the purpose of its investigations, the relevant 

excerpts of which (pages 1 and 36 – 39 of his main affidavit 

and pages 1; 10 – 16 and 78 – 84 of his supplementary 

affidavit) are attached hereto. 

(b) you state, if you deny or dispute any allegation or statement 

made about, or, against, you in the said affidavit or statement 

or affirmed declaration, the grounds on which you base your 

denial and give your full version in regard to the allegation(s) 

or statement(s) or issue(s) or matters or incidents covered in 

that statement or affidavit which refer, or, relate, to you. 

2. If you would like assistance from the Commission in order to prepare the affidavit or 

affirmed declaration, you must, within five days (excluding weekends and public 

holidays) of receipt of this directive, contact, or, communicate with, the Secretary or 

Acting Secretary of the Commission and indicate that you would like such assistance in 

which case the Commission will provide someone to assist you with the preparation of 

the affidavit or affirmed declaration. In such a case you will not pay anything for such 

assistance.  Should you have difficulty in reaching the Secretary or Acting Secretary or 
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should the Secretary or Acting Secretary not return your call or respond to your letter 

or emails, you may contact Ms Lerato Chesi-Buthelezi at 060 773 9825 or at 

leratob@commissionsc.org.za.  

3. If, in order to prepare the affidavit, or affirmed declaration, you do not need any 

assistance from the Commission, you must, with or without the assistance of a lawyer 

of your own choice, prepare the affidavit or affirmed declaration without such assistance 

and have it delivered to the Secretary or Acting Secretary of the Commission on or 

before the date given above for the delivery of the affidavit. If you make use of a lawyer 

of your own choice to assist you to prepare such affidavit or affirmed declaration, the 

Commission will not be responsible for the payment of your lawyer’s fees or costs. 

4. This directive is issued for the purpose of pursuing the investigation of the Commission. 

5. Your attention is drawn to Regulations 8(2), 11(3)(a) and (b) and 12(2)(b) and 

(c) of the Regulations of the Commission.  Regulation 8(2) reads: 

 

“8 (1) . . . 

(2) A self-incriminating answer or a statement given by a witness before the 

Commission shall not be admissible as evidence against that person in any 

criminal proceedings brought against that person instituted in any court, except 

in criminal proceedings where the person concerned is charged with an offence 

in terms of section 6 of the Commissions Act, 1947 (Act No. 8 of 1947).” 

 

 Regulation 11(3)(a) and (b) reads: 

 “11 (1) . . . 

  (2) . . . 

  (3) No person shall without the written permission of the Chairperson– 

(a) disseminate any document submitted to the Commission by any person  

of the contents of such document; or 
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(b) peruse any document, including any statement, which is destined to be 

submitted to the Chairperson or intercept such document while it is 

being taken or forwarded to the Chairperson.” 

 

Regulation 12(2)(b) and (c) reads: 

“12 (1) . . . 

  (2) Any person who 

(a) . . .  

(b)  wilfully hinders, resists or obstructs the Chairperson or any officer in 

the exercise of any power contemplated in regulation 10; or 

(c)  contravenes a provision of regulation 11, is guilty of an offence and 

liable on conviction - 

(i)  in the case of an offence referred to in paragraph (a) to a fine, 

or to imprisonment for a period not exceeding six months; and 

(ii)  in the case of an offence referred to in paragraph (b) or (c), to 

a fine, or to imprisonment for a period not exceeding 12 

months.” 

 

DATED IN JOHANNESBURG ON THIS______DAY OF_____________________2019. 

___________________________ 

JUSTICE RMM ZONDO 

DEPUTY CHIEF JUSTICE OF THE REPUBLIC OF SOUTH AFRICA 

and 

CHAIRPERSON: JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS 

OF STATE CAPTURE, CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR 

INCLUDING ORGANS OF STATE 
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AFFIDAVIT 

MR RICHARD LE ROUX 

1. I am an adult male South African citizen with Identity Number: 711004 5382 

08 2. I am currently working for Global Technology Systems (GTS) although 

I am presently on leave. 

2. The facts contained herein fall within my own personal knowledge, unless the 

contrary appears from the contents hereof, and to the best of my belief are 
both true and correct. 

3. I have experience in the security technology industry in respect of installations 

and project management experience of Security equipment. 

4. I have received a summons to appear as a witness at the judicial commission 
of inquiry into allegations of state capture and fraud. 

5. I have been employed by the Bosasa I African Global Group of Companies 
since March 2002 until I went overseas in 2006 my responsibilities was that of 
a technical support coordinator, reporting to Retief Van der Merwe and Trevor 

Mathenjwa. 

6. In 2008, I returned to South African 2008 to Bosasa to assume my 
responsibilities again as a Regional Technical Coordinator. I was asked to 

return after a. call from the Chief Operations Office. Part of my responsibilities, 

apart from the security installations, were to attend to the opening and closing 
of the office park, as well as tend to the animals in the park which were 

Springbuck, pheasants, Swans, Cranes ETC where I made sure the orders 

Page 11 
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were placed on a monthly basis for the feed and made sure that they were 

always looked after. 

7. I have always been a good and skilled employee in my field of experience and 

I have always done the work to the best of my ability and as requested and 

instructed by the directors of Bosasa I African Global. 

8. Part of my duties was the implementation of what was called "Special 

Projects". These projects included the purchase and installation of Closed­ 

Circuit Tele Vision systems CCTV systems for high profile associates of Gavin 

Watson as well as the Directorate. I was the head of the Special Projects team 

that was created to deal with Special Projects. We had 3 Vehicles in the team 

that were not branded with any branding like the normal Sondolo Vehicles. We 

wore civilian clothing when we were busy with special projects. The reason 

why this was done was in order that there would be no link to any of the 

Sondolo IT vehicles or anything related to Bosasa I African Global. 

9. My family resides at the company owned premises since 2012, after Gavin 

Watson insisted, I vacate the smallholding I was residing at and move to the 

office park accommodation as it suited him for me to attend to the wildlife, and 

to keep an eye on the park. I was instructed to open and close the offices 

when Andrew a caretaker went on leave on rest days, when he retired, I was 

instructed to open and close the offices on permanent basis. This also 

included some weekends when I was instructed to open the offices sometimes 

by some of the directors when there would be a VIP visit. 

10. On the 7th or 81h November 2017, Gavin Watson called me and asked me 

where my loyalties were, he threatened me that my family worked at Bosasa 

and I needed to be careful, I asked him what I did wrong, he didn't say, he just 

re-iterated that I was to be loyal to the group, Johan Abrie the Human 

Resources manager then called me to reiterate what Gavin Watson had to 

say. This all had to do with a Facebook comment I had made on Angelo 

Agrizzi's page. 

Page I 2 
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11. On or about the 201h November 2017, at exactly 18H 18, Gavin Watson called 

me and instructed me to go to Lindsay Watson first thing in the morning and 
do an affidavit stating that Angelo Agrizzi instructed me to do the Special 

Project that has been done to date, that everything was done under his 

instruction. 

12. I said I don't want to get in between arguments, and it would be incorrect and 

untruthful to say that Angelo Agrizzi had instructed me to do the special 

projects. This was not the truth, I had been primarily instructed by Gavin 

Watson, Angelo Agrizzi and other Directors to attend to them:: 

12.1 At 19: 14 I received a missed call from Lindsay Watson as per the 

phone records attached hereto, I tried to return a call. 

12.2 On the 2151 November 2017, at 06:361 called Lindsay Watson the call 

was not answered. 

12.3 At 06:45, I called her again and she answered, she said I have to come 

see her to do an affidavit. 

13. I said to Lindsay Watson I am not comfortable doing an affidavit on the premise 
that it was an instruction from Angelo Agrizzi, wherein fact the instructions 
where from Gavin Watsori and other directors and not only Angelo Agrizzi. 
Lindsay Watson stated that Bosasa and Gavin pays my salary, and I had to 

comply. 

14. I explained to Lindsay Watson that I couldn't put an untrue fact in an affidavit. 

I however signed the statement under duress as my job and family, some of 
whom worked at Bosasa I African Global, were at risk. 

15. During the course of my employment at the Bosasa Group and since returning 
from the United Kingdom I was in charge of the Head offices security camera 
systems, the maintenance of the server and the footage on the server. 

Page I 3 
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16. I was instructed on numerous occasions when the office park was visited by 

VIP and WIP guests to delete the camera footage and recordings. These 
instructions came from Gavin Watson and/or Angelo Agrizzi. I complied with 

the instruction from my employers. 

17. I was also present when the then President Jacob Zuma in the company of 

Ms. Dudu Miyeni and Mr. Bheki Cele visited the premises of Bosasa I African 
Global during the morning up and until the early afternoon. I was in fact 

monitoring the camera footage and recordings. Shortly thereafter, on the same 
day I was also instructed to delete all footage of the said visit. 

18. In or about the beginning of 2017 I was instructed by Gavin Watson to hand 

over all passwords and codes to Riaan Cillers of lntellovate, a company within 
the Bosasa I African Global group of companies as it was said I could not be 

trusted anymore. 

SPECIAL PROJECTS 

19. The procedure to do the special projects were as follows firstly a site survey 
would be done to determine what was required on the site, a quote would be 
done with a project name for Example Vincent Smith was called Project Jones. 

I out of my own and being aware as per my instruction that these were VIPs 
and WIPs to the Bosasa I African Global group and in particular Mr. Gavin 

/ 

Watson gave the secret projects different names or called it by the individuals 

name or surname. 

20. A quote would be done and this would then be taken to Angelo Agrizzi to be 

checked and signed. This was company policy that if Angelo Agrizzi's 
signature was not on the paper it would not get paid. I would then after having 
the documents signed take all the documents to Jaques Van Zyl. He would 
not keep copies of the paper work because he knew that it was special projects 
and no paper work was to be left with anyone except Angelo, he would then 
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ask me when I would need the cash he would either give it to me the same 

day or the next morning, if he didn't have the cash or was short of cash he 

would request it from Petty cash and the form would say to my recollection 

IOU or entertainment. I would take the moneys and go and pay for the 

equipment. 

21. There was cash accounts opened up so as not to have the companies name 

reflect on any invoices, the installation would then be done and once the 
installation was done all paper work invoices photos IP addresses Off site 

monitoring passwords etc would be given in an envelope to Angelo Agrizzi 
who said to me under no circumstances do you give the paper work to anyone 
else. I was also issued with a company credit card with a limit of R10 000.00 
to use when I needed it for special projects and I would have to first get 
conformation first from Gavin Watson or Angelo Agrizzi. 

PROJECT BLOUBERG 

22. In or about 2013, this project name was Called Project Blouberg Gavin Watson 

asked that I attend to the premises of Mrs. Nomvula Mokonyane, whilst Angelo 
Agrizzi and Gavin Watson were at the premises. 

23. I was instructed by Gavin Watson to sort out the Electric Fence, the Generator, 

the CCTV systems, gate motor and other incidentals such as the pool, the 
distribution of electricity and lighting .on the premises. I also attended to a 

garden clean up. 

24. I was also told by Gavin Watson that this house you make sure that if there's 

anything that is needed you just fix it and call Angelo Agrizzi and keep him 
informed and up to date but you just get it fixed and done immediately. 

Page I 5 
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25. Over the years I used to get phone calls from Gavin Watson to say to me he 

got a call from Mrs. Nomvula Mokonyane and she's complaing about the 

security and he would say to me just get it sorted out please. 

26. Since 2013 we have continued ongoing maintenance on the equipment at 

Bosasa's expense, these expenses would be paid for in cash by Jacques Van 

Zyl. 

27. Gavin Watson was fully aware as he was the person who instructed that the 
work must be done at those premises and to always receive priority. 

28. This work was on-going for a long period of time and Mr. Jacques van Zyl at 

the company would have the figures relating to what was spent and done. 

29. One of the directors, Papa Leshabane, instructed me to do Gwede Mantashe 
residences. I gave this project the name Mantashe and these properties were 

situated at the following places: 

29.1 Boksburg, Sunward Park House - CCTV - Cameras, Lighting 

Perimeter, DVR; 

29.2 Elliot, Eastern Cape Farm - CCTV- IP System, Lighting; and 

29.3 Kala, rural Eastern Cape - House - CCTV - IP System, Lighting. 

30. The approximate value of the equipment supplied and work done was 

R300 000.00. 

31. Trevor Mathenjwa and Gavin Watson instructed me to attend to the Richards­ 

bay residence of Ms. Dudu Myeni. 
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32. Trevor and myself flew down to Durban first as there was only one flight out 

to Richards Bay that morning and we left just after lunch we hired a car in 

Durban then drove to Richards Bay that afternoon. 

33. We visited Dudu Mayeni's residence. I attended to a site survey and 

measurements as I was instructed that Electric fencing, a full alarm system, 
beams and cameras had to be installed with off-site monitoring capabilities. 

34. Trevor received a call that during the evening the house was burgled, and I 
believe quite a few items were stolen. 

35. The next morning, I was instructed to go past the house first before we left 

back for Johannesburg. 

36. On the flight back from Richards Bay Trevor told me that when we land I must 
make arrangements to still leave that day with the technicians and I must 

arrange for all the stock to be collected in Durban at one of the suppliers and 

ensure that the installation was done as a priority. 

37. I made the necessary arrangements and we drove down to Richards Bay that 

day. While I was doing the installation I was questioned by one of the 
investigators that was investigating the robbery and I was instructed to explain 
to them that we were independent contractors and I phoned Trevor to find out 
what to do and told me under no circumstance do you even mention the 

Bosasa name. Trevor said that he would call Dudu Mayeni's to sort this out 
and get her to tell the investigator to leave me alone as J had nothing to do 

with the robbery. I was merely there to survey and see what was needed for 
the property. 

38. We were instructed that we were not to inform anyone that we were from 

Bosasa. 

39. After the installation was complete we were driving back from Richards Bay 
when we were almost at the office I received a call from Angelo Agrizzi and I 
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was told to stay away from the office as there were people there to arrest me 

in connection with the robbery at the Dudu Mayeni's premises in Richards Bay. 

40. Angelo Agrizzi got on the Phone with Trevor and got him to sort it out. 

41. We installed the following: 

41.1 A full offsite Monitoring CCTV system IP Based cameras; 

41.2 Electric Fencing; 

41.3 Full Alarm System with beams; 

42. This was valued at approximately R250 000.00 which was paid for by Bosasa. 

43. In respect of Richmonc:j Mti, I was instructed by Angelo Agrizzi and Gavin 

Watson to attend to Richmond Mti's premises. In the morning I was on a flight 
to Port Elizabeth and Gavin Watson was fortuitously on the same flight as me 

and he said to me that I must please just make sure Richmond Mti's premsies 
gets done quickly and I replied I will get it done Sir. We installed the equipment 

at the following premises: 

43.1 Greenbushes Plot, Eastern Cape - Full 21 strand electric fence was 

installed perimeter safety lig�ting; and 

43.2 Colchester, Eastern Cape - Full electric fence, Perimeter Lighting - 

Repair alarm systems. 

44. The total value of the above installations was approximately R350 000.00 

PROJECT JONES 
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45. In respect of Vincent Smith, the SCOPA Chairman, I called this project Project 

Jones. I was instructed by Gavin Watson with follow ups by Angelo Agrizzi 

and I installed and attended to the following: 

45. 1 Roodepoort Residence - Electric Fencing, IP CCTV system; 

45.2 Continuous maintenance was done on the electric fence and when 

the router used to pack up we I would purchase a new one with the 

company credit card and we would setup the router so that Vincent 

could see the cameras on his phone; 

45. 3 There is Video footage of the Bosasa I African Global technicians 

after I was taken off special projects of them removing the cameras 

there vehicles can be verified and the registration numbers can be 

traced back to Bosasa I can provide the names on the video as well 

if you want. 

46. The total value of the above equipment installed was approximately 

R200 000.00. 

PROJECT BRAMLEY 

47. We attended to Project Bramley for Thabang Makgwetla, the Deputy Minister 

Correctional Services. Gavin Watson called me and he instructed me to keep 

it confidential I then called up Angelo Agrizzi who was not aware at this stage 

of Project Bramley but he said to me he would call Gavin Watson and confirm 

what needed to be done. 

48. I attended to the following work: 

48. 1 Maintenance was done on the electric fence and alarm systems after 

the installation; and 
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48.2 Full electric fence, alarm system new, IP CCTV Camera system, 
Cathexis Server, Offsite Monitoring capabilities. 

49. The total value of the above was approximately R350 000.00. 

PROJECT PRASA 

50. Syvion Dhlamini and Angelo Agrizzi requested that we do a security analysis 
and installation for a certain Mr. Mbulelo at Randburg. The project name was 

just Project PRASA we installed the following: 

50.1 Alarm System, as well as a full CCTV IP Based System; 

50.2 Brand new Gate motor; and 

50.3 Intercom system. 

51. The total value of the above was approximately R150 000.00 

52. Trevor Mathenjwa instructed Angelo Agrizzi, who had to signoff, for me to 

attend to a Mr. Desmond Nair's premises in Pretoria to do a full evaluation of 
the security at the house. 

53. I recall Angelo was very Cross with Trevor Matenjwa with regards to the 

survey done at Desmond Nair's premises because there was a project manger 
by the name of Duets Bejoo that went to Desmond Nair's premises in a 

Sondolo Uniform and it raised questions with the security company that was 

protecting the house. 

54. I confirm that the following equipment was installed: 

54. 1 Full electric fence; 
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54.2 Full alarm system; and 

54.3 CCTV IP Based System was installed 

55. The approximate value of the above was R200 000.00. 

56. Gavin Watson sent me contact details of Mr. Thabang Maketla. Gavin Watson 

instructed me to remove the serial numbers on the equipment. I informed 

Angelo Agrizzi that I had a problem with this because if I remove the serial 

numbers it will have an impact on the warranty if some of the equipment had 

to go faulty, so I did not remove the serial numbers. 

57. All of the equipment that was installed had serial numbers on the equipment 

and will reflect on the invoices. 

58. I confirm that all of the aforementioned systems were paid for by Bosasa 

Group. Accounts would be opened as cash account in Angelo Agrizzi's name 
and I would receive the cash from Jacque Van Zyl and Angelo Agrizzi as the 

company did not want to reflect it on the books. All invoices, photos, IP 
addresses was handed over to Angelo Agrizzi after each project was 

completed. 

59. I acted under instructions from Gavin Watson, Angelo Agrizzi, Papa 

Leshabane, Joe Gumede, Trevor Mathenjwa and Syvion Dhlamini. 

60. I was always instructed to not disclose to anyone about the installations and 

work done and Gavin Watson often said to me "listen to me my mate I'll make 

sure that you never get another job as I am connected and you being a white 

male at your age no one will employ you if you talk to anyone about what you 

do". 

61. I confirm that what I have set out above is the true and correct state of affairs .. 
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62. I was also taken by the investigators to the Gauteng properties to identify and 

point out the installations done at the various premises. I noticed that at Mr. 

Smith's house that my cameras had been removed and new cameras had 

been installed but that the rest of the equipment is still there. The cameras at 

Thabang Makgwetla's premises had been rem� 

RICHARD LE ROUX 

The deponent has acknowledged that he knows and understands the contents of this 

affidavit, which was signed and sworn before me at �� f)r-t on this the 2 f3 
day of JANUARY 2019, the regulations contained in Government Notice no. R1258 

of 21 July 1972, as amended, and Government Notice no. R1648 of 19 August 1997, 

as amended, having been complied with. 

COMMISSIONER OF OATHS 

Name: 

Address: 

Capacity: 

Slgnature 9:.!.� ... 
Full Name: AHMED KHAN 

Commluloner of Oaths 
Oe1lgnation: Owner of 3@1 Florida Junction 

Ref No JC/22/10-2017 Jo nesburg 14/06/2018 

oai. ?- g / 0, '� r 
Place: Fl rtda Park 

Business Address: Florida Junction Shopping Centre, 
Chrlstlaan De Wet Road. 
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CHAIRPERSON: Okay, alright.

MR RICHARD LE ROUX: But I just wanted to clarify that that is how we operated you

know with the unbranded vehicles …(intervenes).

CHAIRPERSON: Yes, yes.

MR RICHARD LE ROUX: With the civilian clothing.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Look we still wore our normal Sondolo clothing when we

were performing our normal duties.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: But when we were tasked to do Special Projects it was that10

nothing would get pointed back to Bosasa at the end of the day.

CHAIRPERSON: Okay thank you.

ADV RIFILWE MOLEFE: Thank you, Mr le Roux.  We are now moving onto the

specific projects that is set out from your statement in paragraph 22.  You have

…(indistinct) there project Blouberg, is this correct?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: How did this name come about?

MR RICHARD LE ROUX: This residence is in Krugersdorp and it is in Noord-Heuwel

and I do not want – I just used the name Blouberg, I do not want to obviously say why I

used the name Blouberg, but that was the name that came up Blouberg.20

CHAIRPERSON: Is it because you think it might reveal …(intervenes)?

MR RICHARD LE ROUX: Yes Chair.

CHAIRPERSON: For security reasons?

MR RICHARD LE ROUX: That is it Chair.

CHAIRPERSON: Ja, okay, alright.
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ADV RIFILWE MOLEFE: That is fine and in respect of whose property was this project

undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: This property belonged to Nomvula Mokonyane.

ADV RIFILWE MOLEFE: And when was this project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: I was contacted in 2013 by Gavin Watson.  He instructed me

to meet him and Angelo Agrizzi at the premises of Nomvula Mokonyane.

ADV RIFILWE MOLEFE: And did you meet Mr Gavin Watson and Mr Agrizzi at the

property of Ms Nomvula Mokonyane?

MR RICHARD LE ROUX: I did Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: And you say this was around 2013?10

MR RICHARD LE ROUX: 2013 yes.

ADV RIFILWE MOLEFE: You have earlier stated …(intervenes).

CHAIRPERSON: One second, had you been there before?

MR RICHARD LE ROUX: No Chair.

CHAIRPERSON: This was your first time?

MR RICHARD LE ROUX: It was the first time.

CHAIRPERSON: Okay, alright.

MR RICHARD LE ROUX: I was given an address and I was told that is where you

need to go.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.20

ADV RIFILWE MOLEFE: Thank you and you have earlier stated that the area was

situated in Noord-Heuwel?

MR RICHARD LE ROUX: Krugersdorp, Noord-Heuwel yes that is correct.

ADV RIFILWE MOLEFE: Thank you and do you know whether

Ms Nomvula Mokonyane occupied any position in government in or around the year
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2013?

MR RICHARD LE ROUX: At that stage I was not aware.

ADV RIFILWE MOLEFE: And what work had to be done at the property?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, basically what Gavin instructed me to do was he

instructed me to look at the electric fence, the CCTV system, the generator, the

distribution board, because they were having problems with things tripping, the pool

pump, the swimming pool which was going green all the time, that was due to the pool

pump and we had to install a distribution board there.  We also had to do a garden

clean up there.

ADV RIFILWE MOLEFE: When you were at the property and you earlier stated that10

you were informed by Mr Gavin Watson and Mr Agrizzi to meet them at the property,

are they the ones who gave you the specific instructions of what had to be done on the

property?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: Was Ms Nomvula Mokonyane there?

MR RICHARD LE ROUX: I am not sure Chair, I was only there with Gavin Watson and

Angelo Agrizzi.

ADV RIFILWE MOLEFE: So how did you know that it was Ms Nomvula Mokonyane′s

property?

MR RICHARD LE ROUX: I was told by Angelo Agrizzi and Gavin Watson that it is20

Nomvula Mokonyane′s property.

ADV RIFILWE MOLEFE: And did you go with anyone to the property – your earlier

evidence was that there were colleagues who were working with you?

MR RICHARD LE ROUX: No Chair, I was on my own that day.

ADV RIFILWE MOLEFE: Now in paragraph 24 on page 5 of your statement, you speak
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of specific instructions that you were given, who gave you these specific instructions?

MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: And what was the specific instruction?

MR RICHARD LE ROUX: I was told by Gavin Watson that this house you make sure

that if there is anything that is needed you just fix it and call Angelo and keep him

informed and up to date, but you just get it fixed and done immediately.

ADV RIFILWE MOLEFE: And can you recall over which period you maintained the

property?  Did you go there once or was it over periods of time?

MR RICHARD LE ROUX: It was over a period of years Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: Over a period of years?10

MR RICHARD LE ROUX: Up until I went on leave we were still or l up until I was taken

off Special Projects.

ADV RIFILWE MOLEFE: What year was that?

MR RICHARD LE ROUX: That would have been in early 2017.

ADV RIFILWE MOLEFE: And you earlier stated that this project commenced in or

around the year 2013?

MR RICHARD LE ROUX: 2013, that is correct Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: So did it continue …(intervenes)?

MR RICHARD LE ROUX: It was ongoing maintenance at the premises.

ADV RIFILWE MOLEFE: Between 2013 and until you were taken off Special Projects?20

MR RICHARD LE ROUX: That is correct, up until 2017.

CHAIRPERSON: Well let us go back a little bit.  On your first visit to this residence you

– on that day you had been instructed or you were instructed to do a number of things

which you have mentioned.

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.
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CHAIRPERSON: Did you do them?

MR RICHARD LE ROUX: Not straight away Chair, but we got it done yes.

CHAIRPERSON: Yes, in the next few days or when were they done?

MR RICHARD LE ROUX: Well Chair, it took us about a week, maybe a little bit longer,

I mean 2013 is quite a bit of time back.

CHAIRPERSON: More or less.

MR RICHARD LE ROUX: Basically what we had done was we got the electric fence

working first, because that is your parameter detection at the end of the day.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: So that we tackled that first to get it online and get it going.10

Then we tackled the CCTV side of things.

CHAIRPERSON: Yes?

ADV RIFILWE MOLEFE: I had to get in an independent electrician to come and sort

out obviously the generator and the gen set, you know the switch over from when the

power goes off the generator kicks in, you have got a switch over unit, I had to get them

to sort that out so that we had power to the house when the power went off, because

they were experiencing problems with the generator.

CHAIRPERSON: Yes, and then the pool also?

MR RICHARD LE ROUX: The swimming pool, yes Chair, the distribution board in the

swimming pool pump section alright was not in the greatest of states we basically just20

pulled it out and we replaced it with a new one.

CHAIRPERSON: You replaced it?

MR RICHARD LE ROUX: Yes Chair.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: Not by myself, but by the electrician.
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CHAIRPERSON: Okay, so after you had carried out – you had fixed all of these things

thereafter did you say you then continued to maintain – to do maintenance work in

regard to the these things over a certain period of time?

MR RICHARD LE ROUX: Only the equipment Chair.

CHAIRPERSON: Only the equipment?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, not the – the garden clean-up was a once off.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Because we had to clean it up, because there were

branches hanging over the electric fence, we had to get rid of the branches so that it

clears and we could get the electric fence working.  The garden clean-up was a once10

off.

CHAIRPERSON: Yes, and in terms of maintenance are you able to tell how many

times you had to go there thereafter for maintenance purposes over the period or is it to

many to count?

MR RICHARD LE ROUX: What would happen Chair is I would get a phone call from

Gavin Watson and he would say to me Nomvula is moaning about A, B, C, D on the

security side of things just get it sorted out.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Or I would get a phone call from Nomvula′s PA Sandy,

alright, she would either send me a WhatsApp or she would phone me and say there is20

a problem with the gate or there is a problem with the cameras or there is a problem

with the electric fence, the electric fence keeps on screaming in the garage and

etcetera, etcetera, and then basically what we would do is I would task a technician

alright to go and sort that problem out.

CHAIRPERSON: So before you could go to the premises to sort out whatever needed
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to be sorted out you would get a call either from Mr Gavin Watson or from

Ms Mokonyane′s PA to say there is a problem in the house about X, Y, Z?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: And you gave the name of the PA, did you say Sandy?

MR RICHARD LE ROUX: I do not know what her surname is Chair, I only know her as

Sandy.

CHAIRPERSON: As Sandy?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Okay, alright, and then you would go there and fix it?

MR RICHARD LE ROUX: We will go and fix the problem and we would then obviously10

give Angelo Agrizzi feedback to say to him if we could not get hold of Gavin Watson say

to him that the problem has been resolved and we would carry on with our normal

duties.

CHAIRPERSON: So you know that residence well?

MR RICHARD LE ROUX: I do Chair.

CHAIRPERSON: You know how to get there?

MR RICHARD LE ROUX: I do Chair, I actually in the last paragraph of my statement I

actually took the investigators around to all the premises of the Johannesburg

residences of all the politicians that we had done.

CHAIRPERSON: Thank you.20

ADV RIFILWE MOLEFE: Thank you.  And in all instances during this ongoing

maintenance when you would go to the property, at each visit did you go with vehicles

that were not marked?

MR RICHARD LE ROUX: We went with unbranded vehicles Chair that is correct.

ADV RIFILWE MOLEFE: And you were not in your work uniform at all these times?
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MR RICHARD LE ROUX: Civilian clothing.

ADV RIFILWE MOLEFE: Can we move onto paragraph 27 of your statement?  Do you

know if this project was given any sort of priority?

MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson was fully aware as he was the person

instructed that the work must be done at those premises and to always receive priority.

ADV RIFILWE MOLEFE: So Mr Watson told you that the property must always receive

priority?

MR RICHARD LE ROUX: Receive priority, yes, that is correct Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: And over what would the property be receiving priority?

MR RICHARD LE ROUX: If the cameras would fail or if the electric fence would fail or10

the gate motor would fail, it had to get sorted out ASAP.

ADV RIFILWE MOLEFE: And did he say why it needed to be sorted out ASAP as you

say or receive priority?

MR RICHARD LE ROUX: No, he would just say that it needed priority.

CHAIRPERSON: Well why was – the type of work that fell under your Special Projects

the type of work that Bosasa or Sondolo IT used to do for other clients as well?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Okay.  In regard to other clients those clients would pay?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Yes, in respect of people falling under Special Projects would they20

pay anything?

MR RICHARD LE ROUX: Not to my recollection Chair.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: It would be paid by Bosasa.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.
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ADV RIFILWE MOLEFE: Thank you and throughout the ongoing maintenance during

the year 2013 to 2017 what was the process insofar as payment of any suppliers or any

costs incurred in this ongoing maintenance?

MR RICHARD LE ROUX: It would be paid for in cash Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: Would this be the same process that you earlier referred to

where …(intervenes)?

MR RICHARD LE ROUX: A quotation would be obtained or first we will go out and

have a look and see what the problem was, if the gate motor had packed up.  I did not

say that the gate motor did pack up, but if the gate motor had packed up we would get

a quotation on a new gate motor if we could not fix it.  We would then take the quotation10

for signature, get is signed off and go and collect the cash Chair.

CHAIRPERSON: You said earlier on that at a certain stage all the paperwork relating

to a particular residence under Special Projects would be given to Mr Agrizzi?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Do you know what he would do with it?  Would he keep it, would he

destroy it or what would happen?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, I was not aware of what he had done with the

paperwork.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV RIFILWE MOLEFE: Thank you and you have just said that the cash – the20

services or costs incurred would be paid by cash, do I have that correctly?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry, can you repeat that?

ADV RIFILWE MOLEFE: The cost that would be incurred on this ongoing maintenance

of this property would be paid for by cash?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct.
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ADV RIFILWE MOLEFE: By means of the same process where you go to Mr Jacques

van Zyl?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct.

ADV RIFILWE MOLEFE: Who would then give you cash?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: And you would then pay the supplier of whatever product you

needed?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: Thank you.  Now from paragraph 29 to 30 of your statement

you speak of another project.  In respect of whose property was this Special Project10

undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: This property belonged to – well the three properties

belonged to Gwede Mantashe.

ADV RIFILWE MOLEFE: And how do you know that the property belonged to Gwede

Mantashe?

MR RICHARD LE ROUX: Because it was said to me by Papa Leshabane one of the

directors at African Global.

ADV RIFILWE MOLEFE: And what was Mr Papa Leshabane′s involvement?

MR RICHARD LE ROUX: I am not sure what his involvement is I was just instructed to

go and do three residences of Mr Gwede Mantashe.20

ADV RIFILWE MOLEFE: And you were so instructed by Mr Papa Leshabane?

MR RICHARD LE ROUX: It was instruction from Papa Leshabane, yes.

ADV RIFILWE MOLEFE: You have just stated that there were three properties?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE: Can you recall the areas?
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handed up? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well, it has been given to your Registrar. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay, okay, okay, alright. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So it has been handed up, but not placed on your desk. 

CHAIRPERSON:  You see, because we need to mark it if it is handed up already. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It has been marked, EXHIBIT S8. 

CHAIRPERSON:  S8. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright.  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Okay.  Then Mr Agrizzi if we may return to your 10 

evidence?  Page 35 of your affidavit and go to paragraph 21.1.  There you deal with an 

incident that is indicative of the relationship between yourself and Gavin Watson, would 

you tell the, Chair, briefly what happened on 7 July 2000? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Briefly, Chair, what happened was, my family was coming 

down, I was working at the time, and they had a bad car accident and they were all in 

ICU for about six weeks, and basically Gavin would take charge and he would try and 

assist where he could with the family.  I still had to continue work, so he would pop in 

and see them in PE when he was there. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And generally how did he act towards you and your 

family? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  At that stage, Chair, he was very caring about it, he was very 

concerned about it.  It was still in the early stages. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Now you say in paragraph 21.2 of your affidavit 

that from about 2003 the business of Bosasa Operations started to change and that you 

will deal with this in more detail below.  That is merely by way of a headline.  We will 
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come to that in due course.  On page 36 of your affidavit you deal with certain events 

relating to Mokonyane? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who was she at the time in relation to Bosasa and its 

predecessor? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Previously, Chair, she was one of the Directors of 

Dyambu Holdings, who in turn owned shareholding in Dyambu Operations Pty Ltd. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was she, to your recollection and knowledge, was she a 

Shareholder of Dyambu Holdings or a Director of Dyambu Holdings? 

MR ANGELO AGRIZZI:  As far as I am aware and as I have been told she was a 10 

Shareholder and a Director of Dyambu Holdings. 

CHAIRPERSON:  You never got an opportunity to establish whether that what you were 

told is true?  Because you say as far as you were told.  So, I take it that you do not 

have personal knowledge whether she was a Shareholder and whether she was also a 

Director, it is just what you were told? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I remember seeing a document many years ago where 

she was registered on a letterhead of Dyambu Holdings.  I have just handed to the 

team a document that I managed to find that might also add some light to the matter as 

well, but if I could add, Chair…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  Yes? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That we were always told that she was a Shareholder and a 

Director. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Of Dyambu Holdings and of Dyambu. 

CHAIRPERSON:  Yes, yes, and the document that you are talking about that you have 
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handed into – either the legal team or the investigation team, as far as you understand 

it, does it reflect that at a certain stage she was a Shareholder and Director?  Or only 

one of those as you understand the document? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, the document that I gave them was a sale of shares 

agreement, and I wanted them to just do an investigation on that, so that they can 

establish for themselves. 

CHAIRPERSON:  Thank you very much. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  May I just add, Chair, the investigation team dealing with 

this evidence is checking all the directorships and shareholdings with all the related 

companies and that evidence will be placed before you in due course. 10 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before referring to the letter we would obviously like to 

look at it before it is placed into evidence. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you, Chair. 

CHAIRPERSON:  No, that is fine, that is fine. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you recall, Mr Agrizzi, during 2002/2003 what 

position Ms Mokonyane held in government? 

MR ANGELO AGRIZZI:  If I recall correctly, Chair, it was the MEC for Safety and 

Security in Gauteng.  As far as I can remember I met her at the Bosasa offices a few 20 

times. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Did Gavin Watson give you any instructions in 

relation to the provision of benefits to Ms Mokonyane? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, if I can refer to my affidavit, on 20.3, there were 

numerous occasions…[intervenes] 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  22.3? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, 22.3. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  There were numerous occasions and it was an annual effect 

that had to be sorted out annually, as well as various other benefits that were given. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You say in your statement that a list of items was 

provided on the instruction of Gavin Watson.  Would you just place those on record 

please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The list of items which were the same more or less every year, 

it might have changed a little bit here and there, but it was 120 cases of cold drinks, 10 

four cases of high quality Whiskey, 40 cases of beer, eight lambs, cut up obviously, 

12 cases of frozen chicken, 200kg of beef in various braai packs and then numerous 

cases of Premium Brandy and some speciality alcohol.  I would get a list as a matter of 

fact.  Her PA would phone me with that. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well, we will come to that in a moment.  Where did you 

get the product from and how were they accounted for? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well, because at that stage I did not think anything was 

wrong, everything went through the books as normal, as if we were using it for 

something else. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who arranged for delivery? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  I would arrange initially for the delivery check. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And after the period during which you say you arranged 

for it initially? 

MR ANGELO AGRIZZI:  After the period I would, there was a lady by the name of 

Catherine that would do it and at that stage we had an Executive Chef and he would 
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also oversee it for me as well. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Were further instructions given to you by Gavin Watson 

after 2002 in relation to Ms Mokonyane? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, there were numerous requests.  They were given 

through the year.  These I would have to contact a Personal Assistant and these 

included organising and paying for funerals in respect of diseased family members.  I 

would have to arrange for a rental vehicle for up to three months at a time for her 

daughter, when her daughter was coming back from China, where she was studying, 

and…[intervenes] 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before you go on, through whom did you arrange the 10 

rental? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Normally the rentals would be arranged through 

Blake′s Travel. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Yes, further instructions? 

MR ANGELO AGRIZZI:  There were numerous catering for rallies on her instruction, for 

instance the election campaign was run from the offices we had to arrange for all of 

that.  We had to arrange the parties and the conferences at our offices. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Rallies, which rallies are you referring to? 

MR ANGELO AGRIZZI:  There were numerous rallies.  There were rallies that we 

would have to cater up to 40/50 000 people. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  For whom? 

MR ANGELO AGRIZZI:  For the ruling party, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then you referred to catering? 

CHAIRPERSON:  Or before you deal with that.  Would the rallies be at stadia or would 

they be in halls, more or less most of the time? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  These were the Siaxhoba rallies. 

CHAIRPERSON:  Oh, Siaxhoba rallies? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Which would normally be at stadia? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Normally. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then you refer in paragraph 22.5.4 to catering.  

Provide some detail to the, Chair, if you would? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, we would get ridiculous requests in the middle of the 

night saying that we needed to sort out birthday party cakes, cater for supporters 10 

10 000 at a time, so we would have to just do it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Would you go to page 268 please?  That is 

Annexure G. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And on page 269 appears a photograph? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Would you tell the, Chair, please what you know of what 

is depicted on that photograph? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I recall one Sunday evening Gavin Watson phoned me 

– sorry, it was the afternoon.  I had to drive through to Café Mozart and then deal with a 20 

gentleman Fritz with Mr Watson and actually design this cake there.  It had to be ready 

the next morning. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you have any experience in cake design? 

MR ANGELO AGRIZZI:  When I was 14 years old working in a bakery. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So did you design this one? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes, and what year was this one if you are able to tell us? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot remember when it was, Chair.  It was about – it was 

on Zuma′s 72nd birthday. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, if you look at the cake you will see the ANC flag, 

ANC colours and a 72 on the top of the cake and to the left a flag, happy 72nd birthday.  

Do you see that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Does the Bosasa logo appear anywhere on this 

photograph or on the cake? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  The photograph is very bad, it does appear, because I know, I 

designed it, in between if you look there, there is a shadow silhouette of people holding 

hands.  In between the people holding hands you will notice on the top tier there is what 

seems dark blue writing and a crescent over it in orange.  That there is actually the 

Bosasa group logo. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, well I am not sure I can see it…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  Well, I do not see people holding hands, but I see some orange. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right.  That was the…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  That is part of the…[intervenes] 

MR ANGELO AGRIZZI:  The Bosasa logo. 20 

CHAIRPERSON:  Bosasa logo? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, it looks like a bit of a tombstone upside down. 

CHAIRPERSON:  Yes, well I see something that looks like a wheel close to the orange 

part, is that also part of the Bosasa logo? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 
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CHAIRPERSON:  Oh, and then there is a picture of somebody, whose face is not 

shown in full.  So is the wheel at the orange part that would be part of the logo? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Thank you, Chair. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you, Mr Agrizzi.  Then in 22.5.5 you relate another 

benefit, what is that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  This was the maintenance at the house which she owned in 

Silverfields, Roodepoort, which included all the electric fencing, generators, CCTV, 10 

gardening, ponds, lights, gates, absolutely everything really. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And what role did you play personally in the provision of 

these benefits? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I would be given an instruction to do it by Gavin Watson 

the CEO and I would make sure that the job got done. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, alright, you say that was soon after 2002? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, what happened in 2008 and 2009 as related in 

paragraph 22.6 of your affidavit? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, in 2008/2009 Mokonyane would visit quite often and at 20 

one specific stage Bosasa was approached to do a full analysis on the security of the 

hospitals in Gauteng specifically. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before you go on I think the, Chair, may want to ask a 

question relating to your previous paragraph. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, Chair. 
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CHAIRPERSON:  Yes, I am thinking of that, but I wanted to allow him to give his 

answer to your question in full first before I go back.  Because, ja. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you, Chair. 

CHAIRPERSON:  Okay, so you may continue and then…[intervenes] 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  So in 2008 and 2009 as I understand your 

evidence Ms Mokonyane approached Bosasa with a request to do an analysis of 

security at hospitals? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you in fact on the instruction of Gavin Watson did 

such an analysis? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you prepared a report? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To whom did you give the report? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The report was given to Gavin Watson. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, and do you know its fate after that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was submitted to Nomvula Mokonyane. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, I intend to deal with related matter, over the 

page, Chair. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay.  Let us go back to page 37, Mr Agrizzi? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Chair. 

CHAIRPERSON:  And I am just going to say something in general and then ask you a 

specific question.  It is going to be important as you give your evidence to tell me which 

of the activities you were personally involve in, particularly with regard to delivering 

some things to certain people. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Chair. 

CHAIRPERSON:  Or preparing them and handing them over to somebody to deliver 

and getting a report that it was delivered and when for example you talk about providing 

catering for supports at President Zuma′s birthday parties to say as much as you 

personally know about that.  When you talk about the maintenance at 

Ms Nomvula Mokonyane′s house in Roodepoort to indicate what you personally know 

about, that as oppose to what you may have told was done. 

 So I just want to ask you about paying and organising funerals in respect of 

diseased family members, did you ever get to be personally involved in regard to that, 

other than maybe preparing money and maybe giving to somebody to go and make 10 

sure that it is delivered? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, when a request like that was made I was told to leave 

everything and personally go and see to it.  So I was personally involved.  Although I 

might not have made the food or put up the tent I would have had to authorise it, sign it 

and hand it over, and I would be responsible ultimately, and accountable for ensuring 

that everything went successfully. 

CHAIRPERSON:  So in regard to that for example therefore you are telling me 

something that you personally know happened? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I can even recall where we had to put up tents and that, Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay.  And the arrangements about the rental of a vehicle for 20 

periods of three months and so on, that also you have personal knowledge of, or how 

far does your knowledge go in regard to that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, the daughter would phone me up and request, I 

remember it vividly, an Audi A3 Cabriolet.  I at one stage even called the daughter in, 

because there had been numerous accidents. 
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CHAIRPERSON:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  And problems with the vehicles. 

CHAIRPERSON:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  And it started getting concerning. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So I actually called her in one day and sat her down and said 

″can I arrange for driver training, special driver training for you″, because it was getting 

embarrassing. 

CHAIRPERSON:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  So I was personally involved. 10 

CHAIRPERSON:  Yes, and the catering for ANC rallies, you have just indicated you 

have told us about that.  Have you got – are you able to give me an idea about, if you 

are able to, how many rallies you can think of where you actually made arrangements?  

It may be – maybe there are too many, in which case you cannot say.  Maybe there are 

more or less a number that you can tell a reasonable estimate, but if you are not able to 

I will understand? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, Chair, it is too many to remember.  I will have to consult 

with the ex-Chef that was there who would know exactly, and I would have to speak to 

some people, but I cannot remember how many.  It was well over 10 or 12 rallies. 

CHAIRPERSON:  Yes, and would they have been, in terms of the rallies, you said they 20 

were Siyanqoba rallies.  Was it only Siyanqoba rallies or also other rallies? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, Chair, there were various issues. 

CHAIRPERSON:  Different rallies? 

MR ANGELO AGRIZZI:  They were totally different ones, correct. 

CHAIRPERSON:  Yes, all within Gauteng I assume? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, mostly in Gauteng. 

CHAIRPERSON:  Yes, excuse me.  And the maintenance at her house at Roodepoort, 

how much personal involvement did you have in regard to that and did you ever go to 

her house and see maintenance that had been effected there? 

MR ANGELO AGRIZZI:  On numerous occasions I attended at the house with 

Mr Watson and I would at the house with Mr Watson walk the site with one of the 

technical teams and explain to them how I wanted it done.  I would then go back 

afterwards and check that they had done the work properly.  I did not wanted to get 

lambasted. 

CHAIRPERSON:  No, thank you very much, Mr Agrizzi.  Mr Pretorius you may proceed. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you.  If you go to page 38 please, 

paragraph 22.7?  In relation to the analysis of security at hospitals that you prepared 

and handed to Mr Gavin Watson and learned that it had been provided to 

Ms Mokonyane by him, you were told or given certain information by Papa Leshabane, 

what was that information? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The information that I was given was basically that the report 

was to be given to someone else and that person would submit it as a tender when 

response to a tender and we would just be doing all the hard work for everybody else 

and everybody else would benefit.  He actually mentioned at that stage was a 

gentleman by the name of Reggie Nkabinde that Papa Leshabane mentioned would 20 

probably be given the tender. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, what post did Mr Nkabinde occupy at that time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  As far as I can recall it was in the ANC Youth League.  I 

cannot recall exactly what post it was.  I know that he is now the Treasury General I 

believe of the ANC Youth League. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, you do not have original information in relation to 

the fate of that tender, do you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Unfortunately not, I do not have any information, because I did 

not keep any on it, sorry. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, what you are telling the, Chair, is based on 

reports that you received from Mr Leshabane? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am sure if – that is correct, but I am sure if the investigating 

team goes into the records of the tenders they will come across the tender. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Now that is what I wanted to ask you about.  The 

further investigation are you prepared to cooperate in that respect? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Most definitely. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, what happened…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  I am sorry, in 2014, I am sorry this was in 2008/2009, was she still 

MEC for Security at that stage, as far as you remember? 

MR ANGELO AGRIZZI:  As far as I recall she was. 

CHAIRPERSON:  I am just wondering what she had to do with hospitals, if she was 

MEC for Security. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, at that stage there was a major issue with the Gauteng 

hospitals in terms of security.  I mean numerous tenders that were out at that stage and 

if I recall correctly they had problems with doctors being stabbed, especially at Leratong 20 

and at Baragwanath. 

CHAIRPERSON:  Okay, so that maybe have been the angle from which she came in 

for MEC for Security? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Can you recall the content of your analysis, just very 
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broadly and in summary? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was an analysis of the current and existing security 

infrastructure.  They had a major problem with regards to infrastructural access control, 

ingress control and there was a major problem with the amount of guards that were 

being utilised in the wrong places and not in the right places.  So the whole blueprint 

that we put together was a holistic view on taking Gauteng′s security of the hospitals 

and coordinating them with centralised control platforms, centralised control rooms and 

being able to minimise on guarding and utilise that funds to be able to pay for additional 

technology requirements. 

CHAIRPERSON:  This analysis that you did as Bosasa, did you do it, because you 10 

were going to be paid for doing it, irrespective of who may ultimately have got the 

tender?  Or did you do it on the understanding that you would get the tender in the 

end?  Because I see here you say you spent about R2-million I think in regard to that 

analysis so what was the basis for your doing that analysis? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The initial cost was approximately 2-million, I do not 

remember the exact cost on it, it is on my laptop, which I do not have anymore, 

however, the idea was that if we do the analysis and we provide a good report on how 

we could assist and improve things that there would be a tender promulgated that we 

could be involved with. 

CHAIRPERSON:  So the understanding was that you would not be charging for that 20 

analysis, because there would be a tender and maybe you would get the tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, there was no official agreement or discussion regarding 

that, between…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  Yes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Myself and the MEC and at that stage I cannot say that would 
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have been discussed with Mr Watson as he would handle high level issues. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  As far as I know there was no charge. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know of any payment that Bosasa might have 

received for producing this report? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No payment was received. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, okay.  Then if we could move on to 2014, or 

perhaps before we go there, can you recall anything further in relation to security at 

hospitals and in particular whether Bosasa or a Bosasa company ever bid for the award 10 

of the tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I recall there was a tender that was promulgated for hospitals, 

not in the same light as this one, it was for a guarding tender and I do recall submitting 

a tender, if I remember it was cancelled.  Nothing ever happened. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, let us move on then to 2014, what happened 

then in relation to Bosasa and Ms Mokonyane? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Once more, Chair, we were asked to do an analysis and a 

report on the securing of the dams in South Africa for the Department of Water Affairs.  

At the time Minister Nomvula Mokonyane was the Minister of Water and Sanitation.  

The same procedure was followed.  We were asked to do an analysis, come up with a 20 

solution, so what I did was, because time was short, they wanted a very fast generic 

overview, which I provided them with.  I gave the report to Gavin Watson. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know…[intervenes] 

MR ANGELO AGRIZZI:  I know that the company never got paid for it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Paid for what, for the report? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  For the report. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  So approximately what was the cost to Bosasa in 

preparing a report? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, the approximate cost was about R1.3-million, because 

we would have to spend intensive time, I had to get the assistance of official security 

people that understood dams and that type of thing to assist us. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes.  What was the scope of the report?  You mentioned 

securing the dams?  Just tell the, Chair, the report you prepared was all about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well the report included the protection of the dams with high 

security fencing, to prevent any ingress or any contamination of the dams.  It included 10 

sensors to measure levels of dams, potential leaks, breakages in dam walls.  It also 

included, if I recall correctly, camera systems that were integrated onto a singular 

platform, which to be viewed by the Minister at any one time.  So it was a 

comprehensive security and a holistic plan to look at the dams in South Africa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you understand at the time why this report was being 

prepared? 

MR ANGELO AGRIZZI:  My understanding was that this was being done in order for a 

tender that was coming out that we could perhaps get to work on.  So I was instructed 

as well by Gavin Watson to recommend a consultant group.  So normally this would be 

put out to a consultant, who would consult to the Department of Water Affairs and that 20 

is basically what happened. 

 I approached somebody, I introduced them to them and they continued. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well let us take it step by step.  You were instructed to 

recommend a consultant.  A consultant to the Department of Water Affairs? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  And the consultant′s task would be to manage the award 

of a tender for securing the dams? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you then schedule a meeting or was a meeting 

scheduled with an institution called Chiefton Consultants? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:   And was a meeting held? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair, a meeting was held. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And very briefly what happened at that meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  At that meeting we explained that they needed to register in 10 

terms of the Department of Water Affairs and Sanitation.  At the meeting I was present, 

Gavin Watson was present, an elderly gentleman called Paul Silvo, who has been busy 

with government for many years on these types of projects was present, and a 

gentleman by the name of Raymond Moodley was present as well. 

 So we had the Chiefton team there and ourselves. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you discuss with Chiefton the contemplated 

specifications of the project? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, we did discuss the contemplated specifications. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So at this stage had any tender invitations been issued? 

MR ANGELO AGRIZZI:  At that stage no tenders had come out as yet. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So…[intervenes] 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was still in the process of being promulgated and that would 

have been Chiefton′s responsibility. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So before any bid or invitation to bid was issued, before 

the tender documentation was issued in relation thereto you had not only on behalf of 
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Bosasa prepared a detailed analysis of what was required to secure the dams in 

South Africa, but you also discussed the specifications of the project with a consultant 

who it was contemplated might actually manage the whole tender process? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you discussed with them, according to your 

evidence, the specifications of the contemplated project.  Did you discuss their potential 

role as consultants to the Department of Water Affairs for the tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Most definitely. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was any expectation expressed to the consultants in 

relation to who would be awarded the tender? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was discussed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  They would be awarded the tender and they had to ensure 

that they would be pro the group going forward. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Pro the Bosasa group? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well what does that mean in relation expressly to the 

award of the tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It would mean that they would manipulate the tender in such a 

way that it would benefit Bosasa and Bosasa would get the business. 20 

CHAIRPERSON:  How did you, that is Bosasa, come to be the ones talking about who 

should be appointed to the department to Ms Nomvula Mokonyane as department as 

consultants?  How did that come about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, we had previously worked with them on something else 

and it did not work out at that stage, but that is why we kept in contact with everybody. 
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CHAIRPERSON:  Was it Bosasa′s own decision that consultants be found who would 

assist the department or did somebody in the department ask Bosasa to please find 

consultants for them? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Strangely neither, Chair, if I may respond?  What happened 

was, there was a third party, whom I did not know at that stage, who was orchestrating 

behind the scenes that there would be a company that would be employed as the 

consultants and that company would choose the consultant.  I actually never met the 

person from that company.  I was just told about it. 

CHAIRPERSON:  So your interactions with these consultants, these specific 

consultants at that stage had nothing to do with anything that came from the 10 

department?  In other words, you knew that there was a tender that would soon be 

going out? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And you decided that you needed to get consultants whom you 

would recommend, I guess, to the department, is that right? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And you just made sure that it would be consultants who – so you 

would make sure that they get the job of overseeing the bid and they would in return 

have to make sure that you got the tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 20 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Just by way of background Mr Agrizzi if you go back to 

paragraph 22.9 you say in that paragraph you received an instruction from 

Gavin Watson in relation to the issues just raised by the, Chair.  What was that 

instruction? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  I needed to find and recommend a consultant to the 

Department of Water Affairs, which would then ultimately award the contract. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To whom? 

MR ANGELO AGRIZZI:  To Bosasa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And then in paragraph 22.10.4 it appears that you 

discussed another issue at this meeting.  What was that issue? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, if I could just ask to repeat the question again to me 

please? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You refer in paragraph 22.10.4 of your affidavit to a 

further issue that was raised at the meeting with Chiefton Consultants.  What was that 10 

issue? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The issue was quite simply that we needed the registration 

forms from Chiefton to submit to the Minister.  It was at a time when Gavin Watson was 

seeing the Minister.  He would often meet her at her house. 

CHAIRPERSON:  At whose house? 

MR ANGELO AGRIZZI:  At the Premier′s house, the Minister. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well, Mr Watson – Mr Agrizzi your affidavit at 

paragraph 22.10.4 says that Gavin Watson was seeing to the Minister.  Your evidence 

is that Gavin Watson was seeing the Minister, they are two very different things.  What 20 

was the position? 

CHAIRPERSON:  And seeing to in the affidavit is in quotes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, Mr Watson would take money with to see to the Minister 

when he was seeing the Minister. 
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CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, is that sufficient or must I give you the amount? 

CHAIRPERSON:  Well, you can tell us the amount as well. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I know the monthly amount was R50 000. 

CHAIRPERSON:  And he would deliver it himself personally or sometimes he would 

send you or somebody else? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I would have to pack it and he would often deliver it in front of 

me. 

CHAIRPERSON:  Oh, so sometimes you went to Ms Nomvula Mokonyane′s house with 

him? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, the house in Eccleston Drive in Bryanston as well as the 

house in – if I remember correctly it is a name…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  Okay, maybe it might not be a good idea to mention the address. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay, understandable. 

CHAIRPERSON:  From security point of view. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Not a problem. 

CHAIRPERSON:  But I do not know Mr Pretorius, I think the witness wants to 

demonstrate that he knows where the house is. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes. 

CHAIRPERSON:  But I do not know from a security point of view, well, or maybe it is 20 

enough if it is just the street and not the number. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well perhaps we should do it this way, Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  If you are asked at any stage about the particular 

address of the two houses that you have talked about, you could provide it? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Most definitely. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you could identify the house personally from 

memory, because you visited those houses? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Frequently. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, and your evidence is that you accompanied 

Mr Watson, Mr Gavin Watson on occasion when he and you then would see the 

Minister? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And in relation to your particular functions prior to the 

meeting you say that you were instructed to pack cash or what? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  The monopoly money, the cash. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, the real money, I presume. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you say that you packed an amount of R50 000? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, that was a monthly amount on a few occasions, yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Over what period did you perform this function? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot recall the exact period of time, but it is long. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  By long do you mean months, years? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, Chair, this was years. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 20 

CHAIRPERSON:  Well that ties in with a question that I had intended to ask earlier in 

relation to Christmas groceries, if I can call it that, that you said from after – from 

2002/2003 every end of the year these were provided to her, is that right? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, you are 100% right. 

CHAIRPERSON:  Yes.  Now I wanted to find out, you said this started as far as you 
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know around 2002/2003.  Are you able to tell me whether by the time you left Bosasa 

whenever it was end of the year this was still continuing, or did it stop at some stage 

while you were at Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, it never ever stopped.  I remember two days before I 

went on my last leave with Bosasa on 13 December that I actually issued out the 

instruction that it needs to be – I approved everything. 

CHAIRPERSON:  Would that have been 2015 or 2016? 

MR ANGELO AGRIZZI:  2016, Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay, alright.  Now you have mentioned her two houses. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 10 

CHAIRPERSON:  Yes, are there any special features that you might mention that show 

that you have been there, in case somebody were to deny that you have been there? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I can give it to you.  The one house, especially the house in 

Krugersdorp where you come into the – it is similar to a cul-de-sac, you go through the 

gate on your right you will see that there is a security guard house on your right.  You 

walk straight through, you will find a double garage.  Under the one cover I still 

remember commenting there was a Vantage parked undercover.  On your right hand 

side you will find stairways that go up.  As you are going up on the stairways on your 

left hand side you will find the electrical board which controls the generator as well.  

There are little footlights that are problematic, by the way, on the actual walkway into 20 

the front door.  You will then see the swimming pool on your right hand side.  It is a 

kidney shaped swimming pool, and it was problematic in terms of the fountain, because 

the fountain kept leaking.  If you go into the house itself you go through the front door.  

Very first right you will find her office. 

CHAIRPERSON:  And you say you went to that house numerous times? 

T20-NPM-349



21 JANUARY 2019 – DAY 37 
 

Page 28 of 142 
 

MR ANGELO AGRIZZI:  Frequently. 

CHAIRPERSON:  Frequently, over a number of years? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That is one of the houses, perhaps, and that was you 

say in the Krugersdorp area? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did you visit the house in the Bryanston area? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I did. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Any particular feature, very briefly? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  It has got a massive swimming pool.  You go up the driveway.  

As you get to the top of the driveway there are four car parks, garages really under the 

house.  You drive into them.  You then walk around.  You will see a massive swimming 

pool, it is terraced so the whole house is terraced.  You then walk through the door.  On 

the left hand side is a waiting room which has got a fireplace.  On the right hand side is 

a meeting room, which has got a big boardroom table, with about 14 chairs around it.  

The furniture is very Italianate, you know the Italian type furniture and then you – those 

were the two areas we would sit and it has got a beautiful patio, beautiful view. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Let us then get back to your affidavit at paragraph 22.11.  20 

You were talking of a meeting that was held between yourselves and representatives of 

Chiefton Consultants.  Who in particular was present at that meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, at the meeting I was present, Gavin Watson was 

present, Paul Silvo who was head of the facilities management for Chiefton was 

present, as well as Raymond Moodley who was the cofounder of Chiefton and who 

T20-NPM-350



21 JANUARY 2019 – DAY 37 
 

Page 29 of 142 
 

might meet with on various occasions. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know what happened after that in relation to the 

contemplated appointment of Chiefton Consultants? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not know what happened actually afterwards, but Chiefton 

Consultants were never appointed, and the reason, because they did not comply with 

the specifications in terms of the contractors.  The specific problem if I recall was their 

SERA registration and as a consequence Bosasa did not bid for the tender that came 

out, if it came out. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Did you discuss this issue with Gavin Watson 

after these events had unfolded? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I did discuss it with Gavin Watson.  I cannot recall 

which other Directors were present when I discussed it, but I mentioned, and I was very 

disappointed that we had spent a lot of effort and a lot of time and a lot of money had 

been paid out to Mokonyane with hardly any return in terms of value, in terms of like 

what happened with some of the other people, and the biggest concern was he 

indicated that I must be very careful, because she has a lot of clout and if you did not 

do what she wanted him to do we would not have the protection.  We needed her 

support for the protection from the SIU investigation, the HAWKS and the NPA. 

 And in this discussion I tried to indicate to Gavin that it serves little or no 

purpose to continue – I remember it vividly.  We spoke about it in the car, outside her 20 

house and I said it is not serving us any purpose, this corruption and the pay outs that 

we are making, because it is just getting us deeper and deeper into trouble and 

eventually this is what is going to close down the business, and that is what is going to 

put 6 000 families at risk. 

 I pleaded with him that we stop being politically based as a company.  There 
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is no need to do that. 

CHAIRPERSON:  Are you able to recall around when, which year, when did this 

happen where you were outside of Minister Mokonyane′s house and you were talking, 

you and Mr Gavin wants to know where – talking about this?  If you are not able to tell it 

is fine, but if you are able to, it would help, which year? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, this was around 2005/2006. 

CHAIRPERSON:  Okay, that is fine. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is when things really started to get a bit much for me. 

CHAIRPERSON:  No, that is fine.  And before Mr Pretorius ask another question, let 

me ask this.  The monthly payments to Ms Mokonyane that you have talked about, did 10 

they happen – were they still happening when you left Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  And they had started round about what?  2002/2003? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I know about them from when I started packing.  I 

cannot…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  You know, I do not want to allude to knowing about it and I did 

not.  I am being frank and honest…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  With you in this commission and I am under oath. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It started when I started packing. 

CHAIRPERSON:  You began to know about them when you started packing? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Whether or not they had happened before that, you do not know? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot. 

CHAIRPERSON:  I am trying to remember from your affidavit, maybe you might be able 

to tell in terms of when you started packing, would that have been about four/five years 

before you left? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was in 2009, I think. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I have not looked at my notes. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay, but quite some time? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  A number of years before you left? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Yes, so and you say throughout the time when, from when you 

started packing the money to the time you left, Ms Mokonyane was receiving monthly 

payments? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, it was monthly. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I would not deliver it, Mr Watson would deliver it. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because he used those times to talk to her about the politics 

of the day. 

CHAIRPERSON:  Yes, but did you also say sometimes he would deliver it when you 

were with him, or not? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 
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CHAIRPERSON:  Yes, yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  If there was a serious matter to discuss regarding the NPA like 

at one stage he wanted a senior person to withdraw the matter from the police I was 

there, because I would need to have to go back to the attorneys and tell the attorneys 

exactly what I had been told politically. 

CHAIRPERSON:  Yes.  Now was the money that was given to her packed in what you 

have told us last week grey security bags like the other amounts? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you, Chair.  The dates given in one of your 10 

previous answers to the, Chair, when he asked more or less the period relevant to the 

contents of paragraph 22.13, you mentioned 2005/2006.  Do you recall in relation to 

that when the SIU investigation commenced?  We will give that detailed evidence in 

due course, but just to place it in its proper context for the present? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I would have to – I would have to, sorry, Chair, I have got so 

many things in my mind this morning. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But I cannot remember the actual date they started the 

investigation with the SIU. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  I know that it was about that time and I know that there was 

information starting to come out from the SIU report via the press. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then there may be a lack of clarity around one of your 

answers to a question that I put.  In relation to the money paid to Ms Mokonyane, you 
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say you raised an issue with Gavin Watson that you were not getting much return for 

that investment, as it were? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Let me put it into context, Chair.  What I am trying to say is 

that one does not actually gain from doing that, and quite simply what I was trying to 

explain to Mr Watson was, the more you give someone, the less they will do for you if 

you are bribing them, because they do not want to be tainted.  They do not want to be 

seen as close to you. 

 So I was trying to explain that it is not good to do it that is what I am trying to 

explain. 

CHAIRPERSON:  I am not sure that I understand that. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay. 

CHAIRPERSON:  You say the more you pay somebody that you want to bribe? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes? 

CHAIRPERSON:  The more likely they will not help you, is that what you are saying? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not talking about physical money, cash. 

CHAIRPERSON:  Oh, what are you talking about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am talking about doing the favours, doing the lekgotlas, 

being in the forefront, doing the cakes, doing the birthday parties, organising things, 

that, as soon as people see that you are openly doing it for them they are not going to 

give them business, because it is too open.  Everybody will know that, oh, you see 20 

Bosasa did the birthday cake, they did the functions that is why they are getting 

business. 

 So what tends to happen is people will then not give the business, because 

you are giving things to them openly. 

CHAIRPERSON:  So your concern arose out of the fact that some of these favours 
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were done publicly? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay, no that I understand. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I was complaining. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well, we need to clarify then what you say in 

paragraph 22.13 Mr Watson.  The second sentence reads: 

″I pointed out that a lot of money had been paid to Mokonyane 

with no return to Bosasa.″ 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well, would you explain that please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is cash money as well that has been paid to her. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright.  Now when you say that Bosasa received no 

return for the money paid were you limiting your evidence to these particular 

circumstances in relation to money paid to Ms Mokonyane, or were you suggesting to 

the, Chair, that the bribes you paid had no outcome or benefit to Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  There was no benefit whatsoever that came from it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  From what? 

MR ANGELO AGRIZZI:  From giving her money, no contracts, is that what you are 

asking me? 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Mokonyane? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, no what I am saying is that you put your answer to 

me in general terms. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  You did not limit it specifically to money paid to 

Ms Mokonyane. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now if someone reads your evidence they may seize 

upon the statement to say, but Mr Agrizzi himself said that they received no return for 

money paid.  Now are you referring in that sense to Ms Mokonyane′s circumstances or 

are you suggesting that Bosasa got little benefit for the bribes paid about which you 

have spoken in the last week? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, in the context of getting business there was no benefit.  

In the context of stopping the SIU report there was no benefit whatsoever.  It was a 10 

waste of time and effort to try and corrupt somebody. 

CHAIRPERSON:  Now let me put it this way.  Am I to understand your evidence to be 

to the effect that you complained to Mr Watson on that occasion that you have talked 

about that Bosasa has paid a lot of money to Ms Mokonyane, but Bosasa was – 

Ms Mokonyane was not giving Bosasa anything? 

MR ANGELO AGRIZZI:  100% correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  And this had happened over a long period of time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay, and what did Mr Watson say when you said we are 

wasting money, we are paying her a lot of money, but we are not getting anything, she 20 

is not passing contracts to our side, or you know making sure that we get some 

business from her department, what did Mr Watson say in relation to this?  His 

response? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He told me that she had a lot of clout and if we stopped doing 

here, I cannot use the word here, we would have a lot of problems that was what was 
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told. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, does that give clarity, Chair? 

CHAIRPERSON:  Yes, no, at least I understand, ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  What I was trying to say, Chair, is the discussion emanated, 

because I was frustrated with him. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I said, "what are we doing this for anyway″?  Wasting our 

time. 10 

CHAIRPERSON:  Okay. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Your answer is now, I understand, are specifically related 

to the relationship between Bosasa on the one hand and Ms Mokonyane on the other? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I am not sure I made myself clear enough in relation to 

the line of questions that I am now putting to you, but let me put it another way.  You 

paid what you have described as bribes in relation for example to the Department of 

Correctional Services? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did Bosasa receive benefits emanating from those 20 

bribes in your opinion? 

MR ANGELO AGRIZZI:  They got contracts and they got extensions. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So the evidence you are giving concerning 

Ms Mokonyane should be limited to her? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Under the circumstances relating to the payments to 

her? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you.  Then if we can go over the page, please, to 

page 40?  You deal there with the relationship between…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  I am sorry Mr Pretorius, do you know whether prior to this discussion 

that you were having with Mr Watson where you were expressing your frustration that 

Ms Mokonyane was being paid a lot of money over a long period, but she was not 

giving Bosasa anything.  Do you know whether Mr Watson had at any stage got her to 

agree that she would do something for Bosasa or not really? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I was aware of the fact that she would be handling 

Jacob Zuma and the prosecution, but nothing had been forthcoming, nothing 

whatsoever and it was frustrating me, because it worried me continuously. 

CHAIRPERSON:  What exactly, what exactly was she supposed to do about 

Mr Jacob Zuma and about the prosecution? 

MR ANGELO AGRIZZI:  She was supposed to have the whole charges withdrawn from 

– at that stage it was with the SAPS. 

CHAIRPERSON:  That is charges against Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And where was Mr Jacob Zuma going to feature in regard to what 20 

she was going to do? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well he features further on in the statement quite heavily in 

terms of the HAWKS investigation and that, and she was going to speak to him and she 

was going to speak to another person that was mentioned as well. 

CHAIRPERSON:  So are you saying that she was going to speak to Mr Jacob Zuma at 
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the time with a view to achieving the dropping of charges against Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, if there were charges. 

CHAIRPERSON:  At that stage you did not know whether – you had not been told there 

were charges? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Officially, no, Chair. 

CHAIRPERSON:  There were no charges.  Thank you.  Mr Pretorius. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  A moment, Chair, please? 

CHAIRPERSON:  So your complaint against Ms Nomvula Mokonyane was that she 

was just taking the money and not delivering? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was in general.  Not only for her, but for everybody else as 10 

well. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  I do not understand that answer. 

CHAIRPERSON:  I am also trying to understand. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Please explain, you are saying…[intervenes] 

MR ANGELO AGRIZZI:  What I am trying to explain…[intervenes] 

CHAIRPERSON:  You are saying not for herself only but for other people as well? 

MR ANGELO AGRIZZI:  What I am trying to say, Chair, is I was getting to a point where 

I was very frustrated with paying people money, alright, and for what?  We actually did 

not need to do it to have a good and credible business.  We did not have to be political.  

So it was a debate I was having at the time in the car with Mr Watson, that why do we 20 

continue to pay bribes as a company and one of the examples I used was specifically 

Nomvula Mokonyane. 

CHAIRPERSON:  So there would be, there would have been other people who were 

like her in the sense that they were being paid a lot of money, but they were also not 

giving Bosasa any benefit? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  The issue, that is correct, Chair.  The issue I had was not that 

we needed to get the benefit.  That was not the issue that we were not getting a benefit.  

The issue was that you had major companies out there that do not need to pay bribes, 

to be successful.  Why could we not just become a company that was A-political, had 

no political connections and did not have to pay bribes?  That is the context that this is 

all being put into. 

CHAIRPERSON:  Okay.  Thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well I am afraid Mr Agrizzi I am going to go back, 

because there must be clarity here. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is fine. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The bribes you paid in relation to Department of 

Correctional Services, the Airports Company for South Africa and the other 

bribes…[intervenes] 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That you have spoken about, did those produce results 

in the sense that they caused the award of contracts to you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  They were corrupt and they produced results, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So nothing you are saying here about whether it was 

necessary to run a business like this detracts from that evidence that you have given, I 

understand? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Not at all.  What I am trying to say, Chair, if I may?  Is that I 

honestly believe that based on the fact that a good job was done and that there was no 

fault with the services, we actually did not need to pay bribes.  We could have gotten 

the contracts based on credibility. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well I am not sure, I am sorry, Chair? 
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CHAIRPERSON:  You said a minute ago that your point in relation to your discussion 

with Mr Watson outside Ms Mokonyane′s house was why do we need to pay bribes?  

Did I understand you correctly? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  Yes, but the impression that I had got earlier on when you were 

relating to relating your discussion with Mr Watson was not – I did not get the 

impression that, that was the point.  I got the impression that you were frustrated that 

you were paying and not getting anything in return.  I am mentioning that, because that 

was the impression I got and I just want you to reflect and indicate which one of the two 

impressions are correct.  I thought your frustration was out of the fact that you were 10 

paying as Bosasa Ms Mokonyane a lot of money, but were getting nothing in return and 

that your point was, what is the point of keeping on paying if we are not getting anything 

back? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, your assumption is correct, that is it.  What I was trying 

to put into context was the whole debate in the car that morning was about do we have 

to do these things as a company, do we have to continue with them, because I was 

starting to get fed up with doing these things in general.  Mokonyane was a part of that 

discussion outside her house. 

CHAIRPERSON:  But you see, it is two different points.  If your point is we should not 

do bribes it is one thing. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Chair. 

CHAIRPERSON:  If your point is, we should not do bribes if we are not going to get 

anything in return that is another thing.  So what I was saying to you a minute ago was 

that when you earlier on gave evidence about your discussion with Mr Watson outside 

Ms Mokonyane′s house the impression that I got was that your point was, why should 
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we pay bribes if we are not going to get anything back?  But later on you said your point 

was we should not be doing bribes.  So I just want to see whether you want to clarity 

that for me?  So it is two different impression I am getting. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, Chair, let me put it into perspective, maybe you will 

understand.  I just come back with Mr Watson, I would drive his car, I would drive all the 

way back from Summerfields where Mr Matisda is and we were driving in the car and 

we were discussing the SIU investigation and the NPA and all of that.  In the car I said 

to him, ″has this all been worth it?  Do you honestly believe that paying bribes and 

being politically connected actually helps you get business″?  We then went and we 

parked and we were still talking outside Ms Mokonyane′s house in Krugersdorp and my 10 

question to him was ″here is a classic example of someone that we have been paying, 

paying, paying, has not delivered squat″, does that maybe explain the context of the 

whole thing? 

CHAIRPERSON:  I am not sure, but Mr Pretorius may proceed. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you.  Let us wrap this up briefly Mr Agrizzi.  You 

say quite clearly and you confirmed that you meant to say I pointed out that a lot of 

money had been paid to Mokonyane with no return to Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So you pay money to a government official and you get 

nothing in return.  You say she delivered squat? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You then go on to speak about running the business in 

another manner, do you see that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  May I suggest to you that the first part of 
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paragraph 22.13 as you have confirmed not once, but on several occasions is correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You were frustrated that you were paying a lot of money 

to a government official without any return? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And by that you meant by not getting any contracts, 

without getting any financial benefit? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The second part of the paragraph where you conflate 

that issue with another issue as to how a business should be run, in general terms, is a 10 

separate issue. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I understand the way you see it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well is it correct?  Because I want to suggest to you that 

the second part of the paragraph is there to make you look better? 

CHAIRPERSON:  I must just say before you answer, satisfy yourself, if you say yes, 

satisfy yourself, that, that is what you believe, that is your answer.  If you say no, satisfy 

yourself that, that is the answer that you are giving. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, quite simply the answer that I gave in the affidavit I tried 

to indicate to Mr Watson that it serves no purpose trying to conduct the business in a 

political manner or by bribing people.  I was getting sick and tired of having to pack 20 

money for people.  That is the truth. 

CHAIRPERSON:  Is it possible that in that discussion you did not have one point to 

make, namely we – why must we continue paying bribes to continue business, but that 

you had more than one point to make, one being why should we make – continue to 

pay bribes to do business, but if we continue to pay them, why should we pay them 
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when we get nothing in return.  Were you making both points, were you making only the 

one point namely why should we continue paying bribes, or were you making both 

points? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, the point I was making was quite simply we need to 

stop paying bribes, because it serves no purpose and we get nothing in return.  That 

was the point I was trying to make. 

CHAIRPERSON:  Of course from Bosasa′s point of view based on evidence that you 

have given last week, paying bribes served a good purpose for them when they got a 

lot of contracts and a lot of contracts were extended without tender and without 

competition.  That part has to be true that it served a good purpose for them.  It was an 10 

illegal purpose, but it was a good purpose for them, is it not? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, you are 100% correct, but how many people did it hurt 

and kill in the process?  That is the sad part. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes, well Mr Agrizzi let us conclude this debate about the 

science of bribery and Bosasa.  You made two points in 22.13? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So one is that you were paying money to Ms Mokoyane 

and you were not receiving any benefit? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  The second is you questioned the policy of paying bribes 

in order to secure business? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And there was another way of doing business, which 

was a legitimate way? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  After this discussion did you continue to arrange for 

payments to government officials for benefits? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I did. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then let us go on then to page 40. 

CHAIRPERSON:  So Mr Watson did not go along with the idea of stopping doing 

business in this way, namely through bribes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, it would take me the rest of the afternoon what was 

said, but in a nutshell I was told that you are in Africa, do as Africa. 

CHAIRPERSON:  Yes, thank you. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you continued in your participation as before? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then let us move on then to page 40 paragraph 23.1 

please?  You now relate events relevant to a Mr Sesiniyi Seopela and his relationship 

with Bosasa, correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  When were you introduced to Mr Seopela? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I could, during 2005/2006, I was introduced to him on a 

Saturday morning.  I was visiting with Gavin Watson, at the Hyde Park Shopping 

Centre.  He had gone there specifically for a meeting with Mr Mansell and myself and 20 

just leaning against the wall at a shop that sold record players, B and O I think was the 

name, was Mr Seopela and it was then that he was first introduced to me. 

CHAIRPERSON:  Well let me ask this Mr Agrizzi, when one reads your affidavit one 

gets the impression that you have a very good memory and I see that you have just told 

us that you can even remember on what day of the week it was when you were 
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CHAIRPERSON:  Yes, it is.  We are going to take the lunch adjournment now and we 

will resume at 15:00.  We adjourn. 

ADJOURNS FOR LUNCH 

HEARING RESUMES 

CHAIRPERSON:  Yes Mr Pretorius. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you Chair.  Mr Agrizzi you were telling us before 

the long adjournment of payments made to the officials of the department or to officials 

within the Department of Justice and Constitutional Development.  Do you recall that? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do.  Chair I would like to ask a question at this stage, 

request. 10 

CHAIRPERSON:  Or make a request, ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Make a request. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The request is during lunch I was thinking about the testimony 

in terms of 22.7 and 22 and I feel that it would be an injustice if I do not tell you and 

explain a little bit more onto that. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So if I could attend to that first. 

CHAIRPERSON:  Yes, no that is fine. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Alright. 20 

CHAIRPERSON:  Let us do that, ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I think, not I think, I know.  I want to clarify exactly what I 

meant and explain it in detail to you.  When we first met Nomvula Mokonyane we 

realised that she was extremely powerful.  As a matter of fact, we actually referred 

myself and Mr Watson to her as an energizer bunny.  That was the name that we used 
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and the reason for that was because whatever we needed done would be done.  If we 

needed people spoken to it would be done.  If we needed protection it would be done.  

So she was the new person for us and that is why I raised the issue.  I think what is – 

what is very important to note as well is that we knew that if we had any issues we 

could go to her and it would be sorted, if you had any issues. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It will be sorted. 

CHAIRPERSON:  Maybe before you proceed let us go back a little bit.  You say 

whenever you needed protection, as I understand it.  Me putting it in my own words she 

would make sure you get it. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  What exactly are you talking about in regard to protection? 

MR ANGELO AGRIZZI:  When …[intervenes]. 

CHAIRPERSON:  What form of protection did you ask her for and she gave – she 

made sure you got? 

MR ANGELO AGRIZZI:  For instance we knew that she was very close to the President 

at the time. 

CHAIRPERSON:  President Zuma? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  But even further than that if there were certain people to be 

spoken to in the Hawks we knew that she would be able to do that and that is why it 

continued. 

CHAIRPERSON:  Now as I understood you, you were saying at the beginning that is 

how it was like.  Is that right or did I misunderstood you? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, right the way through actually. 

CHAIRPERSON:  Oh, right through? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright.  Let us continue. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is how we explain it in terms of what we got in return and 

that type of thing, contracts and that, but even though we did not get them the fact of 

the matter was she was powerful and we had to keep her on our side.  That is what I 

was trying to get at and maybe I did not explain it properly. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is – I would just like to add that on to it as well. 10 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I think what, what the Chair needs to understand is this.  

An affidavit was done in the matter of three, four, five days. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It took us a lot of time. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I would like to add supplementaries to it. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  As we go on. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  But obviously… 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It needs a lot of work still. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  There is a lot of things …[intervenes]. 
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CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I have not included in there. 

CHAIRPERSON:  Yes.  Well to be fair to you I think somewhere in your affidavit you do 

say – maybe towards the end – you do say that within the time available you could not 

put in everything and that there is more that can be given and you are prepared to do 

that.  I have no doubt that the investigators and the legal team still have lots of work to 

do with you.  You have already mentioned some pieces of evidence that you have given 

them which they are looking at or which is supposed to help them do further 

investigations, but let me say that it is very important that you be satisfied that what is 

in the affidavit is correct.  It is very important that you be satisfied that what you have 10 

told me is what you intended to say.  So – and, and indeed if there are things that have 

not been said that you have not had a chance to say the legal team will make sure that 

you talk to them and if need be supplementary affidavits can be made, because it is 

very important that this Commission gets given as much information as possible from 

people who have got personal knowledge of what was happening in regard to activities 

that fall under its terms of reference.  So, so if you feel that you, there is something that 

is important feel free to make sure that you are able to say it. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair thank you and I appreciate that.  An investigations team 

will tell you that there is new evidence coming up daily and …[intervenes]. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  But because of the time constraints. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  We did not get to anything. 

CHAIRPERSON:  No, no, that that is fine.  I have no doubt that they are working 

towards making sure that everything else that might not have been covered here which 
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is relevant to our terms of reference you are able to later on bring, bring in, bring to this 

Commission and give evidence about.  So, so they will look at that.  The legal team will 

look at that and certainly there is room for you to come back and give more evidence.  

As long as what you have is relevant to our terms of reference and is seen as quite 

material. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  I appreciate that Chair.  My apologies 

Advocate Pretorius for interrupting. 

CHAIRPERSON:  Thank you, but what you – the details you wanted to give you have 

given now in regard to this? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 10 

CHAIRPERSON:  Okay, alright.  Thank you, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you Mr Agrizzi.  Before the long adjournment 

…[intervenes]. 

CHAIRPERSON:  Maybe, maybe I could then say - put this question to you Mr Agrizzi.  

The latest - the details that you have just given now with regard to Ms Mokonyane: 

1. They do not relate to 28.7.1.  Is that right, because that is about the 

Department of Correctional Services or do they? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

CHAIRPERSON:  They relate to earlier? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That …[intervenes]. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct, sir. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright. 

2. The details you have, is it correct that the details you have given now 

actually mean that to the extent that you may have said earlier on that in 
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your discussion with Mr Watson you said you were – Bosasa was paying 

Ms Mokonyane, but not getting anything in return.  That might not be 

completely accurate, because there were somethings that you got even 

thought it might not have contracts.  Is that right? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

CHAIRPERSON:  You got what you term protection? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Right.  Okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Thank you and just to place those recent comments of 

yours in proper context you were referring to paragraph 22.13 of your affidavit. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is …[intervenes]. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  A section before the section where we are dealing with – 

before the long adjournment and which we will continue to deal with now. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Now we are dealing with Mr Seopela and monies that 

were given to him for onward payment for various purposes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And you named certain officials of the Department of 

Justice and Constitutional Development to whom according to what you were told by 

Mr Seopela and from your own knowledge payments were made. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  At the end of paragraph 23.7.2 you name the Secretary 

of the Commission Dr de Wee. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What were you told in relation to Dr de Wee? 
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CHAIRPERSON:  Do you know whether Mr Watson first dealt with Mr Myeni before 

they dealt with the President or met the President or whether they met the President or 

dealt with the President before Ms Myeni came into the picture? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair my understanding and from what I can recollect is that the 

first person to introduce Gavin Watson to the President was Zuki Madonga and then I 

mean we got involved and we helped and we did a couple of things for her guest house 

and then she kind of fell off the map.  We did not hear from her again.  And then the 

second introduction was done by Dudu Myeni.  So he had… 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  He had seen the President not as the President but as the 10 

President of the ANC. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR PAUL AGRIZZI:  Previously. 

CHAIRPERSON:  And do you know how Bosasa or Mr Gavin Watson came to meet 

with Ms Myeni in the first place, how that happened or how that relationship started? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair as far as I recall I think it was Trevor Mathenjwa that 

introduced Dudu Myeni via a brother-in-law or something to Dudu Myeni. 

CHAIRPERSON:  Okay thank you. 

MR PAUL AGRIZZI:  I cannot remember all the detail. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You talk of a particular meeting in paragraph 42.5.   

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Would you provide detail to the Chair please? 

MR PAUL AGRIZZI:  Chair it was a meeting just after that expose on Nkandla and the 

R250m that was spent and Gavin actually went down there and had a meeting with the 
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President and then the following Monday we were in an open meeting.  It was with – it 

was an Exco meeting that I run – I used to run in the office and Gavin always liked to 

brag when he met politicians.  He would always go out of his way to let everybody know 

that he saw the President.  So that made him feel good and important so I let him have 

his say in front of all the executives.  And he basically told them that he had been to 

Nkandla and he was shocked because there is no ways that place cost R250m.  And I 

remember the comments still he said the toilet seats were like they were built from 

Builders Warehouse.  I bought from Builders Warehouse. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright. 

MR PAUL AGRIZZI:  So and then you know so he commented on the shabby 10 

workmanship that took place there.  You know doors were falling off the hinges and it 

was broken things all around. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right with respect we – that is not an issue that 

concerns. 

MR PAUL AGRIZZI:  Oh I thought you wanted detail? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No I want detail please of the content of the meeting. 

MR PAUL AGRIZZI:  So the meeting that Gavin Watson had with the President was 

specifically to discuss the shutting down of the NPA matter and the NPA case against 

Bosasa. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What did Gavin Watson say he had said at that meeting? 20 

MR PAUL AGRIZZI:  Excuse me please. 

CHAIRPERSON:  And before you do say that this was a different meeting from the one 

you told us about where Mr Gavin Watson you said took some money to the former 

President with him? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 
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CHAIRPERSON:  That is a separate one this one is a separate one? 

MR PAUL AGRIZZI:  This one is one of the first meetings. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  After the Forest Town meeting. 

CHAIRPERSON:  Okay. 

MR PAUL AGRIZZI:  Sorry. 

CHAIRPERSON:  Mr Pretorius I interrupted you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was said at that meeting by Mr Watson to the 

former President? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well what we were told was [intervenes]. 10 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  According to what Mr Watson told you? 

MR PAUL AGRIZZI:  Well he was with Gavin – with Joe Gumede so both of them were 

explaining it to us and basically it instructed Mr Zuma – President Zuma at that stage to 

shut down the case with the Hawks against Bosasa.  And he asked the President at 

that stage to call in Anwar Dramat because Anwar Dramat was avoiding Nomvula 

Mokonyane at that stage.  So he needed the President to actually make contact with 

him, call him in and tell him to hand over and shut down. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was there a latter meeting between Mr Watson and Mr 

Mti at what you were present? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 20 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Did this meeting to which you will now refer happen after 

the meeting with the former President? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What was said at this latter meeting? 
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MR PAUL AGRIZZI:  So at the latter meeting with Mr Mti Gavin Watson basically to him 

he said “listen the President is actually waiting for your person Jiba to shut down this 

case.  She needs to do certain things,  she needs to get hold people” and basically 

Gavin said him “Listen Jiba is the President’s man – is the President’s person and he is 

waiting for her to actually make the first move in shutting down the case.” 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To whom did Gavin Watson say that? 

MR PAUL AGRIZZI:  He said that to Richmond Mti because he wanted Richmond Mti to 

speak to Jiba about it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right.  Do you recall ever being present at a meeting 

when Mr Watson spoke over the telephone to President Zuma? 10 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who was at that meeting? 

MR PAUL AGRIZZI:  The meeting took place at Mti’s house.  It was about ten o’clock in 

the morning and I was present, Mti was present and Watson was present and Watson 

was on the line to the President and was – he actually handed over the phone to Mti 

and says “here your boss wants to speak to you.”  And Mti took the phone and he 

spoke in Xhosa or Zulu I am not too sure but then when he was about to finish he said 

in English because I was sitting there, I was listening.  He said “I am ready to be 

deployed.”  And that is when he gave the phone back to Gavin Watson. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Just to go back a moment please to paragraph 42.5.  20 

The second meeting referred to in that paragraph where Gavin Watson said to Mr Mti 

“please tell Ms Jiba that the President is waiting for her to make a move.” 

MR PAUL AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  It is the President that was waiting is it? 

MR PAUL AGRIZZI:  That is correct. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Do you know what position Ms Jiba held at that stage? 

MR PAUL AGRIZZI:  If I remember correctly I think she was the acting NDPP.  I am not 

too sure I stand to correction. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  NDPP you mean National Director of Public 

Prosecutions? 

MR PAUL AGRIZZI:  Correct. 

 CHAIRPERSON:  In relation to the meeting, the other meeting dealt with in that 

paragraph you mentioned earlier on Ms Nomvula Mkonyane’s name but I did not 

understand precisely what you were saying about her.  You said somebody was not 

taking her calls in connection with the shutting down of the investigation into Bosasa? 10 

MR PAUL AGRIZZI:  Well I did not add it into my statement purely because it was 

oversight but I recall clearly that there was a relationship between Anwar Dramat and 

Nomvula Mokonyane.  And the request was that Nomvula speaks to Anwar Dramat to 

close down on their side the investigation.  And there was this whole debate between is 

it with the Hawks, is it with or Commercial Crimes, is it with the NPA nobody really knew 

where it was at and that is why it jogged my memory when I was giving you the 

background to it. 

CHAIRPERSON:  And who was said not to be taking Ms Nomvula Mokonyane’s calls? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I believe it was Anwa Dramat. 

CHAIRPERSON:  Oh, okay.  Mr Anwa Dramat what was his position at the time in the 20 

HAWKS? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I really do not know. 

CHAIRPERSON:  You do not know, alright. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  If you would just bear with me a moment?  In 

paragraph 42.7 you say that any requests, because you have given this evidence 
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me help you with an alternative until things come right and we did the rebranding of his 

company and all his graphic design and that instead of paying him on a monthly basis, 

because the company was really battling with cash flow at that stage. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Then on page 91 paragraph 45 you deal with further 

irregular payments. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What you call irregular payments? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  What is not clear from the allegations in paragraph 45.1 

to 45.6 is firstly whether these payments were made to the individuals you name for 10 

example in paragraph 45.1 and secondly whether those persons that you name were 

actually influential in the irregular granting of contracts.  So I would like you to be very 

careful please and bear in mind that when you name a person as you do here that there 

must be some link or reason for naming that person. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well then, Chair, if it is the feeling of the team that maybe I 

should not name them then…[intervenes] 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, we cannot stop your evidence.  You are here and we 

will investigate the veracity of your evidence. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  We will allow people who are named to respond.  The 20 

choice is yours.  I am just placing the red flag. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair, I will give it to you as it happened.  So I was introduced 

a few years ago to the Treasury General of the Youth League Reggie Nkabinda, okay, 

he is also known as the commander or the general or something like that in the North, 

in the Krugersdorp area, but I was introduced to him by Gavin Watson who explained to 
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me that he was very close to Nomvula Mokonyane and that I must see if we can assist 

him and I had to help him at one stage with our design studio, because we had a whole 

internal design and branding studio and basically what we needed to help him and see 

where we could assist develop his brand and his company. 

 But I – they were a bit more influential than that.  So on one occasion I met 

Nkabinde with an associate with his by the name of Sam Sekgotla and I was aware that 

Reggie had relationships with various politicians, I knew he was very well connected, 

but more specifically with Tom Moyane.  I knew that.  I knew he was very close to 

Tom Moyane and he would be able to resolve any issues at Correctional Services. 

CHAIRPERSON:  Is that Mr Nkabinde or Mr Sekgotla? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Mr Nkabinde. 

CHAIRPERSON:  You say you knew that he was very close to Mr Tom Moyane? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct sir. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Alright, it is not in my statement, but I learned this from 

Eric Mauritz who I was told to speak to in connection with getting close to Tom Moyane.  

Remember we never actually had a relationship with Tom Moyane either, so it was 

concerning.  So in 2016 I was called into the boardroom at Bosasa and Gavin Watson 

was there and in the meeting was Gavin, Patrick Monyeki, Reggie Nkabinda and 

Sam Sekgotla and I was a bit surprised, because there was no other Directors in the 20 

meeting, just Gavin and I walked into the meeting and they said listen I think you better 

work with Sekgotla and Reggie if we want to retain the existing catering contract at the 

Correctional Services. 

 So I was a bit shocked, because my understanding was we were on top of 

the issues and you know there is no need to work with anybody else, but evidently the 
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tender had been leaked out and they had a copy of it.  I had not even seen a copy. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Who had a copy of it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was Reggie Nkabinde, their team, I cannot remember 

exactly who unless I made a note of it, but I was shown the tender document. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And was this before the tender was issued or after the 

tender was issued? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Before the tender was issued. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Before? 

 MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Alright, so it was concerning to me so we then started 

negotiating with them, because you must remember, Chair, that this contract would 

make between 20 and R25-million net a month so you had to look after it and the 

people that we thought were looking after it were not on top of their game.  They were 

fast asleep and they lost the opportunity and we nearly lost out in this contract now if 

you lose that contract that is 25-million down the drain. 

 So we were very concerned about it. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  R25-million per month? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Per month yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Yes? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  So what happened was the concern I had was that if 

somebody else had the upper hand then we will sit with a problem.  So myself and 

Gavin Watson had a chat and we then went back to them and said okay what do we 

do?  How do we sort this problem out and Sekgotla basically said well listen I have got 

a company, you pay me R5-million into my company and we will get you an extension, 
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which then would give us time to work out a plan of sorts on how to manage this thing. 

 So we paid, we got the extension I think it was the next day and we paid a 

R5- million consultancy fee.  An invoice was raised from their consultancy company and 

then we raised the second agreement. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Sorry you talk of an extension, are you talking of an 

extension of the existing contract pending the award of the new tender? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was a six month extension. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Right, carry on please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  So six months, Chair, was the extension and in all fairness 

R5-million for six months, six months is equivalent to R150-million when you are paying 10 

R5-million for that so we paid the money.  It was transferred the next day.  Then we did 

a second agreement with Sekgota and that was for the renewal of the catering contract, 

but this agreement required the payment of R10-million to Sekgota′s company, but 

Gavin refused to pay that amount.  He said no he is not going to pay that much the 

people that were working for us, who slipped up the first time would not slip up the 

second time.  They would get it right. 

 So Sekgota did not bother getting a renewal for the catering contract and 

what happened was that we lost at that stage I think it is about 40% of the catering 

contract.  Does that explain it in detail? 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  No, that is fine for the moment.  Paragraph 45.2 line 2 20 

the name Segote[spelt] elsewhere in paragraph 45 it is spelled Sekgota[spelt] do you 

know which is the correct spelling? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I actually do think 45.3 is the correct spelling. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  45.3? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I think that is. 
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ADV PAUL PRETORIUS SC:  Sekgota[spelt]. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am sure. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  That is the consistent spelling apart from 45.2. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I am not sure. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Alright, let us go on then to paragraph 46. 

CHAIRPERSON:  I am sorry before you go there.  In regard to what you call the 

second agreement you said in terms of that agreement payment of R10-million was 

required and Mr Gavin Watson refused to pay that amount and in regard to what you 

referred to as the first agreement R5-million was required to be paid and it was paid? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 10 

CHAIRPERSON:  Yes.  Now with regard to the second so called agreement you are not 

suggesting that the figure of 10-million had previously been agreed between Bosasa 

and Mr Sekgota but then Mr Watson reneged on the agreement, that is not what you 

are saying or is that what you are saying? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is exactly what I am saying, Chair. 

CHAIRPERSON:  Oh, he previously agreed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  He agreed, we drafted the agreements, when it came to 

signing the agreement he pulled out at the last minute. 

CHAIRPERSON:  Okay, before it was signed, it could be signed? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because he took advice from people who said that he does 20 

not need to pay that kind of money for that agreement. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay, thank you. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Paragraph 46 you make a general allegation that will be 

the subject matter of further evidence.  Would you just summarise please the allegation 

in paragraph 46 for the, Chair? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  I think they are more than allegations, I think they are factual.  

So on a regular basis Bosasa had a team set aside to do this and this team would 

provide full security solutions across the board.  They were called a special installations 

team, they had their own vehicles, they had their own stock and they would go around 

from house to house, actually putting in CCV systems, but not only that but sorting out 

electric fences, electrified gate.  Everything from your pool pump right the way through.  

So this team Special Projects would not charge the person, but they would get 

instructions from myself or I would take instructions from Gavin Watson and send it out 

to them and they would go and do the work.  So basically this team. 

CHAIRPERSON:  This was a team of how many people if you are able to tell more or 10 

less? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I think there were about eight people in the team. 

CHAIRPERSON:  Yes.  Who were more or less the standing team to do this, the 

special projects? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct, ja. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright.  Proceed. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay.  So this team would do absolutely anything and could fix 

anything.  From a pond to a broken doorbell, but what is more important is that they 

would send from site to site to do installations, maintenance, follow ups, client customer 

care.  Sorry, but this was done at no cost to the recipient. 20 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So as, as a Minister you would get if you needed your house 

fitted out with CCTV and maybe a movie theatre system.  You pick up a phone, phone 

Bosasa.  They will send somebody over.  You do not need to worry about paying for it. 

CHAIRPERSON:  Hm. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  But that debt remains forever. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is what was offered. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Detail in regard to the beneficiaries of this practice will 

be given later in evidence? 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  By someone else? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes that is correct. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  You say the recipient of the benefit did not pay for it.  Did 

the state pay? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well indirectly yes the state is paying, because if you are 

paying for bribery money that is what I am. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Well I am not asking you to extrapolate on. 

MR ANGELO AGRIZZI:  No the state never [intervenes]. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  To that extent.  The bill for the services 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, no. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  Was that paid by the state? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No it was not. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  [Intervenes]. 

CHAIRPERSON:  And no invoices were, would be sent to the recipients of these 

T20-NPM-385



28 JANUARY 2019 – DAY 41 
 

Page 116 of 148 
 

benefits? 

MR ANGELO AGRIZZI:  If there are invoices they have been backdated and sent.  

There was never an invoice sent. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  And how were these expenses catered for in the books 

of Bosasa? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Just the operational costs. 

ADV PAUL PRETORIUS SC:  So they were actually deducted from income in the tax 

returns? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct Chair. 10 

CHAIRPERSON:  The Special Project existed from when if you are able to remember? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair if I [intervenes]. 

CHAIRPERSON:  Or a special team, Special Projects Team. 

MR ANGELO AGRIZZI:  If I remember correctly it was from 2013 and they were 

actually a Special Projects Team that I would use to go and do special projects, but 

then it just evolved and. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  People could use it and they, they started to abuse it. 

CHAIRPERSON:  And when you left Bosasa was the, was this Special Projects Team 

still in operation? 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was for a short period of time then they dismissed 

everybody out of the team and reemployed new people in the team and the reason for 

that is they were concerned that the old people would uncover or unfold what was 

happening there and whose houses were being monitored that type of thing. 

CHAIRPERSON:  Okay. 
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AA-SUP-001

SUPPLEMENTARY AFFIDAVIT 

I, the undersigned, 

ANGELO AGRIZZI 

(IDENTITY NUMBER: 671203 5468 085) 

declare under oath as follows: 

1. BACKGROUND TO THE SUPPLEMENTARY AFFIDAVIT 

1.1 The facts contained herein fall within my own personal knowledge, unless the 
contrary appears from the contents hereof, and are to the best of my belief 

both true and correct. 

1.2 My original statement was done in a limited timeframe. I had been in contact 

with Frank Dutton, an investigator with the Commission of Inquiry into State 
Capture ("The Commission") and have kept him updated throughout the 

process in relation to further information and facts relating to the matter. 

1.3 I have previously deposed to an affidavit on the 15th of January 2019 and 

have previously given evidence before the Honourable Deputy Chief Justice 
Raymond Zondo ("Honourable Chairperson") at the Commission held in 

Johannesburg. 

1.4 I confirmed and stated under oath that I would supplement my original affidavit 
with further facts, details and information relating to the matters in question. 

1.5 During the course of my evidence arising out of questions from the evidenc 

leaders, Advocate Pretorius SC and his team, as well as the Honourab e 
Chairperson requested certain clarification and confirmation with regards t , 

0 -1- 
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Contract Name Description Annual Value or Estimated Annual 
Company Contract Value Bribes paid in Cash* 

Airports Company Physical 
South Africa Guarding Security 

R32,000,000 R2,200,000 
Bosasa Security 

TOTAL R2,282,000,000 R66,300,000 

13. Continuing contracts, values and bribes; 
Contract Name Description Annual Value or Estimated Annual 
Company Contract Value Bribes paid in Cash ** 
North West Youth Pre-Opening 

Development Centres Expense Fencing R4,500,000 R2,200,000 
and Software 

Eskom Sondolo IT Access Control 
Unknown Left when it Unknown Left when it 
started started 

Department of 
Accommodation 
of undocumented R85,000,000 R?,200,000 Home Affairs Lindela migrants 

PRASA Sondolo IT Access Control 
Unknown left when it Unknown left when it 
started started 

TOTAL At least R89,500,000 At least R9,400,000 

14. How many deliveries took place, what was the costs of the works conducted in 

respect of Nomvula Mokonyane, and the values? In which activities was 

Angelo Agrizzi personally involved? 

14.1. Gavin Watson would deliver R50,000 in cash on a monthly basis. 

This was recurring. 

14.2. I was present when cash was delivered on two occasions. The one 

was in Bryanston whilst she was Premier. We had to meet her with 

the MEC of Social Development. The meeting was regarding 

incidents at the Youth Development Centre in Mogale where we had 

to assist in accommodating youth from another state-run facility. We 

sat in the lounge for about 2 hours waiting. Thereafter we had a 

meeting with her. Gavin Watson had earlier that day packed R50,00 

in a grey security bag and placed it in his briefcase. Once the 

meeting was concluded he left the grey bag with the R50,000 with, 
her on the chair. 
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14.3. The second occasion when money was delivered to her and when I 

was present, was at the house in Krugersdorp. 

14.4. Often Gavin Watson would request me to pack an amount of 

R50,000 in a security bag. I recall at one stage that Watson was in a 

rush and told me that he was en-route to the Premier at her house. At 

that stage the Premier was Nomvula Mokonyane. I did this and gave 
him the package. He wanted to discuss the SIU matter as a matter of 

urgency. 

14.5. Works conducted at the house of Nomvula Mokonyane at 

Krugersdorp are hard to quantify with the exact amounts. Richard 

Le Roux was seconded to handle the matter pursuant to a meeting 
we held after Gavin Watson had summoned him to the property. 
Records of the works that existed were left in my files in the 

Company Secretary's vault. My recollection is that we would attend to 

all the maintenance, placement of CCTV Cameras, repair of pool, 
electric fencing, lighting, minor building repairs etc. I would estimate 

the initial cost at about R300,000 with a continual cost monthly. 
Gardening maintenance would be done by the Bosasa internal team, 

and thus it is difficult to ascertain the costs. 

14.6. Over years, numerous functions were coordinated: personal ones, - 

funerals for her family and state functions that took place. I would 

receive a call from Gavin Watson to arrange and cater for functions. 

I recall one celebratory function held at the offices of Bosasa that was 

fully paid for by Bosasa. The costs exceeded R2,400,000. I was 

always expressly told that costs were not an issue, we simply had to 

do it as she was vitally important to him personally and for Bosasa 

14.7. Personal funerals were conducted and paid for by Bosasa on 

regular basis. The most recent was that of her late son. 
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14.8. At one stage we accommodated and employed one of the 

Mokonyane children at Clanwilliam Youth Centre, to assist with a 

program he was undergoing. 

14.9. On a few occasions we would have to intervene as a company to 

assist with the children, via programs and employment as well as 

hiring of vehicles. 

14.10. In respect of car hire, this would be frequently arranged on the 

request of Gavin Watson. Normally this would amount to 

approximately R80,000 per trip that her daughter would undertake 

when she returned from studies in China, I would merely receive a 

call to arrange whatever she required, and delegate it accordingly. 

14.11. I recall one specific instance where the daughter of Nomvula 

Mokonyane was in a meeting with Gavin Watson in the boardroom at 

the Bosasa Offices. I was called in and introduced to her and told to 

arrange an Audi A3 for her. 

14.12. On a further occasion I picked up that Frans Vorster had booked a 

vehicle for the daughter again. I was annoyed as the costs of repairs 
when she had a vehicle were ridiculous, I confronted Gavin Watson 

on this and took Frans Vorster on about this. 

14.13. I am able to inform the Commission's investigators where further 
relevant evidence may be found. 

14.14. The purchases of food products, meat hampers, liquor and other 

items as set out in my original affidavit would be done annually 
without fail. 

14.15. One example of a demand from Mokonyane is attached hereto a 
Annexure "FF". 
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15. On what basis did Bosasa continue looking after Nomvula Mokonyane and her 

needs, requirements and wishes? 

15.1. Nomvula Mokonyane was known as a very powerful person in 

Government. She had influence over the former President of South 

Africa, the Prosecution Authorities and individuals in various 

Government Departments who would take decisions in matters that 

would affect Bosasa. Gavin Watson had inter alia requested 

Mokonyane to arrange for the closure of the Bosasa I SIU case and 

the potential prosecution of Bosasa and its directors. Nomvula 

Mokonyane's longstanding association and involvement with the 

Watson family can more recently be seen in the adjudication of the 

appeal hearing for the windfarm in the Eastern Cape region, where in 

her present position as the Minister of Environmental Affairs she is to 

adjudicate on the failed Environmental Impact Assessment in the 

application from the company owned by Ronnie Watson, Valance 
Watson, Jared Watson and Tandy Snead (Ronnie Watson's 

daughter). An application has been made to appeal the decision 

made in terms of the Environmental Impact Assessment. This is 

more particularly so where Gavin Watson has been involved over 

many years in corrupt activities with the honorable Minister as I have 

previously testified to and set out above. 

15.2. A copy of a news article dated 13 March 2019, providiaq details on 

the above, is attached hereto as Annexure "GG". The Watson 
entities involved in the windfarm project are as follows: 

15.2.1. 

15.2.2. 

15.2.3. 

lnyanda Energy Projects (Pty) ltd 

Laidback Investments (Pty) ltd 

O'Feh Investments (Pty) ltd. 

15.3. On diverse occasions the discussions with Mokonyane and Watson 

pertained to finalizing the closure of the SIU matter, even to the 
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extent where a meeting was arranged with Anwar Dramat, the then 

National Head of the Hawks. This was in order to get them to return 

the Bosasa docket to Advocate Nomcobo Jiba, so that she could 

arrange for the matter not to be proceeded with. 

15.4. In an open meeting where Joe Gumede, Gavin Watson and myself 
were discussing the involvement of Nomvula Mokonyane, I was 

categorically told by both Watson and Gumede that she (Mokonyane) 
was extremely important and vital to Bosasa's various processes, 

and that Bosasa would have to ensure she was well looked after and 

catered for. Gavin Watson made it clear that Mokonyane was his 

connection and close confidant and no matter what was needed, it 

had to be attended to. 

15.5. Gavin Watson stressed how close Valance Watson's children were to 

some of Jacob Zuma's children. 

15.6. Numerous other politicians' names were mentioned by Gavin Watson 

as being very closely connected to the Watson family. I recall them 

mentioning Ayanda Dlodlo's and the Sisulu's (I think it was the 

daughters) that were part of the Vulisango Group of Companies 

managed by Valance Watson. I attended a few meetings held at the 
offices of Vulisango in Rivonia and would be introduced to such 

people. Company records will provide further details and 

confirmation. 

15. 7. It was at a supper meeting at the Turn and Tender in lllovo that I was 

also told that Siviwe Mapisa (twin brother to Minister Nosiviwe 

Mapisa-Nqakula) was holding the shares for 

Mapisa-Nqakula, and that he had apparently depleted th 

shareholding by being paid out. The Watsons at that stage also joke 
about a house that Siviwe Mapisa had sold that in fact belonged t 

the Mapisa family. 
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15.8. The aforementioned is but one example of how the Watsons ensured 

that I realized that they had the most powerful people in the country 

as their connections and friends. I was also told categorically that 

they believed that they were the most politically connected people in 

South Africa. 

15.9. I would on numerous occasions have to drive Gavin Watson to these 

meetings in his car, and hence I would be included in the meetings, 
and privy to discussions and information relating to the top leaders in 

the country. 

15.10. Gavin Watson ensured that Nomvula Mokonyane was kept very 

close to him. I questioned him on the matter whilst in Italy on a tour. 

His answer was that she was in fact very influential. He needed her 

to assist in the opening up of avenues for potential new business 

opportunities and tenders. Mokonyane was politically connected with 

the then serving president Zuma as well as senior serving 
government officials and members. 

15.11. I recall one occasion when the election campaign was being run from 

the Bosasa Call Centre. If I recall, it was from 2014 that it started 

being done. Nomvula Mokonyane was attending at the Bosasa 

Offices. We held an impromptu meeting where Gavin Watson raised 

the matter of the SIU case and the process that was being 
conducted. Nomvula Mokonyane confirmed that it was all under 

control, and that we should not concern ourselves with it. 

15.12. On numerous occasions Bosasa and I would have to intervene and 

pull out all the possible stops to assist Mokonyane and her family 
whenever a request or call was made. 

15.13. On numerous occasions any opportunity to be able to provide 

service (at no charge) would be taken and used. Long term thi 

would yield results in the form of follow-up meetings with ministers 
who could then be influenced in assisting in a variety of ways. The 
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continual interaction with Nomvula Mokonyane also ensured that 

Gavin Watson was most definitely protected from any negativity from 

politicians. Despite the negativity relayed in the press, contracts 

would not be cancelled, and investigations were closed down. 

15.14. All the conferences, functions and lekgotla's that were done by 
Bosasa in the past 19 years were fully sponsored by Bosasa on 

instruction by Gavin Watson. I specifically recall that when the 

Mogale Business Park (Bosasa) Call Centre was used I would have 

to procure new computers, systems would be developed and 

refreshments, luncheons, suppers and accommodation would always 

be provided at five-star treatment at the cost of Bosasa. This was 

done on the express instruction of Gavin Watson who was the main 

person who decided what needed to be done. 

15.15. Gavin Watson became completely infatuated with his relationship 

with various ANC officials. He openly supported the ANC. At times 

we had to warn him he was flouting human resources rules, as he 

would publicly instruct staff to vote only ANC or else they needed to 

find alternative employment. 

16. What was the date of the interdict of the SIU Unit by Bosasa? 

16.1. The application papers are filed in the North Gauteng High Court 

under case number 11068/2009. It appears that this was filed on the 

30th April 2009. 

I have established the following details of the persons concerned: ii 
17.1.1. Kgasi appears to be Matshidiso Kgasi; a former Chief Direct r 

at the Department of Social Development in the North West; 

17.1. 

17. Provide the full names of MEC Department of Social Services in Northwest 

Province - Kgasi and Tshidi 
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AA-SUP-060

order to develop an entity that the other Black Directors were not aware of. 

Hence he instructed that Lamozest be formed. 

212 Lamozest was then not used for the intended purpose but became used to 

filter funds directly for Gavin Watson's personal use and for the family use. 

Gavin Watson then said that it was not possible to remunerate both Andries 

van Tonder and myself from Lamozest, but rather to use new arms-length 

companies. 

213 This entity was inter a/ia used as a means to cover some of the expenses of 

the Watson family, by creating invoices to the Bosasa Group of Companies, 
effecting payments, and paying for the perso 

Watsons. 

ANGELO AGRIZZI 

THUS SIGNED AND SWORN TO before me at PARKTOWN on this the ·2,.0 -C ', 
day of MARCH 2019 by the deponent who acknowledges that he knows and 

understands the contents of this affidavit; that it is the truth to the best of his 

knowledge and belief and that he has no objection to taking the prescribed oath and 

regards the same as binding on the deponent's conscience and the administration of 

the oath complied with the Regulations contained in Government Gazette No. RI 258 

of 21 July 1972, as amended. 

JONATHAN ISAKOW 
COMMISSIONER OF OATHS 

PRACTISING ATIORNEY 
REPUBLIC OF SOUTH AFRICA 

1ST FLOOR, 20 BAKER STREET 
ROSEBANK, JOHANNESBURG 
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From: 
To: 
Date: 
Subject: 

Sent from my iPhone 

Nomvula Mokonyane (GPDPR). 
AngfilQ.Agr.im 
Fri, 13 Apr 2012 18:42:13 +0200 
Fwd: Details. 

Begin forwarded message: 

From: Nonhlanhla Ndaba <NNdaba@.g�g�> 
Date: 13April 2012 6:39:16 PM SAST 
To: '"nomvula.mokony�@g§llteng�gcy.za"' <nomvula.mokony�@gauteng�gcy.za> 
Subject: Fw: Details. 

U I D09duf63i2bd 

From: Nonhlanhla Ndaba 
Sent: Tuesday, April 03, 2012 02:44 PM 
To: ·�QatkabongQ.@yahoo.ca' <�QatkabongQ.@.yahoo.ca> 
Subject: Re: Details. 

Kabongo where is the attachment for equipments u need to forward them. Now 

From: Ev pat Kabongo [mailto:evpatkabongo@yahoo.ca] 
Sent: Tuesday, April 03, 2012 02:35 PM 
To: Nonhlanhla Ndaba 
Subject: Details. 

Dear Honnorable Ndaba, 

Herewith to notice you that I've received the passport's detials but I was delayed by 
the guy with my booking for the airtickets. 
Therefore.you can go aheard with the procedure. 
Am waiting for some few details from him regareds some other business opportunities. 

When its come to foods ,we need a company which is going to replace the company of 
which called CONGO FUTURE with 80% of importing the product of the first nessecity, 
I mean foods, construction items etc ... 
This company will be out of business in the DRC because they USA and the BRITISH 
founds that its was linked and financed by ALQIDA, so let's us take advantage of this 
connection and replace it in it activities. 
It the same topic, they've an open opportunity for the right and faithful investors in this : 
As we're going to do : MINING, ENERGY, COMMERCIALIZATION, 
WORLDWIDE TRADING, DISTRIBUTION IN ENRGY SPECIFIC WAY .. 
The purpose of his coming to South Africa is just to identify investors and agree on the 
terms and conditions in all the business dealings in DRC. 
He'll also clarify and make a presentation of our projects in the sectors mentioned above . I 
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while we're together here. 
It's will be very important to our investors to receive one of the president's family member 
and his mother's delegate to unsure the reality on the ground and the rest.he'tl be here to 
cover himself.as he'll be the one to talk and they'll just him and witness and decide. 

N.B: This family have money,there're bunch of investors in the all hotels in down town 
Kinshasa could have wish to reach and introduce their plan and projects to the level that 
you've just easly reached, but there is no one to help them jump there. They went to the 
very wrong door instead. 

We need the famil for our dealings in the DRC and you need to make a partnership 
with them: 
1 'For your business and activities to fully protectedb and secured.( No one can touch it) 
2.To provide 100% security to investor's investments in the DRC. 
3.This family has conscenssions of severals minerals such as: 
Copper, Gold, Diamonds, Coltan and more color stones. 
He'll bring more evidence as the conscessions CADASTRAL CERTIFICATES, Smples 
and other more evidences that we're going to put on the table and move the discusion and 
plan according to it. 

He'll send other details : 

l'ld you to speak as well to the guy who phoned THEMI OR THEMA.. 

Name : KYANGA 
Surname : MUYENGO 
Given Name : JERRY 
Birth day : 07 Nov 1973 
Passport issued in Kinshasa : 17 Aout 2010 
Passport expiring date : 16 Aout 2015 
Passport Number: 080179488. 

Yours sincerely, 
Ev Patrick Kabongo 
0218369299- 
0739532653-0782449063. 

Note: 
This message is for the named person's use only. It may contain confidential, proprietary or legally privileged 
information. No confidentiality or privilege is waived or lost by any mistransmission. If you receive this message in 
error, please immediately delete it and all copies of it from your system. destroy any hard copies of it and notify the 
sender. You must not, directly or indirectly, use. disclose. distribute, print, or copy any part of this message if you are 
not the intended recipient. Gauteng Provincial Legislature and any of its subsidiaries each reserve the right to 
monitor all e-mail communications through its networks. 
Any views expressed in this message are those of the individual sender, except where the message states otherwise 
and the sender is authorized to state them to be the views of any such entity. 

Thank You. 

Scanned by MailMarshal - 111186 Security's comprehensive email content security solution. Download a free 
evaluation of MailMarshal at www.m86security.com 
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3/24/2019 The minister, the gifts, the Watsons and the wind farm 

South Africa 

The minister, the gifts, the Watsons and the wind farm 
Mokonyane to rule on controversial Eastern Cape project 

Minister of communications Nomvula Mokonyane. 
Image: GCIS 

The Watson family, whose links to minister Nomvula Mokonyane were exposed during explosive testimony at the Zondo 
commission on state capture, want to build a controversial wind farm in the Eastern Cape. And the minister on whose decision their 
plans depend is ... Mokonyane. 

Mokonyane has a history of a direct relationship with the eldest of the four brothers, Gavin Watson, and also, at the very least, a 
tangential relationship with the "wind farm branch" of the family: two of the younger brothers, Ronald (Ronniej-and Valence, and 
Valence's son Jared. 

The Inyanda-Roodeplaat Wind Energy Facility is a wind farm project that they want to build on the top of a mountain in an area of 
critical biodiversity and environmental sensitivity about some 50km northwest of Port Elizabeth. 

This websjtc, published by Tiso Blackstar Group (Pty) Ltd. uses cookies, which help to run U1e website in 
various ways, including essential services, advertising and analytics. By accepting or continuing to use this 
website, you consent 10 us using cookies, You can sec how 10 op! out' of non-essential cookies or get more 
informatiou about hov .. : we manage cookies in our privacy and cookie policy. 
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3/24/2019 The minister, the gifts, the Watsons and the wind farm 

The 187.2MW project is being developed by Inyanda Energy Projects (Pty) Ltd, a company established in July 2012. Three of its 
four active directors are Ronnie, Valence and Jared Watson. (The fourth director is Tandy Ronell Snead.) The properties where 
Inyanda wants to construct the wind fann are owned by Laidback Investments (Pty) Ltd and O'Feh Investments (Pty) Ltd, both 
companies represented by director Ronnie Watson. 

The plan is for47 turbines, each 85m high and with 130m diameter blades, on top of the Groot Winterhoekmountain ridge at an 
altitude of about I ,OOOm. The farm would be situated on 21 parcels ofland totalling about 12,200ha, between three portions of 
Groendal Nature Reserve. 

Groendal is a provincial nature reserve, and the surrounding Groendal Wilderness Area is protected under the National Forestry Act. 

The project proposal drew strong objections from, among others, the Eastern Cape Parks & Tourism Agency, the Eastern Cape's 
department of economic development, environment & tourism, BirdLife South Africa, Wilderness Foundation Africa, and the 
Elands River Conservancy. 

But the wind farm received the environmental go-ahead from the national department of environmental affairs (DEA) in April last 
year. 

This decision is now under appeal. 

Appeals against environmental approval made by the department are adjudicated by the minister of environmental affairs. An 
appeals site visit had been on the cards for mid-September last year but was postponed, and then minister Edna Molewa, who would 
have adjudicated the appeals, died suddenly on September 22. The site visit was eventually held in the first week of November, Jed 
by the department's acting director of appeals. 

Nomvula Mokonyane took up the environmental cabinet post on November 22. A former minister of water and sanitation in then­ 
president Zuma's administration and-very briefly -minister of communication under President Cyril Ramaphosa in January 2018, 
Mokonyane served as premier of Gauteng between 2009 and 2014. 

She has some previous experience of environmental issues, having also served as Gauteng MEC for agriculture, conservation and 
environment between 1996 and 1999. 

Mokonyane should be preparing to consider the appeals but she may be facing a significant conflict of interest that should disqualify 
her from making any appeal decision. 

The Bosasa story 

The origins ofBosasa Supply Chain Management lie in a company initially called Emafini, that became Meritum Hostels in 1985. In 
1996, it was awarded the contract to run the newly established Lindela repatriation centre in Krugersdorp. 

Around the same time, Meritum Hostels offered a black economic empowerment share in the company to a group of 12 senior ANC 
Women 's League members, who took up the offer through the creation of the Dyambu Trust, of which Mokonyane was one of two 
trustees. · 

The company was renamed Dyambu Operations, with Gavin Watson as its chief executive. The trust's operating arm was called 
Dyambu Holdings, which held a l 0% share in Dyambu Operations. 

In August 2000, Watson bought out Dyambu Holdings' share-represented by Hilda Ndude -for RS.Sm, and the company was 
renamed Bosasa Operations. By the time it acquired its first major prisons contract for catering in 2004, the ANC Women's League 
no longer had any direct financial interest in it; it was fully owned by a Watson family trust (26�). Bosasa directors Carol Mkele 
(33,3%) and Joe Gumede (18,5%), and the Bosasa Employees Trust (22,2%). 

Bosasa, which later became Bosasa Supply Chain Management and then changed its name again in 2017 to African Global 
Operations (now in liquidation), came under the spotlight at the Zondo commission in January, where testimony about systemic 
corruption of politicians and state officials by Bosasa included allegations of impropriety against Mokonyane. 

In particular, former chief operating officer Angelo Agrizzi testified that Bosasa had given Mokonyane gifts and favours over 
several years - including RS0,000 a month, huge quantities of Christmas drinks and groceries, and catering for ANC rallies she was 
involved in. He claimed the gifts were intended to facilitate her help in protecting the company from law enforcement agencies. 

Another Bosasa employee, Richard le Roux, said in his statement to the Zondo commission that he bad been tasked. by Gavin 
Watson to do maintenance work and installing a Bosasa-funded security system at Mokonyane's house. "I was specifically instructed 
by Watson and [others] ... not to disclose the installations or the work done," he said. 

Witnesses whom Le Roux suggested could be called to support his testimony included "Mrs Sandy, the personal assistant to the 
minister, Nomvula Mokonyane, who. will attest that I would be called out at all times of the day'. 

Accept Cookies 
This website, published by Tiso Blackstar Group (Pty) Ltd, uses cookies, which help to nm the website in 
various ways. including essential services, advertising and analytics. By accepting or continuing to use this 
website, you consent lo us using cookies. You can sec how to op! out of non-essential cookies or get more 
information about how we manage cookies in our privacy and cookie policy. 

Van Tonder also testified that after Agrizzi released a media statement in August last year about his intention to blow the w 
Bosasa and Gavin Watson, hehad received a phone call from Valence Watson asking him to help change Agrizzi's mind. 

Mokonyane has not yet had an opportunity to formally respond to any of the allegations made against her at the commission, and she 
complained through her lawyers that her constitutional rights had been.breached in this regard. 

Gavin Watson is not a director of any of the companies involved in the Inyanda-Roodeplaat project, and Ronnie, Valence and Jared 
Watson are not directors of Bosasa. However, the last three all featured in testimony about Bosasa both by Agrizzi and bis one-time 
colleague, former chief financial officer Andries van Tonder. 

Van Tonder referred to the 2007 investigation by the Special Investigations Unit (SIU) into four tenders awarded to Bosasa by 
department of correctional services, worth more than Rl .Sbn. 

"When the SIU investigation commenced, a meeting was held with Ronnie Watson, Valence Watson, Gavin Watson, Angel Agrizzi, 
where we were told that a 'pact' was formed and no one must break the 'pact' or testify against one another, We were told th the 
Watsons had it all under control and had access to both the Hawks and the National Prosecuting Authority," his statement r ads. 
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3/24/2019 The minister, the gifts, the Watsons and the wind farm 
Biebuyck was the Watson family lawyer. 

Agrizzi also testified that on August 23 last year, Ronnie Watson, Valence Watson, Jared Watson and Biebuyck had arrived at his 
home. 

"And basically they said that they had confronted Gavin Watson who ... denied absolutely everything. But they said that they were 
mandated by Gavin Watson to make an offer to me to market their property called Royalston Estate. It is a wildlife residential resort 
in Port Elizabeth that they wanted me ... to get involved with. Quite simply they said ... I must start a business and they would fund 
it. I refused it point blank." 

The commission heard that a draft legal agreement to secure Agrizzi's silence was drawn up that was to be kept "strictly 
confidential". It included provision for an "oversight committee" whose members were Valence Watson, Ronnie Watson and 
Biebuyck. 

Agrizzi told the commission about expensive gifts presented by Bosasa to a business partner of Valence Watson, Siviwe Mapisa, the 
one-time head of security at the SA Post Office where Bosasa had also secured a tender, and who is also the brother of former 
Correctional Services minister Nosiviwe Mapisa-Nqakula. 

Agrizzi told the commission that Mapisa would go hunting on Ronnie Watson's game farm in the Eastern Cape "and we (Bosasa) 
would transport the meat". 

None of the Watsons has yet responded publicly to any of this evidence. 

No conflict ofinterest, says minister's office 

Gavin Watson is not a director of the wind farm project, but there is an argument to be made that Mokonyane has been placed in a 
difficult and compromised position by the damning (though as yet unanswered) testimony at the Zondo commission, concerning 
both her alleged personal benefit from Bosasa and the Watsons' close family ties that drew all four brothers into the Bosasa drama. 
(The youngest of the four, Daniel "Cheeky" Watson, was also named during Agrizzi's testimony.) This argument holds that the 
minister should not adjudicate the lnyanda-Roodeplaat appeals, at least until - and if- she's able to clear her name. 

Mokonyane has indicated through her spokesperson Mlimandlela Ndamase that she will not withdraw from the adjudication process. 

"The minister exercises her powers in line with law and processes of the department. This power is not exercised in isolation from 
the above," Ndamase said in response to questions by GroundUp. 

"There is no conflict of interest that arises in the above matter as the department must apply its regulations and legal prescripts to all 
appeals without prejudice based on directors and or owners of companies involved in the appeal processes. The minister acts and 
exercises her powers within the parameters of such processes." · 

Ndamase did not say when Mokonyane planned to make her decision. 

Constitutional expert professor Pierre de Vos ofUCT believes that the minister is in an untenable position. 

Asked by GroundUp to comment, De Vos said the Zondo commission testimony had created a "reasonable apprehension of bias" on 
the part ofMokonyane. 

"It's about perception. There would be a problem with her making the decision and it could be challenged, Although it depends on 
the facts, there is a strong argument to be made against her and it would be better for her to recuse herself to avoid the possibility of 
a legal challenge," he said. 

GroundUp invited the three Watsons who are directors of Inyanda Energy Projects to comment, through their lawyers Rushrnere & 
Noach. On Tuesday Rushrnere & Noach director Steve Gough responded: "It would be presumptuous of my clients to opine on what 
the minister should or shouldn't do with regard to the appeal. They also have no on the record comments regarding what may or may 
not have been said about them by Agrizzi at the Zondo commission." 

• This article was first published in GroundUp. 
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prevent the guys from getting the correct feeds, getting the veterinary services out there 

and all that type of thing.  And if you look at cabbages.  Pollsmoor had a phenomenal 

problem with vegetables because what was happening was you were not actually 

transporting vegetables because they just deliver it in a truck and you basically shifting 

sand from the prison farm in Pollsmoor to Malmesbury.  All you  doing is shifting sand 

and you might get cabbages with it.  So one of the initiatives put there was to say – 

because we were compelled to buy from the prison farms.  One of the initiatives there 

was to be able to set up a production plant where we used lady offenders in the 

production plant to actually pre-prepare the vegetables and to actually leave the soil on 

the ground and actually pre-cut the vegetables, make jams and things like that.  So 10 

from that perspective there was benefit as well.  What I will do is I will – I will send the 

investigations team some of the synopsis that I did.  

CHAIRPERSON:  Yes, yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But there were other areas that yes there was no value for 

money. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Can we move then Mr Agrizzi to paragraph 14 

of your statement? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  You were asked specifically to deal with the 20 

quantity of cash deliveries to Ms Nomvula Mokonyane and the values of those cash 

deliveries and in particular you were asked what were you involved with personally and 

what did you personally observe?  Please tell the Chair about that?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair on a monthly basis there would R50 000,00 packed.  

That was – it was done.  There were two occasions that I was there when it was 

T20-NPM-404



28 MARCH 2019 – DAY 75 
 

Page 54 of 191 

 

received. The one occasion was we were – we had to attend to a problem – I think it 

was with Walter Sisulu school, Walter Sisulu place of safety that had a major issue and 

we needed to move children around and that and at that stage we went to the Premier’s 

property and I remember it vividly driving up and the beautiful place in Bryanston and 

we were taken in.  Before that we had packed the R50 000,00 in a grey security bag.  

We were taken in.  You go through big doors and then we sat in a lounge and in a 

waiting area.  And then you got the entrance hall and there was another on the right 

hand side there was like a massive – it looked like a dining hall come conference room, 

massive.  And she was sitting at the head of the table.  There was a chair free.  There 

was Mr Watson sitting there.  I sat next to him.  On the opposite side there was Ms 10 

Hlophe I think she was the MEC at that stage for Social Services if I remember 

correctly and there were some other people.  And Tannie Makoko was actually with us 

as well.  And we had the meeting.  We discussed everything and it went until late at 

night and at that stage everybody was starting to walk out and Gavin then left the bag 

next to the – took the envelope out of the bag or the bag out of the bag and put it on the 

side. 

CHAIRPERSON:  I do not know if you voice is going down so…  

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry I am – no it is not this is the problem. 

CHAIRPERSON:  Okay.   

MR ANGELO AGRIZZI:  So then took the bag from the bag and left  the bag on the 20 

chair next to it.  You know that I can attest to that is what happened on that time.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The second one was I was present at the house…  

CHAIRPERSON:  I am sorry you cannot remember around about when that w as? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot hey. 
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CHAIRPERSON:  Okay alright. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I can only say that it was when she was Premier.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And because I remember the house. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Vividly and I remember the – I remember the – the situation 

that led to the meeting that night. 

CHAIRPERSON:  Yes okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then there was the second time which was in the house in 

Krugersdorp.  Krugersdorp or Roodepoort I am not – I know where the house and I can 10 

tell you the address but they told me to take out the address but I remember it 

happening there when it was handed over. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  You know then there were other occasions where he would – 

where Watson would be… 

CHAIRPERSON:  Okay the one that you – you are not telling us about is that because 

you previously dealt with it? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Which one is that?  There are two occasions. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  The one was in Bryanston 20 

CHAIRPERSON:  You told us the details about the one. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.  And the other one was in Krugersdorp. 

CHAIRPERSON:  Ja.  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So there is much detail really.  It is was…  

CHAIRPERSON:  Oh. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  I was in the meeting – it was – it actually you know just 

happened like oh we coming for a meeting and then we going to hand over.  You know 

so that was – that was – those are the times I can remember vividly what actually 

happened.  But then there was occasions where I would be told. 

CHAIRPERSON:  I am sorry. This last one seems rather vague you know.  You say 

come for a – did you somebody ask you let us go to…  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes.   

CHAIRPERSON:  So and so’s house for a meeting?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Or what – I think… 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja so… 

CHAIRPERSON:  Just give us more … 

MR ANGELO AGRIZZI:  I would never… 

CHAIRPERSON:  It is quite vague. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I would never go on my own. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So the rule was very simple that you do not – that was Gavin’s 

deal and Gavin would deal with her.  I – I got occasionally a phone call to do something 

or do this or do that occasionally when she – when Gavin’s phone was off.  So that 

was… 20 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  If I may just interrupt 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Mr Agrizzi you are being invited to give as 

much detail about the second occasion as you can recollect.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Well you know I can recollect the house and I can recollect 
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that there was a meeting that we were going to attend and I cannot remember what the 

meeting was about sorry I just cannot. 

CHAIRPERSON:  Do you remember – was money given to her on that occasion? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Do you know how much it was? 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was R50 000,00 

CHAIRPERSON:  How much? 

MR ANGELO AGRIZZI:  R50,000,00. 

CHAIRPERSON:  R50 000,00 

MR ANGELO AGRIZZI:  I remember the amounts. 10 

CHAIRPERSON:  Yes.  Did you get involved in packing the money?  

MR ANGELO AGRIZZI:  The money was packed the day before. 

CHAIRPERSON:  Ja not by you or by you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No, no the money was not packed by me it was packed by 

Gavin. 

CHAIRPERSON:  Yes.  And was it given to her in your presence? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  During the meeting? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Or… 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  I can tell you where. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was in her study. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  As you walk through the front door. 
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CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  You turn right. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay there is a desk. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And there is a whole lot of memorabilia.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And memorabilia on the back. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And she came down from upstairs. 10 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Downstairs. 

CHAIRPERSON:  Yes.  And at that time was she still the Premier?  

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

CHAIRPERSON:  Or not? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

CHAIRPERSON:  She was not the Premier at that stage? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

CHAIRPERSON:  Do you know whether she was a MEC or was she a Minister?  

MR ANGELO AGRIZZI:  I think it was MEC I cannot recall exactly.  20 

CHAIRPERSON:  Ja but she was not Premier as you recall?  

MR ANGELO AGRIZZI:  No. 

CHAIRPERSON:  Okay, alright, thank you. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Well if you look at paragraphs 14.3 and 14.4.  

In 14.3 you say there was a second occasion when you were present when money was 
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delivered? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is right. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  And then in 14.4 you say that Watson told you 

that he was en route to the Premier at her house in Krugersdorp?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes it is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Is that correct? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct.  I was under the impression Chair was asking 

the question asked was, was I present, when was I present?  I was present on those 

two occasions. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  And she was Premier on both those 10 

occasions? 

MR ANGELO AGRIZZI:  On the first occasion I remember she was a Premier because 

we went to what is noted the Premier’s house.  The second occasion I cannot 

remember is she was still a Premier or a MEC.  I still – I can tell you that at that specific 

time I think she was more involved with elections at that stage so it might have been 

that period of time. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Well you refer to the Premier in paragraph 14.4 

that is the point I am making. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Okay but is the second – the first question you asked me is, 

you asked me if Chair let me get this right in my head.  The first question is when were 20 

you present?  I was present on those two occasions that I am reading.  So on the third 

occasion on 14.4 alright I was not present when he gave it.   I was present when he was 

en route I had to meet him and hand over to him and he told me he is going there.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  So you referring to three occasions or two? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well two when I was present and the third occasion I was not 
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present when he handed it over but I was present when I gave it to him to take to her.  

Am I clear?  I just follow you. 

CHAIRPERSON:  Yes, no, no. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes it is just that the statement is slightly 

different from that but we hear what you saying. 

CHAIRPERSON:  Now just – sorry I just want to clarify there.  I say often Gavin would 

request me to pack an amount of R50 000,00 in a security bag.  I recall at one stage 

that Watson was in a rush and told me that he was en route to the Premier at her 

house.  At that stage the Premier was Nomvula Mokonyane.  I did this and gave him the 

package.  He wanted to discuss the SIU matter as a matter of urgency.  But I never said 10 

I went with him. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes.  So I understand now 14.2 is one 

occasion. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  14.3 is another occasion. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  And 14.4 is yet another third occasion. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So 14.2 is when I was present.  14.3 is when I was present.  

14.4 I was not present. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  14.5 I am present but there is no cash. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Alright so – thank you for clearing that up.   

MR ANGELO AGRIZZI:  Thank you Chair.  Is it clear? 

CHAIRPERSON:  Ja.  So you have made it clear on what occasions  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 
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CHAIRPERSON:  You actually saw cash – saw the money 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Being handed over or being left – handed over to her or being left in 

her house? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And another occasion you participated – or you gave the money to 

Mr Gavin Watson who told you that he was going to see her?  

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  And – but you were not there at the meeting that he would have had 

with her and therefore you did not see – you do not know whether on that occasion it 10 

was handed over to her or not? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

CHAIRPERSON:  Ja okay. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Then in paragraph 14.5 you deal with benefits 

other than cash. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Being provided to Ms Mokonyane? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Won’t you tell the Chair about that please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair it was one specific day that we were called to a meeting 20 

and it was early in the morning – I think it was the morning – ja it was early in the 

morning.  And I got a call.  I was actually busy with something and when you got a call 

from Gavin you dropped everything and especially if it was the Premier drop it all.  I 

was actually in a meeting and I had to leave everything and go.  So I went with him.  

We actually went in the same car.  His car and it was Porsche Cayenne Turbo S.   And I 
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would always drive the car when I was with him because I get car sick if I am driven 

around.  And basically there was a lot of work that needed to be done.  She was there 

and her PA was there as well, Sandy Thomas I think her name was.  And basical ly there 

were a lot of things wrong.  The CCTV cameras were not working.  The shed where the 

police guarding her was falling apart.  The electric fence was not working.  It had been 

overgrown with leaves and trees and that.  The swimming pool was green and  there 

was a lot of issues with regards to lighting.  Every second light bulb was out.  I 

remember the floor lighting which is a special bulb that we had to get on the entrance 

was missing.  And a lot of things were missing so we went there and we then phoned 

up Richard le Roux who was then told to come and fix and he was instructed to fix.  I 10 

mean the generator, the auto switch on the generator was not working.  We had to call 

in the specialist for that.  But every time there was something wrong it was a p hone call 

and it would get sorted out.  Irrespective of cost it would get done.  So even like the 

gardening stuff had to be sorted out.  I remember getting a guy – our gardener Marius 

to go there and to clean up the gardens and all that.  So it is very dif ficult for me to 

quantify the costs now it is a couple of years later.  But you looking at about 

R350/R400 000,00.  I mean new camera systems, electric fence, generator, all that 

type of stuff used to be done.  Does that clarify for you?  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes.  Then in paragraph 14.6 you talk about 

arranging and paying for functions. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yup. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Would you tell the Chair about that please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  You know Chair we – we always used to I believed in do it 

properly and do it to the best of our ability.  So we would just get requests and Gavin 

did not debate these type of issues.  He did not want to know whether the people want 
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to work on a weekend or a Sunday night or -  I will give you an example.  I got a call on 

a Friday – on a Thursday evening at 7:30 and I get told I have got to provide lunch 

packs which must include a piece of chicken, four slices of bread, jam, a juice, energy 

bar and fruit.  It must be tomorrow morning at six o’clock must be delivered to – it was 

University of Johannesburg’s campus.  That is the type of requests.  And you would 

have to just do it and make it work.  And God forbid if you do not because you will have 

him – and on that specific occasion I remember there were at UJ here and it was the 

wrong address they had given us.  It was supposed to be UJ I think in Soweto.  So we 

would have to jump and do this type of functions. Lekgotlas we have done I think I have 

got more T-shirts on the ANC in my cupboard than I need.  Because every time you got 10 

there you got a free t-shirt.  So I got t-shirts and caps that I have got enough for a 

couple of years still.  But we would have to do those functions.  Syanoba rallies.  We 

did them.  All free of charge.  There was never ever a charge.  You never ever dared 

ask him are we going to recover this money.  There were funerals, personal funerals 

done.  All hours of the night, that type of thing.  So all that would be at Bosasa’s costs 

and it is fact you know. 

CHAIRPERSON:  And the packs that you talked about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  You would have prepared for, was it vets or UJ for that particular 

Friday morning six am.  Would that have been like food parcels or food that was going 20 

to be given to people who were attending some meeting or rally or something? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair it was always rallies and it was not just the pack put it 

together like you buy like the typical street food we can buy.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was not that.   
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CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  This had to be in a foma tray and then you had to have the 

logo’s printed on a sticker.  So we had to have a sticker on that with the function and 

who was involved or whatever or the naming configuration.  It had to be done pro perly it 

was really you know it was top class. 

CHAIRPERSON:  Hm, hm.  But if you were on this particular occasion you given a call 

Friday early evening or evening…  

MR ANGELO AGRIZZI:  Thursday evening. 

CHAIRPERSON:  And this was to be.  Sorry on Thursday? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Thursday evening. 10 

CHAIRPERSON:  On Thursday evening oh ja on Thursday evening and this was to be 

ready for 6 am you must have or your people must have worked quite hard throughout 

the night to get ready? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I cannot – Chair I cannot tell you how many nights I personally 

have worked with the team.  I mean you talking having to keep people back 20/30 

people because you got to pack 5 or 10 000 packs at a time you know.  I mean it is a 

logistical – it used to be a logistical nightmare for me. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And maybe what the commission should do is approach one 

of the people that I put in charge to do that and they will give you all the facts.  But the 20 

fact of the matter is it was a cost.  It was a major, major cost to us. 

CHAIRPERSON:  Yes, yes.  Well give the information  

MR ANGELO AGRIZZI:  I will. 

CHAIRPERSON:  To the legal team and the investigators. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 
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CHAIRPERSON:  Ja. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Then Mr Agrizzi in the paragraphs 14.8 to 

14.13 or 14.12 you deal again with evidence regarding the provision of hire vehicles for 

Ms Mokonyane’s daughter.  You do not have to repeat that evidence.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja.  Chair if I may?  If I may ask you that I do not want really 

discuss children and that. I can just give you a brief overview.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  There is so many times that I would have to – because I do 

not feel that you know it is right to mention children in this.  

CHAIRPERSON:  Ja. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  But I – there were many occasions where I would get a call, 

you organise this one’s daughter a car and organise that one’s daughter a car or that 

one’s daughter a car.  This is one of those situations.  You know costs here would be 

between 80 and sometimes R150 000,00 and there is a whole lot of other issues.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That go with it.  There are accidents. There are demands.  

There is all that. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So, yes that happened. 

CHAIRPERSON:  Hm. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  The facts are here. 

CHAIRPERSON:  Hm, but you say now you are asked to organise this or that for this 

one’s daughter? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Or this one’s daughter.  So far we have only from you evidence in 
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regard to the daughter of one politician as far as I remember.  Are you suggesting that 

you have personal knowledge of children of other politicians who might have been 

benefited in the same way as the daughter of this particular politician that you have 

testified about? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair there are numerous examples.  I have tried to give you 

everything. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I mentioned it right from the beginning that there is just 

not enough time.  We are always under pressure.  

CHAIRPERSON:  Yes. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  Getting the stuff. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  To you and. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  To get it.  I have started writing up everything else, but.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  These things just carry on and carry on, you know I mean. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I recall now there is another one, you know. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  So it happens. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Jogs your memory.  So. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do not want to, I will probably. 
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CHAIRPERSON:  You will. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sit and finish off, but I mention in the previous one I think it 

was Mr Vincent Smith’s daughter as well who had a vehicle.  

CHAIRPERSON:  Oh, yes you did, ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do mention that. 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then I mention this one here. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then there is another one. 

CHAIRPERSON:  Hm. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  But you know it only comes to mind when you start really 

talking about it. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And that. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  You know, bearing in mind. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  You know these are prepared very quickly and. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  You know we write them down, write them down, write them 20 

down. 

CHAIRPERSON:  Yes, yes okay.  Well if and when you remember or you see 

something that reminds you of things that are relevant, you know, let the legal team or 

investigators know. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes.  You will understand Mr Agrizzi if we have 
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evidence available as investigators and the legal team of some that have been omitted 

we should bring that forward in fairness to all.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  So if you do have any direct recollection at the 

moment please feel free to tell the Chair.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja, you know the problem is I do not purposefully omit them 

and I do not want to do that.  I want to be frank and open, but I remember now 

Richmond Mti’s kids that would get flights and tickets and cars and then there is, I 

cannot remember the name now of the child, but I will [intervenes].  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes, you have got Patrick Gillingham’s 10 

children. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Oh yes, no that was I mean that was a given. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  You know then there is for instance one of the ex-Chairman of 

the companies and I do not want to really mention his name, because I fir st want to 

check my facts, but I know that. 

CHAIRPERSON:  Well if you are not sure it might be. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja. 

CHAIRPERSON:  Better if you check your facts and then give the information to them 

and then I know that you have no problem coming back if need be, but. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair. 

CHAIRPERSON:  See what you, if it is something that is important and that you have 

personal knowledge of give it to them and we take it from there.  

MR ANGELO AGRIZZI:  You know with the greatest respect Chair.  

CHAIRPERSON:  Hm. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  It is very difficult, because I do not have documentation.  I 

work off my memory. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I work off. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Then I go and look for the facts. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Then I find the facts. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I go and search for them. 10 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I phone up people. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I get the documentation. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That corroborates. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because I would hate to implicate somebody here.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is not. 20 

CHAIRPERSON:  Ja. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Guilty. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So with the result being is that for instance avenues get 

blocked for me. 
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CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I mentioned this morning to the investigators I am busy with a 

cellphone record, but. 

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  How I have had to fish and try and get my old cellphone 

records. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because all that information is being blocked off by me.  

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  You must remember and I attest to it where I have asked even 10 

the old attorneys for information.  They refuse to give me the information.  

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So as I get the information that is when I put it in an affidavit.  

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But yes I am trying to wrack my brain to think of absolutely 

everything. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Because I also want to get closure on this.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 20 

CHAIRPERSON:  Ja, no it is fine. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It is important. 

CHAIRPERSON:  Thank you. 

MR ANGELO AGRIZZI:  But I think once they get the right information and I can tell 

them where to go find it. 
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CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And once they have found it. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Then I can put it all together for them.  That is not a problem. 

CHAIRPERSON:  Well the investigators and the legal team should be able to assist.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  In terms of what legally needs to be done for you or the Commission 

to get the information that is important for the Commission.  So I know you are in touch 

with them.  So. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 10 

CHAIRPERSON:  Do talk to them to say I am having difficulty finding this information.  

Is there a way in which the legal team or the investigators can help and they should be 

able to help most of the time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  I will give you, if I may, I will give you an example Chair is 

where SARS for instance, they are busy now with an investigation.  

CHAIRPERSON:  Hm. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And the liquidators, I tell them exactly where to go. 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then they go and get that information. 

CHAIRPERSON:  Yes. 20 

MR ANGELO AGRIZZI:  And then they ask me to help piece it together for them.  

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  So that is where I can be of assistance. 

CHAIRPERSON:  Yes, okay. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And I will assist. 
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CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Right.  Then in paragraph 14.14 you repeat but 

in summary form that the purchases of food products, meat hampers, liquor and other 

items that you set out in your original affidavit as deliveries to Ms  Mokonyane that 

would be done on an annual basis. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  You say here without fail? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct and if I understand correctly that is in answer to the 

question that was put to me by the chair on how many deliveries took place.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  And how often. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Do you recall over what period that would have 

taken place approximately? 

MR ANGELO AGRIZZI:  10 years. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  10 years you say? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Then you have testified that in relation to 

Ms Mokonyane and I presume others as well that you would receive requests from time 

to time? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 20 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  And you have looked for written evidence as I 

understand it of such a request? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  One example is Annexure FF which appears 

on page 79 of Bundle S9? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  The email chain begins on page 80 and 

continues through to page 79. 

MR ANGELO AGRIZZI:  [Intervenes]. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  It is not very clear from the documentation 

what has happened here.  Perhaps you should explain that to the Chair.  

MR ANGELO AGRIZZI:  I can explain it.  I remember this specific incident vaguely.  

What happened was I would get requests like this all the time.  Now once more 

unfortunately why this looks the way it does is because all my emails were deleted but 

luckily there was an archive folder where a lot of the things were kept by a person who I 10 

do not want to mention their name, because they have been victimised already and 

they are on the inside and I have had to use those tactics to get things like this to prove 

my case and I am not just a blithering fool and lying in front of everybody and so this 

was for instance a request and then this person would be told listen you go deal with 

Bosasa.  They will sort it out.  They will help you with everything that you need, but this 

is just one of those emails.  This one relays to somebody needing help with purchasing 

of equipment and importing equipment as well and you know you feel obliged to do this, 

because the person has been sent to you and your boss is telling you listen you better 

get it sorted out.  You do not know how you are going to sort it out, but you are being 

told you will sort it out.  So this is the type of things that we have to do.  20 

CHAIRPERSON:  [Intervenes]. 

MR ANGELO AGRIZZI:  And the interesting thing is this family have no money.  There 

is a bunch of investors in all the hotels, but there is no one to help them jump there.  

They went to the wrong door instead.  I mean so our doors were like knocked on all the 

time. 
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ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Well the original request in the email dated 

Tuesday 3 April is then forwarded via an Ms Ndaba to yourself from 

Nomvula Mokonyane. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  And that appears at the top of the page? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  So this request was just passed on to you it 

seems. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  To attend to. 10 

MR ANGELO AGRIZZI:  And what would happen is Gavin Watson would get a call from 

her and say listen sort this out and I would get the call from Mr  Watson or I would 

sometimes get a call directly to say sort this out.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Right.  Right, there is a direct communication.  

It appears on Friday 13 April 2012 in relation to the contents of this email chain from 

Nomvula Mokonyane directly to yourself? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Then you were asked about the need for and 

the reason for the continued assistance given to Ms  Mokonyane after the direct 

relationships that you have spoken about previously and her connections as Premier 20 

had ceased.  Do you see that in paragraph 15? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I do. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Why did the relationship between Bosasa and 

Ms Mokonyane continue and how did it continue? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well you must remember something and some people are 
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very powerful in politics, alright.  I am sitting here on national TV telling you this Chair, 

but it is scary because people have the ability and I have experienced it first hand to do 

a lot of things.  I have seen it happen in that company.  I have seen prosecutions be ing 

stalled.  I have seen things that you know that just boggles your mind and one of them 

is this where through very powerful and I was told categorically that you do not mess.  

You just do and you do not argue.  One example, I will give you an example is  that I 

walked into a meeting and I asked the question afterwards why, what benefit is there for 

us.  Not knowing that there is a whole lot of other things happening on the side and it 

always confused me and then I picked up on Annexure GG and I realised geez Angelo 

you are blind, because there is a classic example of how this is a major product.  10 

Bosasa is small fry.  These are major products.  Now this is why Watson was always 

looking after the Premier at that stage or the MEC Nomvula Mokonyane.  So it refers to 

a windfarm that has been the subject of major controversy that I have tried to stay away 

from because I did not want to get involved. 

CHAIRPERSON:   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  I am sorry Mr Agrizzi. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  May I ask you to speak closer to the mic. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry. 20 

CHAIRPERSON:   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Your voice drops if you move away. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry. 

CHAIRPERSON:   

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Thank you. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry, so the big thing was for me the SIU case that we were 

told was closed and that I remember at one stage when we were running the call centre 

for the elections that we walked down the passage near the lodge and she said to me, 

she turned around, I was walking with Gavin.  He had been in a meeting with her and 

she had turned around and said you know do not worry about it, because I kept asking 

because I was concerned about it.   Do not worry, it is closed. You do not need to worr y, 

but you are worried about the press.  She said do not worry about the press.  The thing 

is closed.  Nothing is going to happen.  So that was where the power was, but then I 

found out that in actual fact it was a little bit more than that.  The long term plans are 

always there in the background and the windfarm was a very controversial issue.  As a 10 

matter of fact I met with the person who originally was going to do the EIA for the 

windfarm. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  EIA being? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The EIA. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes that stands for? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Environmental Impact Assessment.  So with any big project 

you have to do that.  So I know that it is a multi-billion Rand deal.  I know that for a fact.  

I know for a fact that everything was done to circumvent the rules of the EIA to make it 

hurry up and this was a common trend with the Watsons.  You would worry about that 

later, you know.  The company that owns the windfarm is Ronnie  Watson, 20 

Valence Watson, Jared Watson and Ronnie Watson’s daughter, Tandy Snead and I then 

remember that Gavin was also involved in this whole thing and then I saw the article on 

13 March which refers to this and I got a call to say now you know why this whole thing 

is happening.  So in Annexure GG and maybe you want to refer to it you will see that 

Inyanda Energy Projects, Laidback Investments and I recall Laidback Investments 
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because Tony Perry always mentioned it.  He was the company secretary at one stage 

and I always remember Laidback Investments in the vault.  I always remember seeing 

the file, Laidback Investments.  So I knew; that to me was the link between Bosasa and 

then you now if you look at the actual report it tells you the whole story.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes.  Before we go to Annexure GG which we 

will do in a moment. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Mr Agrizzi, let us just sketch the background.  

In the Eastern Cape is a large property? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 10 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Surrounded by a nature reserve? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct.  It is known for the black eagles or I think the eagles 

that are in that area. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes and we know that windfarms and bird life 

particularly eagles do not get on very well with one another? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  So the establishment of a windfarm on this 

property is an environmentally sensitive issue? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Very. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Very and for that reason an Environmental 20 

Impact Assessment would have to be done and it would have to go through certain 

official channels? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Which we will come to in a moment.  The 

members of the Watson family are involved in several companies which apparently own 
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manage the land? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Right.  Let us then go to Annexure GG having 

sketched that background.  Annexure GG is on page 82.  This is an article that 

appeared on 13 March 2019 under the by-line of John Yeld of GroundUp presumably an 

environmental person. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  And it deals with the windfarm issue, the 

Watsons and the Minister of Communications Nomvula Mokonyane or at that time the 

Minister of Communications.  She subsequently became at a relevant time the Minister 10 

of Environmental Affairs. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Correct.  If one goes to page 83 and looks, one 

looks at the second paragraph of that article one has a high level description of the 

project plan.  It reads: 

“The plan is 47 turbines, each 85 metres high and with 130 

metres diameter blades on top of the Groot Winterhoek 

Mountain Range at an altitude of about 1 000 metres.” 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  “The farm would be situated on 21 20 

parcels of land totalling about 12 200 hectares between three 

portions of Groendal Nature Reserve.”  

You know that for a fact do you? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes, I do. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  The next paragraph reads: 
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“Groendal is a provincial nature reserve and the surrounding 

Groendal Wilderness area is protected under the National 

Forestry Act.” 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Then the next paragraph importantly reads: 

“The project proposal drew strong objections from amongst 

other the Eastern Cape Parks and Tourism Agency, the Eastern 

Cape’s Department of Economic Development Environment 

and Tourism, BirdLife South Africa, Wilderness Foundation 

Africa and the Elands River Conservancy.”  10 

Then we read: 

“But the windfarm received the environmental go ahead from 

the National Department of Environmental Affairs in April last 

year.  This decision is now under appeal.” 

Who would hear that appeal? 

MR ANGELO AGRIZZI:  The Minister Nomvula Mokonyane. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  So she in her capacity as Minister of 

Environmental Affairs would be scheduled to hear that appeal in relation to this 

windfarm in which the Watsons are involved? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well that is where the concern was. 20 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Then the article actually mentions a few 

paragraphs down just above the heading “The Bosasa Story”.  

“Mokonyane should be preparing to consider the appeals, but 

she may be facing a significant conflict of interest that should 

disqualify her from making appeal decision.”  
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MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  So on the evidence we have Ms Mokonyane is 

receiving benefits from Bosasa and is now dealing with an appeal relating to the 

Watsons and the windfarm? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Her response to any allegation of conflict of 

interest is on page 84 of the article which has a heading in the middle of the page “No 

Conflict of Interest says Minister’s Office”.  Then the conflict of interest is set out in the 

first paragraph under that heading and the second paragraph under that heading reads:  

“Mokonyane has indicated through her spokesperson Ndamase 10 

that she will not withdraw from the adjudication process.”  

The spokesman says in response to questions by the environmental organisation 

GroundUp and I read again: 

“There is no conflict of interest that arises in the above matter 

as the Department must apply its regulations and legal 

prescripts to all appeals without prejudice based on Directors 

and/or owners of companies involved in the appeal process.  

The Minister acts and exercises her powers within the 

parameters of such process.” 

And then there is a comment strongly to the contrary by Professor  Pierre de Vos of 20 

UCT but we need not go there because we need not go there because we now 

venturing into the realm of legal opinion, but for the moment to summarise the Watsons 

have an interest in an environmentally controversial windfarm and Nomvula  Mokonyane 

will make the final decision about whether that project can go ahead or not.?  

MR ANGELO AGRIZZI:  That is as it is put out. 
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ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes.  We need not take that issue then any 

further for the present at least.  Let us then go back to your statement if we may 

Mr Agrizzi. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes Chair. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  The further reason for the continued 

relationship between Bosasa on the one hand and Ms Mokonyane on the other is dealt 

with by you in paragraph 15.3 and following? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Tell the Chair about that please. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair on numerous occasions there were meetings.  I mean 10 

there were discussions between Mokonyane and Watson regarding the SIU and the 

one issue was we go to a meeting with Mr Richmond Mti and he would say to us that 

Jiba had said to him that they need to bring the file back to, I do not understand how it 

works, but they would have to bring the file back to the NPA and Anwar Dramat must 

release the file.  It was stories like that.  I do not know the processes, but there was 

constant pressure that a meeting had to happen with her and Anwar  Dramat and he 

was then the National Head of the Hawks and this was too make sure that the Bosasa 

matter gets returned to Advocate Jiba’s offices so that she can arrange for the matter 

not to be prosecuted.  That is what; I was in those meetings.  That is what I heard and 

the pressure was put on by Gavin to Nomvula Mokonyane to say Dramat must give you 20 

back the files.  You go have a meeting now with him and I believe a meeting took place.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  You refer in paragraph 15.4 to a meeting 

attended by yourself, Joe Gumede and Gavin Watson where the involvement of 

Nomvula Mokonyane was discussed.  What were you told at that meeting about 

involvement with Ms Mokonyane? 
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MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I tend to push things to a point and I investigate and I 

check and I check and I check and I started questioning things.  I started saying but 

why are we doing this guys, you know.  It is not helping us.  Let us become apolitical or 

whatever.  We do not need this.  I mean, we are doing well without this.  Why do we 

need it now and I was told listen, back off.  You do not understand everything and 

Gavin used to refer whenever I brought this up he would speak in Xhosa and say 

(Xhosa words).  I do not know what that means to today, but he also used the words 

(Xhosa words), you know as shoving me off and then afterwards he would phone and 

apologise but it was clear that he did not want anybody interfering with her or stopping 

anything that was his political ally and he wanted them kept close.  10 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  In paragraphs 15.5 to 15.7 you mention a little 

out of sequence because we are going. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  To return to Ms Mokonyane in a minute, other 

politicians mentioned or related to in one form or another Bosasa and Mr  Watson? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair I have, what happened there was and it has been so 

many times they would always threaten me with politicians, always threaten me.  You 

know, I know people in the Hawks, I know this one I know that one and there I was told 

once straight out listen here Jacob Zuma’s kids I do not know which ones, I do not 

know which wife.  I think with, not Kate I cannot remember, but basically those kids are 20 

very close to Valence’s kids, Jared Watson and Daniel Watson and those kids of 

Valence Watson and this would be brought up quite regularly.  I recall the night where 

they tried to buy me out.  Ronnie Watson who was in Intelligence previously, I do not 

know his whole history, he actually said to me I have got counter intelligence on you.  I 

know exactly what is happening.  You know, so it was always that threat and we know 
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this person.  That person knows that person.  We will deal with you, you know.  So that 

is why I mentioned it in there that there was very close confidence to them.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Alright.  Can we move then to paragraph 15.8 

unless you have anything to add in relation to 15.5 to 15.7?  

MR ANGELO AGRIZZI:  No. I think that is pretty simple.  I mean it was the whole issue 

with regards to the shares in Vulisango that was held  by Siviwe Mapisa on behalf of 

Nosiviwe Mapisa.  I think that and we do not need to go into depth.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Let us then if we may to paragraph 15.11.  In 

15. 

MR ANGELO AGRIZZI:  Sorry Mr, can I just add something as well and I think i t is 10 

pretty important? 

CHAIRPERSON:  Yes. 

MR ANGELO AGRIZZI:  To mention it, because it is a concern.  The one thing is that 

you must remember that this is an example of how the Watsons ensured that they had 

the most powerful people in the country as their  connections and friends.  So sitting 

here today I am very vulnerable like I was last time, because those connections and 

friends are widespread.  I do not even know all of them, but I am just saying that I was 

told so many times categorically that they are the most politically connected people in 

South Africa.  Sorry Mr Pretorius. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes.  If you want to add anything in 15.8, 15.9 20 

and 15.10 to your verbal evidence please feel free to do so.  

MR ANGELO AGRIZZI:  In other words a specific, there was a specific time I went to 

Italy on a tour and Joe Gumede joined me and Gavin Watson joined me.  So it was my 

tour, but I took them with and at that actual meeting I used that opportunity to broaden 

our scope on the business because we were away and we could talk openly with each 
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other and I asked the question you know why, again one of them Nomvula  Mokonyane, 

why be political and I was told categorially I was actually scolded to shut up and just do 

as I am told to do and that was one of the things.  You know, and at that stage 

Jacob Zuma I remember was the servicing President, but that was the situation that we 

have to deal with and that is where the concern regarding state capture really came in.  

I think that covers it. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Thank you.  Let us deal with paragraph 15.11 

because shortly after you gave evidence here for the first time in January.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  An article appeared in the press with 10 

photographs in fact a short video of what became known as the Bosasa Call Centre.  

MR ANGELO AGRIZZI:  The War Room. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  The War Room.  Tell the Chair about that.  

What this War Room was?  How it came about that Bosasa funded and created this?  

How it was run and who was involved please? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Well involved in it I think at that stage in 2000, there are so 

many of them, but if I recall back the 2014 one because for example there was the 

Mangahong one where that was run a call centre in a War Room for Jacob Zuma and 

then there as the 2014 one which was run for I think it was local elections or national 

elections.  I cannot even recall, you know Chair I kind of distanced myself from the 20 

nitty-gritty of that, I would be told sort this out, get it running and I would get it running, 

but I wouldn’t visit there, I wouldn’t even go there to see how it was doing and that, I 

would send one of the juniors, because nine out of ten times this consumed the whole 

company for up to two/three months at a time.  

 So in 2014 if you’re referring to war room ...(intervention)  
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CHAIRPERSON:  2014 was the national elections, 2016 was the local government 

elections. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That’s right, so it was done in 2014 and in 2016.  So in this 

specific instance I remember that we had to arrange the one section which is about a 

30 seater call centre, so there’s a massive call centre there, one half of the call centre 

deals with government fleet contracts, Corona, the other half deals with – it was empty 

at this stage, it was originally built to deal with the integration of CCTV access controls 

for the Department of Justice and Correctional Services to bring everything together as 

one whole unit and that never happened but what happened is, I was told, listen just kit 

it out.  New computers, new video walls, you know like the wall you’ve got behind you 10 

with the – about that size video walls had to be put up, literally get like a week or two 

weeks to do it.  Branding has to go up, has to become ANC it has to – you have to 

convert the lodge for volunteers to stay at the lodge, you’ve got to provide food for them 

three times a day because some Ministers are there,  you need to make sure that the 

security is in place, all that type of thing had to be done on a regular basis an d, you 

know, if I asked a question it was, SIU matter my friend, shut up just do it, if you do this 

everything will go away and we get away where there’s business we can get that type 

of thing.  So that’s basically the war room that was set up but the cost  of the war room, 

to run it, I mean, we eventually ended up paying the volunteers as well, they got a 

salary to do it.  To run that war room cost millions of millions of rand and it’s dedicated 20 

lines, dedicated data, it is live streaming it’s a mega operat ion Chair. 

CHAIRPERSON:  That kind of operation you did for the organisation, the ANC?   

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  And you’d be doing it for the ANC at the request of somebody?  

MR ANGELO AGRIZZI:  That’s right. 
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CHAIRPERSON:   And this one you’re talking about would have been at the request – 

it was a request, for example.   

MR ANGELO AGRIZZI:  Nomvula Mokonyane. 

CHAIRPERSON:  Yes and you would not invoice the ANC or Ms Mokonyane?  

MR ANGELO AGRIZZI:  No, never, never. 

CHAIRPERSON:  Yes you talked about – did you mention something about another 

operation you did at Mangaung? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes there was Mangaung Operation there was some of the 

local election operations we did as well and we’d had the stats up on the board and it 

was run with military precision where we provided software and all that, so there were 10 

quite a few, I can’t remember all of them.  

CHAIRPERSON:  And when you did these operations would Bosasa’s name be up 

there for everybody to see or not really?   

MR ANGELO AGRIZZI:  No but it would be subtle because you would have people 

eating in the diner so they would see the campus and they would see the smokes and 

mirrors and they would be impressed and they would say, gee Bosasa is actually a nice 

company. 

CHAIRPERSON:  So are you saying that people other than, for example Ms 

Mokonyane would know that Bosasa is involved because maybe Bosasa’s name was 

written somewhere where they could see or are you saying, not really.  20 

MR ANGELO AGRIZZI:  There were times when a lot of Ministers visited it and MEC’s. 

CHAIRPERSON:  Yes and then they would see the name? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes because it was all over. 

CHAIRPERSON:  It was all over? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 
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CHAIRPERSON:  Was it – would it be all over each time you did these kinds of 

operations for the ANC or only sometimes? 

MR ANGELO AGRIZZI:  No every time, whenever we did anything Chair, we had a 

branding division which is equivalent to a media house that you’d find in any large 

company.  We had, for instance, the ability to print banners that size behind you within 

30 minutes.  So if we were having a visit from yourself, we would print a banner like 

that, you’d have your name flashing on every single TV in the office park, you would be 

welcomed, security would have special welcoming badges made even your 

peppermints that you get on the table would have your logo on, the bottle of water 

would have the logos on, so everybody knew. 10 

CHAIRPERSON:  Yes everybody knew. 

MR ANGELO AGRIZZI:  It was a massive marketing campaign. 

CHAIRPERSON:  So are you able to say certain leaders at Mangahung would have 

known? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSO:  Yes because the writing was there, Bosasa, Bosasa, Bosasa.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Ja it wouldn’t have been at Mangahung it was at the call 

centre. 

CHAIRPERSON:  At the call centre? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 20 

CHAIRPERSON:  Okay so only those who visited the call centre would know that 

Bosasa was running the call centre? 

MR ANGELO AGRIZZI:  Yes. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you yes Mr Pretorius. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Mr Agrizzi in paragraph 15.12 and in the 
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paragraphs that follow up to paragraph 15.15 you deal with matters which you’ve 

touched on or dealt with up to now, is there anything – just if you would have a look at 

those paragraphs and if you want to add anything to your evidence please do.  

MR ANGELO AGRIZZI:  If you look at – I mean because of this protection we had there 

was never ever contracts cancelled, not one single contract was ever cancelled even 

though it was challenged it was never cancelled. 

CHAIRPERSON:  Well that’s something that I think a lot of people, including myself, 

might have been at some stage or another thinking about.  One of these I have thought 

about at some stage in the past was – that is even before I got involved in the 

commission was, there have been allegations of corruption involving Bosasa in the 10 

media for so many years, how come Bosasa keeps on continuing with contracts and 

tenders with various government departments despite all these allegations in the media 

and we never hear that they’ve been resolved but they just continue to seem to get a lot 

of contracts and tenders.  So what people were supposed to attend to this when they 

see things in the media involving their departments and involving their government, 

involving maybe, parastatals I don’t know if there were any parastatals involved, were 

they looking away when they were supposed to say, I’ve seen something in the media 

involving my department, involving my government, saying, you know, there’s 

corruption involving this Bosasa company I want to know what’s happening, I want to 

have this dealt with.  Why was this not being done if it wasn’t being done, so I’m just 20 

saying that even before I got involved in the commission I was concerned about – for 

years one has been hearing about, in the media, corruption, Bosasa, Correctional 

Services, government departments but there seems to be nothing being done by 

anybody.  Well you might not be able to say anything – you said something that 

prompted what I’ve just said. 
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MR ANGELO AGRIZZI:  I think that what you’ve said is so true, that’s the power that 

the Watson’s have.  Nothing gets done, I mean there are people that have phoned me 

and said, you know I want to come talk to you because there’s a gentleman that’s been 

referred to me that worked there at corrections and he was very vocal about this, a Mr 

Jack Shilubane who was very vocal about Bosasa, why are we only using one 

company, it gets eradicated it gets taken out of the department.  Yes so there’s a lot of 

these things, I mean there are people that complained – the classic example was with 

the previous late commissioner Vernie Petersen, when he complained what happened 

because he was transferred and swapped with the Minister of Sport, the lady – I can’t 

remember her name now, what happened there, there was a move out.  Then she 10 

cancelled the one contract, well not cancelled just didn’t renew it, she was moved out 

somebody else was put there, so it’s a constant battle.  

CHAIRPERSON:  Well you see, it may well be that a company such as Bosasa, to the 

extent that the evidence that you have given in this commission is found to be correct, 

to that extent it may well be that it’s approach was we must bribe certain people in 

order to get contracts and we must do certain other things for other people we’re not 

going  to necessarily bribe them but we’ll do certain things for other people so that they 

look away and don’t ask questions and I’m wondering whether, in  doing the kinds of 

things you have told me about in relation  to the governing party or for the governing 

party whether that they may have the effect that senior people within the governing 20 

party who would have been aware of all the allegations of corruption in the media 

involving Bosasa, when they saw that Bosasa was involved in doing things for the 

organisation decided to look away and not to say, for example, I want to know whether 

these things I’m reading in the newspaper about Bosasa and Correctional Services are 

true.  I want an investigation to be done and I want it  to be done quickly and I want 
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results by – an outcome by a certain time and I was going to ask you later on but 

maybe I may as well mention now, I saw something in the media in terms of which there 

were allegations that certain donations has been done or made by Bosasa to the ANC 

and a certain huge amount was mentioned there and was said to have been admitted 

by a senior leader of the ANC to have been given to – that the donations given in cash 

or kind by Bosasa over a certain period would be at least a certain number of millions 

over a time and the question is, with all these allegations having being brought to the 

media – to the public’s attention by the media over the years about Bosasa did senior 

people within the governing party not see all of these th ings and decide that action 

must be taken to find the truth did they look away, did they look away because they 10 

knew that Bosasa was giving donations to them, I don’t know, but those questions arise 

and maybe in due course you will tell us whether you know  anything about donations 

to… 

MR ANGELO AGRIZZI:  I do. 

CHAIRPERSON:  Okay, thank you. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Yes and perhaps this is a good place to 

highlight the difference between a series of a regular procurement arrangements or 

incidents and what this commission is obliged to investigate and that is state capture 

because it seems to me that you’ve given evidence, Mr Agrizzi about more than just a 

series of a regular procurement acts or incidents.  You’ve spoken about a reasonably 20 

well organised network of well placed, well connected and powerful people their loyalty 

secured through financial incentives/bribes and those – that network will then promote 

and protect, for example, private interests such as Bosasa allowing them in turn, 

through a regular procurement and practice to extract money from the state.  

MR ANGELO AGRIZZI:  You’re a hundred percent right and what the honourable Chair 
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has said is true.  There are large donations, I know of large donations given to the top 

six at one stage of 10/12 million rand cheques that were taken there and it always 

appears that it was just taken there because then there’s a meeting but you’re a 

hundred percent right Chair, once the others – the other people see that, that company 

is very proliferate, don’t touch it, don’t mess with it, it’s working don’t touch it because if 

you touch it you might lose your job, that’s ultimately what it comes down to and you 

might  lose your power base and that’s what it really was.  If people know that I’m 

speaking to the Pope on the phone on a regular basis the Cardinal who sees me 

gambling is not going to say anything to me he’s going to leave me alone, you know, 

that’s the – the only one whose really beyond reproach then, is the Pope and if you’re 10 

bribing the Pope all the cardinals are not going to turn against the Pope or turn against 

you because you’ve got his cover, it’s a bad example we shouldn’t use it.  

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:    Apart from that are you happy to move on 

then from paragraph 15.15? 

CHAIRPERSON:  Well you mentioned about – you mentioned a certain structure now, 

just now, if the position is that, indeed that is something that you have personal 

knowledge of make sure that they’ve got all the information.  

MR ANGELO AGRIZZI:  Chair for me to get the facts they need to get all the records, 

once you’ve got that I can put it all together. 

CHAIRPERSON:  Yes I have said so before and I know the legal team is definitely very 20 

prepared, if you know that there is certain information about which you want to make 

available to the commission which is important for the type of thing that the commission 

is investigating but you can’t get the documents, talk to the legal team, the 

investigators, they will do the best they can to get that because that’s part of their job.   

Those people who want to assist the commission must be assisted by the investigators 
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and the legal team to get information because we are the ones who want that 

information. 

MR ANGELO AGRIZZI:  I understand Chair and quite honestly they’ve been hard at 

work but I know they’re inundated and I just flood them sometimes with information that 

I shouldn’t, I mean, I sit and email information, maybe what I need to do is to sit and 

write a whole dossier, spend two months writing a dossier and actually saying whe re to 

go look and that type of thing. 

CHAIRPERSON:  Yes okay. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Thank you Chair, the next issue that was 

raised was the date of the interdict brought on behalf of Bosasa to interdict the SIU 10 

investigation into Bosasa and its activities. 

MR ANGELO AGRIZZI:  That’s correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  You say that those papers were filed in the 

North Gauteng High Court and you give the case number and that was done on the 30 th 

of April 2009? 

MR ANGELO AGRIZZI:  That is correct. 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:  Then if we may move to the next topic that 

arose in your evidence and you’ve dealt with it briefly now today and that is the series 

of events involving the Department of Social Services in the North West Province.  

MR ANGELO AGRIZZI:  That’s correct. 20 

ADV PAUL JOSEPH PRETORIUS SC:   You name two people, Gasie and Chidi in your 

evidence formally and you’ve had an opportunity now to make further investigations 

and to allow yourself to give further evidence about the relationship between Bosasa 

and the North West Province.  You deal with that in paragraph 17, won’t you tell the 

Chair about that please?  
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out we had to prove that we moved a lot of the equipment that was at SeaArk in PE that

we moved that equipment to our Gauteng operations.

CHAIRPERSON: Okay.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: So and that was why I had to do the

statements and that is why I had to do certain entries into the logbooks of the vehicles.

CHAIRPERSON: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: These three logbooks were then

confiscated and they were locked up in one of the vaults of Mr Watson.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes and then in paragraph 32 you deal with the events10

that took place in the middle of 2015.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Chair yes, this was not the first time, but

we will deal with this one.  In – at the end of November Gavin phoned me and said

Frans …(intervenes).

CHAIRPERSON: November 2015, hey?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That was.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: November 2015.

CHAIRPERSON: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Frans, Minister Mokonyane’s daughter20

needs a vehicle.  She wants a Cabriolet.  Please make sure that you get a Cabriolet.

Rent the vehicle in your name and deliver the vehicle to her house – to the daughter.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Why he did not ask Angelo to do that,

because at that stage Angelo was handling the daughter.  I was not involved with that
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anymore, but it looks like he was upset with Angelo and he phoned me.

CHAIRPERSON: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: To do so.  I phoned …(intervenes).

CHAIRPERSON: When you say Angelo you mean Mr Agrizzi?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Angelo, Mr Agrizzi, yes.

CHAIRPERSON: Ja.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Yes Chair, so I used – well we usually used

Brian Travel – Blake’s Travel.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: So I phoned Brian directly, speak to Brian.10

I said Brian I need a Cabriolet.  It is for the Minister’s daughter.  It is urgent.  It is senior.

Please get me a Cabriolet.  He was phoning all over.  He came back to me.

CHAIRPERSON: I am sorry you are talking about Brian now.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Brian, yes from Blake’s.

CHAIRPERSON: Is that somebody from Blake’s Travel?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: No, Brian the owner of Blake’s Travel.

CHAIRPERSON: Yes.  That is what I …(intervenes).

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I spoke to him directly.

CHAIRPERSON: Yes, okay.  What was his surname?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Blake – Brian Blake.20

CHAIRPERSON: Oh, okay, okay yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: So there – that is why it is Blake’s Travel

Chair.

CHAIRPERSON: Continue.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: So I spoke to Brian.  I said please get me a
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Cabriolet.  He tried all over the country.  He came back to me.  He said Frans I cannot

get a Cabriolet.  It is festive season.  All the Cabriolets are rented already.  I can get

one, but it is in Cape Town.  I said I am not flying down to Cape Town to drive a vehicle

back.  So I phoned Gavin and I said Gavin I cannot get a Cabriolet.  Can we not get a

small luxury vehicle for her to drive with and he said Frans if you get a Cabriolet then

get a luxury vehicle.  So …(intervenes).

CHAIRPERSON: Get a what?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: A luxury vehicle.

CHAIRPERSON: Vehicle, okay.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: So we ordered an Audi A3 silver in colour.10

Blake’s rented that from Bidvest Rentals in Krugersdorp and they are situated in

Voortrekker Road and I had to pick up the vehicle and take it through to the Minister’s

house. at that stage she as a Minister of Water Affairs.  Now knowing previously that

she bumped the vehicle I insisted …(intervenes).

CHAIRPERSON: I am sorry.  Just say that again?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Knowing that she previously, when we

rented vehicles for her she bumped the vehicles.

CHAIRPERSON: Oh, this was not the first time?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: This was not the first time Chair.

CHAIRPERSON: Okay.20

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: As I have mentioned.

CHAIRPERSON: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I said she needs to be added as a second

driver on the account.  If …(intervenes).

CHAIRPERSON: You were the first driver?
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MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I was the first driver.

CHAIRPERSON: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: She was the second driver, okay.  So I

forced them to get a copy of her driver’s licence so that I could send it through to

Blake’s so that they could add her as the second driver.  I was afraid that she would

write off the vehicle and then we would need to pay four or R500 000 in, because she

was not added as a driver.  Okay, so I arranged with Richard le Roux to assist me to

pick up the vehicle as he was working a lot at the Minister’s house.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Sorry, who is Richard le Roux?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Richard le Roux is an employee of Sondolo10

IT.  He was working on special projects.  So he was working a lot at the Minister’s

house.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: So I asked him just to accompany me so

that we could collect the vehicle from Bidvest.  I signed for the vehicle everything.  He

drove the vehicle to the Minister’s house in Krugersdorp there in Noordheuwel and we

parked the vehicle, handed over the key and I left the vehicle there.  Now this vehicle

we would have only rented for the month of December.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: To the end of December I was phoned20

again by the daughter and said she needs to extend the rental.  So I phoned

Gavin Watson, I said Gavin I am not going to take this on me.  Do we extend this yes or

no?  He said to me Frans do whatever she wants.  So it was extended till mid-January.

In mid-January she phoned me again and said we need to extend it to the end of

January.
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ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: That is now 2016?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: This is now 2016.  So I extended the

vehicle.  Every time I just had to get the kilometre reading and give it through to Bidvest

because they had to book it out again on a new invoice.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: So they needed the opening and the

closing kilometres.  So she had to send through the kilometres.  She phoned it through

to me and I gave it through to Bidvest so that we could extend the vehicle every time.

So at the end of January 2016, I asked Richard to accompany me to go and fetch the

vehicle.  I just dropped Richard off at the gate and I …(intervenes).10

CHAIRPERSON: That is Mr le Roux?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That is Mr Le Roux – Richard le Roux

Chair and he phoned me and said Mr Vorster or he calls me Oom Frans.  He says

Oom Frans please sir I am not taking this vehicle.  This vehicle is bumped.  I said, how

do you mean it is bumped Richard?  He says Oom Frans it is bumped at the back.  I

said okay I am turning around.  So I had to turn around.  I had to go and see the vehicle

for myself.  So the vehicle was bumped at the back.  It was not serious, but it was

bumped.  So I said Richard let us take the vehicle.  Let us take the vehicle back.  We

took it back to Bidvest.  They insisted as the vehicle was rented in my name.  I had to

complete the paperwork.  So I did all the paperwork as if I was driving the vehicle.20

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: So we did all of that and we handed all of

that to Bidvest.

CHAIRPERSON: So you had to say how it got bumped?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Chair I just I reversed and I did not see the
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pole behind me and I hit the pole.  It was on the bumper left back.  Like I say it was not

that serious, but it was a few thousand Rands’ damage.

CHAIRPERSON: Hm.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Especially on an Audi.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And who paid for that damage?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Well Bosasa had to pay the excess.  It was

added to the bill.  This caused a lot of problems.  I have not even mentioned it here in

my statement.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: (Intervenes).10

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: But I can mention to you …(intervenes).

CHAIRPERSON: Ja.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That I got phoned by Angelo because

…(intervenes).

CHAIRPERSON:  By Mr Agrizzi?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Mr Agrizzi.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Sorry Chair as he – the agreement was if

one of the seniors is doing something the other senior would countersign and sign it off

before it gets paid.  Now Mr Watson thought that okay Frans is going to sign if off. Mr20

Agrizzi will not know about it and it will go through the normal channels and nothing

would happen.  So Mr Agrizzi phoned me and said Frans I see you rented a vehicle for

two months what is it for?  And I said, Mr Agrizzi I say this is for Mr – Mrs Nomvula’s

daughter because it was a big amount, a luxury vehicle for two months.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes.
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MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: And the excess on the damage of the

vehicle came to a big amount.

CHAIRPERSON:  What was the amount can you still remember?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I cannot remember Chair.

CHAIRPERSON:  Okay.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: The amount was – it was high, it was close

to R100 000,00.

CHAIRPERSON:  Okay.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: For the rental for the two months plus the

excess.10

CHAIRPERSON:  Ja.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: And Angelo was annoyed.  He then had a

discussion with Gavin Watson.  Gavin Watson was very upset with me, he phoned me.

And he shout at me.  I was so embarrassed I had some of my managers sitting in front

of me and they could hear the whole conversation.  They felt so embarrassed that they

stood up and they walked out of my office.  Where he fired me on the telephone for –

and his reason was that I am trying to bring him – I am trying to create problems for

him. That was his words.  You are trying to create problems for me.  And I said but

Gavin what is the issue?  If I have signed it you know that Mr Angelo Agrizzi must

countersign it so I followed your instruction now you want to fire me?  But in any case it20

is fine I will deal with it.

CHAIRPERSON:  What did he say you did wrong?  Was it that you …(intervenes).?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: No he was unhappy.

CHAIRPERSON:  You told Mr Agrizzi or what?
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MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: He was unhappy because I reported it to

Angelo, but – Mr Agrizzi because Mr Agrizzi had to sign.  I signed everything off then

accounts would take to him to countersign.  If he is not there Mr Andries van Tonder will

– the CFO will countersign as long as there is two seniors signature on there.

CHAIRPERSON:  Okay.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Mine plus or Mr Agrizzi or Mr van Tonder.

CHAIRPERSON:  Okay.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: In this stage it was Mr Agrizzi that had to

sign because they took everything to him.  So he confronted Mr Watson, he was upset

and he phoned me and he was upset.10

CHAIRPERSON:  Did you say he fired you on the phone?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: It was not the first time Mr Chair.

CHAIRPERSON:  Ja.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: But ja I got fired telephonically.

CHAIRPERSON:  Ja.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I phoned Mr Agrizzi I said Angelo what is

his story now?  He said Frans come to my office.  So I went to Mr Agrizzi’s office and

we had a discussion and he said to me, relax, just relax.  I will deal with it and nothing

came of it after that, but again for a long time I was threatened.  If he walked past my

office he would belittle me, especially if he had a crowd of people with him you know he20

would always say because he does not like big people so he would say yeah there is

fat Fransie you know he is creating problems for me.  And he is going to lose his job.

And I said, yes Gavin it is fine we will – we will handle it and that was always my

response but I knew that if he could fire me he would fire me there and then.  And

sometimes it was more than threats that – it is like Mr Agrizzi mentioned there were a
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dustbin and if your name were in that dustbin they had to work you out.  And that was

not the first time that they had to work me out.

CHAIRPERSON:  Okay let us go back to the hiring of this vehicle for Minister Nomvula

Mokonyane’s daughter.  Ultimately Bosasa hired this vehicle for two months, December

and January?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: For her December 2016 and January 2016.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: 16.

CHAIRPERSON:  Ja. From what you have said it was not the first time that Bosasa

hired a vehicle for Minister Nomvula Mokonyane’s daughter, is that right?10

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That is correct Sir.

CHAIRPERSON:  Did it happen once before, did it happen a number of times before?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Well it happened a few times before where

I was involved personally and then it was given to Mr Agrizzi to handle because it was

the Minister’s daughter and they did not want me to handle it anymore.  So Mr Agrizzi

would have handled it and then suddenly in November 2015 – at the end of November I

got phoned again and say please Frans do the necessary.  So I did not question and

say Gavin why are you not speaking to Angelo – Mr Agrizzi?  So – and he was adamant

that I need to do it and that is exactly what I did.

CHAIRPERSON:  Okay.20

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I could not get the Cabriolet and I gave him

feedback the whole time.

CHAIRPERSON:  Was it always for the same daughter I do not know how many

daughters the Minister has?
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MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I also do not know how many daughters

she had got but it was for the same person.

CHAIRPERSON:  Oh for the same person?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Same person Mr Chair.

CHAIRPERSON:  Did you know on what kind of occasions she would require a hired

car?  For example this was in November – was in December and January that is most

of that would be festive season but I do not know whether that might have been the

reason and other occasions do you know what would have happened?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Chair that was the reason for this specific

one.  The other times when she needed a vehicle, apparently she is a student I do not10

know if she – whether she had her own vehicle or not, but I on two previous occasions I

had to rent a vehicle and then it was taken away from me and Mr Agrizzi handled it.

CHAIRPERSON:  Now on the – you say there were two other previous occasions when

you were involved?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Where I handled it, I handled it ja.

CHAIRPERSON:  On those two occasions did you get it hired in your name just as a

...(intervention).

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: The instruction was always and even to Mr

Agrizzi who will rent a vehicle in your name.  They must not be able to link it to

…(intervenes).20

CHAIRPERSON:  To the daughter?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: To the daughter or to …(intervenes).

CHAIRPERSON:  Of the Minister?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: To the Minister’s details.

CHAIRPERSON:  Okay thank you.
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ADV ZINHLE BUTHELEZI: Thank you and do you know what could have been the

reason that Gavin did not want or Mr Agrizzi was not happy with this whole transaction?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Chair I cannot tell you what was the reason

why.  I was asked and I cannot tell you, you will have TO ask Mr Agrizzi what was the

reason he and Mr Watson were arguing for me renting the vehicle for the daughter.  I

cannot answer that.

CHAIRPERSON:  How – you delivered the motor vehicle to this – now in December –

December 2015.  Did you say you delivered to Minister Mokonyane’s residence?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Her residential address in Noordhill.

CHAIRPERSON:  Yes.  Now did you go to that residence only once or you were there a10

few times?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Chair I only went to that specific house

twice.  That is when we delivered the vehicle.

CHAIRPERSON:  Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: And when we collected the vehicle.

CHAIRPERSON:  Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: But when she was staying in Kenmere

Extension 1 I visited the house a few times.

CHAIRPERSON:  So you know two houses where she stayed now?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: She sold the house in Kenmere Chair and20

then she purchased the house in Noordhill.

CHAIRPERSON:  Okay thank you.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: And the – when you were being updated with regards to

the kilometres on the car by Ms – Minister Mokonyane’s daughter was it done on a

voice call or via SMS?
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MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: No voice call.  She spoke to me and said

she needs an extension and then I would always phone Mr Watson and say Sir can we

extend it and he would say yes do whatever she asks you to do and then when I

extended after the first time I knew I had to ask for the kilometres because the first time

when I extended it they asked for the kilometres, she did not give it to me.  I had to

phone back and say, just please give me the kilometre reading.  So when we extended

again in – at the end of December I already asked for the kilometre readings so that I

could give it through to Bidvest and again in mid-January she already knew to give me

the kilometre reading.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Was it on a cell phone or a landline?10

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Cell phone, cell phone.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: And from her side was she calling you from a cell phone

as well?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: She – ja I had to give Mr Watson I gave –

well he had my number so he gave her my cell phone number.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Okay and do you why were you doing all this for Ms –

Minister Mokonyane or Bosasa was doing this for Minister Mokonyane?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Well Ms Mokonyane she had a lot of

influence and I am sure she opened a lot of doors for Mr Watson because we always

had to jump when it was for her and make sure that she gets special treatment.  She20

was – she did not wait for anything.  If he said do that you would do it immediately and

make sure whatever was asked was delivered.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes in fact you deal with this on page – on paragraph 35 of

your statement.
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MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Ja I often questioned Gavin, Angelo and

the other directors why I had to drop everything to attend to the Minister and the family

and it became apparent over the years that she was the key person and link and had

huge political contacts even to the previous President of South Africa and I had to do

what I was instructed to do.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: And which President are you referring to?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Say again?

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Which President – previous President that you are

referring to?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That was even in Mr Mbeki’s time and Mr10

Zuma’s time because I – when she was staying in Kenmere that was early 2000’s.

CHAIRPERSON:  So are you saying that what you were informed was that you had to

drop everything when Minister Mokonyane wanted something because she had

influence with previous presidents including our previous President Mbeki and

President Zuma, is that what you are saying?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That is correct chair.

CHAIRPERSON:  That is what you were told?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That is what I was told.

CHAIRPERSON:  And who told you that?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Well Gavin Watson.20

CHAIRPERSON:  Okay thank you.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: It was not a secret Sir.

CHAIRPERSON:  Okay.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Amongst us seniors Sir.

CHAIRPERSON:  Yes.
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CHAIRPERSON:  It is Mr M S Netshishivhe.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON:  Okay thank you.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Thank you.  And that invoice is the invoice that appears on

page 26?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That is correct Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Thank you.  Okay let us move onto paragraph 36 where

you talk about the events of 2015 relating to ANC?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Paragraph?

ADV ZINHLE BUTHELEZI: 36 of your evidence …(intervenes).10

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: 36?

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Chair I only used the one side of the call

centre for my team.  The other side of the call centre was standing empty and in 2015

we were instructed to prepare for the ANC for them to run their national call centre from

our facility.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Who instructed you?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Gavin Watson, Papa Leshabane and Joe,

the three of them came and said that we need to prepare and get that part of the call

centre ready for the ANC to use for the elections – the national elections.20

CHAIRPERSON:  Did you – you said Joe you mean Mr Joe Gumede?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Mr Joe Gumede Mr Chair.

CHAIRPERSON:  Okay.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes.

CHAIRPERSON:  What elections were those?
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MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: That was national elections.

CHAIRPERSON:  Which year can you remember?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I think it is …(intervenes).

CHAIRPERSON:  There were national elections in 2014 I think.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: 14 yes 14.

CHAIRPERSON:  I think.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Ja I think it was 2014 this is wrong it was

2014 and they stayed over for a period.  They did not vacate immediately, they – but a

correction that that was in 2014 not 2015.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Okay.  And what were they doing at your premises?10

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: The IT department had to set up their

computers where they also had open phone lines for them to use.  So exactly what they

did from the call centre I am not a 100% sure.  There were about 20, 25 people that

manned the call centre.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: And who paid the expenses?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: The expenses were carried by Kgwerano

Financial Services.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: And spell – could you please spell that for the record?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: K-g-w-e-r-a-n-o, Kgwerano.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Kgwerano.  Was this one of the Bosasa companies that20

you worked for?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: One of the companies in the group.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes.

CHAIRPERSON:  In the Bosasa Group?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: In the Bosasa Group Chair.
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CHAIRPERSON:  Okay.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes and then what happened then afterwards?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: At the same time a massive marquee tent

was set up in one of the parking areas in front of our national stores and that was

handled by Alistair Esso.  Alistair was referred to as GM as he used to be general

manager of a hotel.  He was a general manager of the Office Park and the restaurant

that we had on the Office Park was also his responsibility.  We also had lots there

where we had twenty rooms and where usually the people that would come for training

would sleep over and be trained on our premises.  So we refer to Alistair always as a

GM, the general manager.10

ADV ZINHLE BUTHELEZI: And was he working for Bosasa?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: He was fulltime employed by Bosasa

Operations.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: And these marquees that you said were erected in your

premises?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: The marquees, the renting of the crockery,

cutlery, the food, everything was paid for by Bosasa Operations.  He had to handle the

full facility around – that was after the elections and the ANC won they had a massive

function on the premises of Bosasa Operations.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: So this was an ANC function?20

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: This was an ANC function.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: And who arranged for this?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: This was arranged with Alistair through

Gavin.  The person from the ANC that drove the process was Minister Mokonyane. She

drove the process.
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CHAIRPERSON:  How long – how long was the marquees there?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Chair they set up everything.  It was there

for about two weeks.

CHAIRPERSON:  Okay.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: It was set up just before the elections so

they were 100% sure they are going to win.  So – and after the function it took about a

week to remove everything from the premises.

CHAIRPERSON:  And do you know what it cost Bosasa?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Chair that I cannot answer I have got no

idea.10

CHAIRPERSON:  You do not know.  Okay.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: But it was a function for about 400 plus

people so it cost a lot of money.

CHAIRPERSON:  Okay.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: And – so how was Kgwerano paid, were Kgwerano

invoiced?

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: No, Kgwerano did not pay for that one.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: I had to carry the cost.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes.20

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Of the people in the call centre so their tea,

their coffee, their lunch, toilet paper, cleaning of bathrooms, all of that I had to carry on

Kgwerano’s cost.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Yes and this marquee was paid for by the ANC?
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MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: No that was – that was carried by head

office.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: That is the Bosasa office.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Bosasa Head Office so I cannot answer

that question I have got no idea.

ADV ZINHLE BUTHELEZI: Okay, thank you sir that will be all for Mr Vorster for today.

I am not in a position to close his evidence as well as we have not received any

applications for his cross-examination.  I have explained to Mr Vorster that he may

need to come back in order to finalise his evidence.

CHAIRPERSON:  Okay alright.  Thank you very much Mr Vorster.  I will release you but10

you probably will need to come back at some stage and I am sure there may be some

assistance that the investigators might still ask of you but I take this opportunity to

thank you for having come forward to assist the Commission with your evidence.

Thank you very much.  You are released for now.

MR FRANS HENDRIK STEYN VORSTER: Thank you Chair.

CHAIRPERSON:  Thank you.  We are going to adjourn and resume at ten o’clock

tomorrow.  We adjourn.

REGISTRAR: All rise.

INQUIRY ADJOURNS TO 31 JANUARY 2019
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Derick de Beer

From: Ouma Thagane
Sent: 16 July 2020 13:12
To: Gugulethu Madlanga
Cc: Shannon S. Van Vuuren; Andre J. Lamprecht; Brigitte Shabalala; Jonathan J. Heuvel; 

documentsrequest; Boipelo B. Ratshikana; Ouma Thagane
Subject: RE: MOKONYANE: Agrizzi's description for confirmation by Mokonyane
Attachments: N Mokonyane 15 July.pdf

Importance: High

Dear Mr Madlanga 
 
Kindly receive the attached letter for your urgent attention and please confirm receipts. 
 
Warm regard 
 
 
Ouma Gloria  Thagane 
OFFICE MANAGER 
COMMISSION OF INQUIRY INTO STATE CAPTURE |Hillside House, 2ND Floor, 17 Empire 
Road, Parktown,  
Johannesburg, 2193|Gauteng| South Africa| 
email: oumat@commissionsc.org.za | www.sastatecapture.org.za 
Tel: 010-214-0651 
Cel: 060-790-4525 
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2nd floor,  
17 Empire Road 

Hillside House 
Parktown 

Johannesburg 
2193 

Tel (International): +27 (10) 214-0651 
Tel (Tollfree): 0800 222 097 

Email: inquiries@sastatecapture.org.za 
Web: www.sastatecapture.org.za 

   

 
JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, 

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE 
 

15 July 2020 

 

To: Gugulethu Oscar Madlanga 

 Madlanga & Partners Inc Attorneys 

Client: Ms. Nomvula Mokonyane (hereinafter referred to as “your client”) 

 

By Email:  gugulethu@mpiattorneys.co.za / admin@mpiattorneys.co.za  

 

Dear Sir / Madam  

RE: THE JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE 

CAPTURE, CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS 

OF STATE (“THE COMMISSION”) // MS NOMVULA MOKONYANE 

HEARING DATE:  MONDAY, 20 JULY 2020 AT 10H00AM OR SO SOON THEREAFTER 

AS THE CHAIRPERSON MAY DETERMINE 

1. We refer to the telephone discussion between Advocate Viwe Notshe SC and your Mr 

Madlanga on 14 July 2020. 

2. The evidence of Mr Agrizzi, regarding his visit to your client’s place at 105 Blouberg 

Road, Krugersdorp is, inter alia, as follows: 

2.1. There is a guard house to the left as one enters the premises; 

2.2. There is a small set of stairs to what is the main door it seems to the house; 

2.3. There is a study to the right as one enters the house through the main door; 
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2.4. If one continues down the entrance passage one will see a staircase to the far left. 

This staircase leads to what is presumed to be the bedrooms upstairs; 

2.5. If one continues down the passage one will enter into a kitchen area;  

2.6. Off the kitchen area there is what seems to be like an open dining area (that was not 

in use) that leads out to the back-yard area; and 

2.7.  Linked to the dining-room is a large lounge area. 

3. We hereby enquire whether you can confirm in writing before end of business on 

Thursday, 16 July 2020. Your client’s written confirmation will be placed before the 

Commission. 

4. If your client is unable or refuses to give such confirmation, we will have to arrange a 

visit to her house to confirm the existence of these features.  

5. We are looking to your response hereto. 

 

Yours faithfully 

 

______________________ 

Ms. Brigitte Shabalala 

Acting Secretary 

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, 

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE  
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_____________________________________________________________________ 
Our Ref: GOM/MAT345                   writer’s direct no: (011) 447-0345 
Your Ref: Mr. P. Pedlar                email address: admin@mpiattorneys.co.za 

 
17 July 2020 

The Secretary 

Deputy-Chief Justice Zondo 

Hillside House 

17 Empire Road 

Parktown, Johannesburg 

2193 

Tel. 010 214 0651    Email: oumaT@commissionsc.org.za 

 

Dear Sir/Madam  

 

RE: CHAIRPERSON’S DIRECTIVES IN TERMS OF REGULATION 10 (6) OF THE 

REGULATIONS OF THE COMMISSION: JUDICIAL COMMISSION OF 

INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, CORRUPTION AND 

FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE 

COMMISSION”) 

 

1. We acknowledge receipt of your letter dated 15 July 2020, but only received 

on 16 July 2020 at 13:12 calling upon us to obtain confirmation from our 

client of certain aspects of Mr Agrizzi’s evidence relating to certain features 

of her home.  

 

2. That letter calls for a response on that very same day. 

 
3. We formally record that our client has always cooperated with your office, 

but we take exception to the very short time period afforded to us to reply. 

 

t: +27 (0) 11 447 0345/3720 
f: +27 (0) 86 219 0390 / +27 (11) 447-6666 
e: admin@mpiattorneys.co.za  
The Offices of Hyde Park 
1st Floor, Block A, Strouthos Place 
Hyde Park, Johannesburg 
VAT No. 4680265693 
 
P.O. Box 522118, Saxonwold, 2132 
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4. Nevertheless, in the short time afforded to us, we have obtained instructions 

from our client that she confirms most of Mr Agrizzi’s contentions, but 

disputers that wish he contends in relation to where her kitchen is and her 

dining room not being in use.  

 
5. In this regard, we are further instructed as follows in relation to the features 

of her home: 

 
5.1 Before you reach the kitchen area you pass a room that is used as a 

private lounge on your right; and 

 

5.2 The dining room has been and is in use. 

 

 

Yours Faithfully, 

G. O. MADLANGA  
____________________________ 
PER: Gugulethu Oscar Madlanga 
Madlanga and Partners Inc.  
 
CC: The Office Manager of the Secretary of the State Capture  

 Ms Ouma Thagane  

 Email: oumaT@commissionsc.org.za 

 Tel: 060-790-4525 

 

Cc BoipeloR@commissionsc.org.za; AndreL@commissionsc.org.za;  

AntoinetteG@commissionsc.org.za; septemberv@commissionsc.org.za 
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